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TRIUMPH & TREACHERY: THE BRIAN MULRONEY STORY

LLOYD ROBERTSON (Host): Brian Mulroney inspired both
intense loyalty and fierce outrage among Canadians. As the 18" Prime Minister, he
took this country through tumultuous times with sweeping reforms that reshaped
Canada, and a momentous failure that left the nation divided. Only now is he
giving us the inside story of his life and politics. He tells us that up until this time,
he has been busy fighting to save his reputation against attacks from opponents. In
this series of nterviews based on his memoirs, you'll meet a Brian Mulroney you've
never seen before, and hear stories that will both amuse and amaze, including an
account of a dark plot to undo his government and threaten the country. It is one

man's journey that brought both triumph and treachery.

BRIAN MULRONEY (Former Prime Minister of Canada): 1
had one of the biggest majorities in history. I was the first Prime Minister in 35

years fo win back-to-back majorities. First Conservative to do it in a hundred years.

Feor Internal Information and Resesvel Use Only
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LLOYD ROBERTSON: The arena in Baie-Comeau, Quebec.
Here Brian Mulroney, the political warrior, celebrated his biggest electoral triumph,
September 4™, 1984. Did you have any idea that evening that you were about to go

into the fishbowl existence that your life became?

BRIAN MULRONEY: Not a clue. 1 knew it would change,

but I didn't realize it would change as much as it did.

LLOYD ROBERTSON: The Conservatives had been out of
office by that time for most of the previous 21 years. Did you feel that you and

your team were prepared and ready to go?

BRIAN MULRONEY: Well, there's always a problem of
inexperience. 1 was an inexperienced leader. The team had not had much
exposure, if any, to government, bardly at all. And so I knew that we were going to
encounter some difficulties. Plus we had guided the country through a recession,

the GST, free trade, NAFTA, the Gulf war, you name it, a lot of controversy.

LLOYD ROBERTSON: It was said by some that more people
believed Elvis was alive than were prepared to support Brian Mulroney when you
left office in 1993. Do you feel that Canadian attitudes towards you have mellowed

a little bit in the last 14 years?

H & K Communications
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BRIAN MULRONEY: In 1993 that was kind of the situation
I'd obtained. Today, well, it's entirely different in the sense that I've been out for a
long time. Mila and T are greeted marvellously everywhere we go, the

crowds...we've gone into restaurants and people stand up and cheer.

LLOYD ROBERTSON: For Brian Mulroney, his long road to
politics and power began in Baie-Comeau, on the North Shore of the St. Lawrence

River.

BRIAN MULRONEY: When I was a child in this town, [
didn't even know there was a Prime Minister, you know? We were pretty isolated,
pretty far away. The core of the town is unchanged. This is the way it was 60 years
ago.

LLOYD ROBERTSON: It's a pulp oull town‘that sprang out .
of the forest during the Great Depression. Mulroney's father, Ben, moved here with
his wife Irene, settled into full-time work and began building a family. Martin
Brian Mulroney was born on March 20th, 1939, the third of six children. And while
he certainly became Baie-Comeau's most famous native son, there is one other who
gets equal billing: an American newspaper tycoon who built the town to provide

newsprint for the Chicago Tribune and his chain of papers. Walking along the

H & K Communications
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street here, can't help but miss some representations of Colonel McCormack, who

started the mill here right out of the bush years ago.

BRIAN MULRONEY: Without Colonel McCormack, there
are tens and tens of thousands of families, starting with the Mulroneys, who would
never have had the same opportunity that we've had in life because of his willing to
mvest and fo build.

LLOYD ROBERTSON: Your relationship with Colonel
McCormack is often spoken of. You actually sang for the colonel and for his wife
one time.

BRIAN MULRONEY: Well, it happened to be her birthday.
Colonel McCormack asked if somebody could sing "Dearie", his wife's favourite
song. Maybe one of the Mulroney kids would, because they're singing all the time.
And s0 he came and we knew if, and so | was asked to sing it. My sister Olive
played.

LLOYD ROBERTSON: Can you sing a few bars of "Dearie"

forus? Do you still remember the words?

H & K Communications
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BRIAN MULRONEY: Well, it was 50-odd years ago. It went
something like: (SINGING) Dearie, do you remember when we walized to the

Sousa band? My, wasn't the music grand?

LLOYD ROBERTSON: (SINGING) Da-da-da-da-da-~da, that's
it!

BRIAN MULRONEY: (SINGING) Chowder parties down by
the seashore every Fourth of July. (LAUGHS) Got a big round of applause and 50

S dollars.

And as | told the New York Economics Club years later when I
was Prime Minister, was that I took the money and gave it to my mother, and it was
in that way the Mulroney family became the first direct beneficiaries of American

foreign aid. (LAUGHS)

LLOYD ROBERTSON: When you made that speech, some
Canadians said, "Aha! There it is. Briaﬁ Mulroney, to his very roots, is pro-'
American. He's crowing for the industrialists.”

BRIAN MULRONEY: That's right, I was ten years old.
(LAUGHS) The loony left, you know, you've got to love ‘em! In Canada. What a

nutty bunch!
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LLOYD ROBERTSON: In Mulroney's childhood, home was
along this strip of company-owned houses. Aside from several coats of paint, not

much has changed today.

BRIAN MULRONEY: Champlain Street was the Elm Street of
my dreams. Everybody knew one another. Everyone got along. We were Irish
Catholics, and we lived right next to the Hall family. They were English-speaking
Protestants. Next to us were Catholics. By the time I was 12, I didn't have a clue

who was what. They were all just people from Champlain Street.

LLOYD ROBERTSON: It's impossible for him to walk up the

street without running into old pals and neighbours.
BRIAN MULRONEY": Long time no see!
UNIDENTIFIED: You're God damned right!

BRIAN MULRONEY: One thing we all learned pretty early,
aithough we didn't know what it was called then, is tolerance. And that was the

principle hallmark of Baie-Comeau, which I carried with me through life.
UNIDENTIFIED: Bonjour!
BRIAN MULRONEY: La famille de Charlie!

UNIDENTIFIED: Oui!

H & K Communications
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BRIAN MULRONEY:: Bien oui, de Charlie et Isabelle!

LLOYD ROBERTSON: Young Brian was an altar boy, but he
admits to being a challenge.

BRIAN MULRONEY: Me, I was a bit of a pain.

LLOYD ROBERTSON: That's why that sister in school said

of you, "Brian Mulroney, you have the face of an angel, but you're no angel.”

BRIAN MULRONEY: (LAUGHING) Sister Rose Rita, from

the Sisters of the Holy Cross. Absolutely. And so my father...

LLOYD ROBERTSON: And she had you cleaning graffiti off

the wall, is that right?
BRIAN MULRONEY: She did. She did.

LLOYD ROBERTSON: So you and your chums were putting
graffiti on the wall.

BRIAN MULRONEY: That's right. We'd get caught at it.

LLOYD ROBERTSON: Like most families in Baie-Comeau,

the Mulroneys were working class poor. In your book you say that you respected

your father, you feared him a little bit, but your mother was the core of the family.

H & K Communications
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She held everything together, and you never wanted to disobey her because you

loved her so much.

BRIAN MULRONEY: That's right. It's amazing, you know,
what they achieved with so little, and we're...we lived right there, at 99 Champlain,
and I can see her in my mind's eye looking after six kids, my father, borders, with
no educational background to do it. My father we were a little fearful of, didn't
want to disappoint him, but my mother, we didn't want to disappoint her because we

loved her so much. She was the centre of our lives. There it is, 99 Champlain.

LLOYD ROBERTSON: A small semi-detached house that

Brian Mulroney has not been inside in 50 years.
UNIDENTIFIED: Bonjour!

BRIAN MULRONEY: Allg, salut! Tu sais, on me dit que je

peux visiter deux minutes?
UNIDENTIFIED: Pas de probléme!
BRIAN MULRONEY: Ah, comment ¢a va?

LLOYD ROBERTSON: A new young family moved in just

days before this visit. Despite the years, all very familiar.

H & X Communications

Phone (613) 829-1800 Fax (612} 829-6181 E-mail htwkow@rogers.com



9

BRIAN MULRONEY: And in here was my brother and me
originally in here.
LLOYD ROBERTSON: And in the living room, Mulroney can

still see his dad coming home after working two jobs to make ends meet.

BRIAN MULRONEY: And he'd have a beer, put his feet up
and say, "Well, Brian, we're almost over the hump. We're just about over the hump.
You know, a little while, everything's going to be ok." This was, he was referring
to our financial problems. And of course, we both knew that that wasn't entirely
accurate. We had a long way to go before we got over any hump.

LLOYD ROBERTSON: To help, young Brian took on a series
of jobs, like delivgring fliers with his sled. Your father had something to say to you
the day you went home and said, "I'm sick of distributing those fliers. I don't want
to do it anymore. 1 want to throw them in a snow bank." And he said:

BRIAN MULRONEY: "Don't you ever quit anything that
you're doing. Even though you're down and defeated, keep going. Get up and keep
going. Never guit anything that you have taken on. Finish it off to the end. Do

your very best."
LLOYD ROBERTSON: In spite of criticism.

H & ¥ Comnunications
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BRIAN MULRONEY: In spite, "Never," he said, "never let

any criticism stop you or deter you from what you want to do."

LILLOYD ROBERTSON: Determination was to become a
hallmark of Brian Mulroney's personality. He went to wniversity at St. Francis
Xavier in Nova Scotia, but every summer he'd come home to Baie-Comeau to eam
his tuition. He'd sit at the Taverne aux Amis with pals who'd stayed to work in the

mill. But when Mulroney offered to quit university...

BRIAN MULRONEY: And so I said to my father, "You know,
Dad, what I really ought to do here is interrupt my education and join this great
apprenticeship program that the company has started, and I'd be able to coniribute
more quickly to the finances of the family." And he said, "Well, Brian," he said,
"it's true that we need the money, but the only way out of a paper mill town is

through a university door, and you're going to university to finish it off."
(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: May 1959. This rare home movie
shows Brian Mulroney at his graduation from St. Francis Xavier University in

Antigonish, Nova Scotia, St. FX. Here with his father and mother. Having found

H & K Communications
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that university door they had told him was his exit from a mill town. It was at St.

FX that Mulroney chose the Progressive Conservative Party.

BRIAN MULRONEY: That's where I got involved in politics

for the first time, and developed a taste for 1t that carried me throughout my life.

LLOYD ROBERTSON: It would seem that coming from a
working class family on the Quebec North Shore, having voted Liberal in the

family, that you might be inclined to go with the Liberals first.

BRIAN MULRONEY:: I was approached by a young guy on
the campus who asked me to consider joining the Conservative Party, and what
appealed to me about it at the time was the fact that the Liberals had been in power
federally for almost 22 years, and they were in power in Nova Scotia for about 40

years, and I've always liked the underdog, so I figured this is for me.

LLOYD ROBERTSON: The pages of the St. FX annual at his
graduation year land Mulroﬁey's achievements: a champion debater, a silver-
tongued orator, undefeated in three intercollegiate debates, Prime Minister of a

model Parliament, and a committed Conservative.

BRIAN MULRONEY: 1 attended the leadership convention
that selected John Diefenbaker in December of 1956 in Ottawa. This was an

T O YT 1 O E AT
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extraordinary thing for a kid from Baie-Comeaun to wind up at a national
convention. And 1 was supporting Dief. The chaitman of the Youth for

Diefenbaker movement was Ted Rogers.
LLOYD ROBERTSON: The Ted Rogers?

BRIAN MULRONEY: The Ted! Ted was my chairman. He

had recruited me to be on the Youth for Diefenbaker committee.

LLOYD ROBERTSON: You did have a job there, did you

not? Ted Rogers said, "We want you to..."

BRIAN MULRONEY: Put up posters. He said, "1 want this

town blanketed with posters of Diefenbaker.”
LLOYD ROBERTSON: Did you meet him?
BRIAN MULRONEY: Oh, sure!
ELOYD ROBERTSON: What did he say when you met him?

BRIAN MULRONEY:: "Brian, I want to thank you for all your
help." I just about died! Then in a dead giveaway, he said, "Y ou know, posters are
an important part of winning a campaign." So I knew that Ted had given him the

gears on this thing.
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LLOYD ROBERTSON: Chosen as leader, Diefenbaker went
on to the biggest win ever. And the young Brian Mulroney would leaﬁl soon
enough that politics is a blood sport, where loyalties are often questioned, and
betrayal is not uncommon. Even his early hero would eventually do him in. Back
at university, Mulroney focused on his thesis, which would help define his later life

and politics.

BRIAN MULRONEY: Which dealt with the politics of

Quebec.
LLOYD ROBERTSON: Now, you believed of course that

(Quebec was a distinct society. How did you set out the idea that it was distinct?

BRIAN MULRONEY: Well, simply because it is. It's the only

French-speaking part of geography in North America that exists.

LLOYD ROBERTSON: Back then, there wasn't much
research on the political changes stirring in Quebec. So Mulroney asked for help

from Quebec scholars and politicians.

BRIAN MULRONEY: One of the responses that I got back

was a hand-written letter from a University of Montreal professor who said, "1

Al
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congratulate you on trying to do a thesis on such an important topic," and the author

of the letter, the hand-written letter was signed Pierre Elliot Trudeau.

LLOYD ROBERTSON: Pierre Trudeau's letter, made public
here for the first time, goes on to offer Mulroney suggestions to further his research,
including a paper written by Trudean himself, and concludes, "I hope these
suggestions will be useful to you, and 1 would be interested in reading your thesis.
Best of Iuck to you." Did you have any sense from the letter of the kind of

Quebecker he was or would become?

BRIAN MULRONEY: I knew of him. I knew what he was
doing at the time. He was a very active socialist in those days, and ['d never

thought of him as a...you know, would be much of a political success.

LLOYD ROBERTSON: Then Mulroney puts his love of
politics and his home province together. It's 1961. He's at Laval University in
Quebec City, studying law. Mulroney sends this telegram to John Diefenbaker:
"Warning of separatists in Quebec." He offers a five-point plan to fight them,
which Mulroney believes will bring the Tories support in Quebec needed to keep
winning majority governments. 22 years old, and you set out a number of
conclusions you've reached about keeping Quebec in Confederation and how it

should be done, including a flag and an anthem. What happened with this?

H & K Communications
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BRIAN MULRONEY: And an official bilingualism policy.
LLOYD ROBERTSON: Right.

BRIAN MULRONEY: Tt may not have been consistent with
his own views. I don't know. He never responded. I got responses from secretaries

and advisors, but never from him.

LLOYD ROBERTSON: However, all those suggestions were

implemented later by. ..
BRIAN MULRONEY: The Liberals.
LLOYD ROBERTSON: The Liberals, under Lester Pearson.

BRIAN MULRONEY: Every one of them. That translated
into, I don't know, another 25 years of power for them.

LILOYD ROBERTSON: Undaunted, Brian Mulroney remains
an active Conservative, At Laval he builds a network of friends, and one friend is
closer than any other, a young law student from a poor Quebec background similar

to his own: Lucien Bouchard.
(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: Brian Mulroney is unquestionably

one of the most successful politicians of our time, and with Mila at his side, he
H & K Communications
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really had the country dancing to his tune. They met when he was a dashing young
labour lawyer in Montreal, and working the back rooms of the Conservative Party,

here with the ultimate backroom boy, Dalton Kemp.

BRIAN MULRONEY: More Tories got more free booze

during that period than you could shake a stick at.

LI.LOYD ROBERTSON: At 33 after settling a big strike, he

was resting up poolside.
BRIAN MULRONEY:: This girl wafted by in a bikini...
LLOYD ROBERTSON: Do you remember the colour?

BRIAN MULRONEY: Yeah, it was blue and white. And I
said holy smokes! So I go over to see the manager, Charlie, of the club. And I said
to him, "Charlie, who's this girl anyway? Stunner!" He said, "Why don't you wait a
day?" T said, "Why?" He said, "Because she's 18." I said, "What's that got to do
with anything?" Well, he said, "Tomoirow's her birthday. She'll be 19. Be easier
for you then." (LAUGHS) I say, "Well, Charlie, thank you very much,"” and I went

and introdoced myself.

H & K. Conmmunications
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LLOYD ROBERTSON: And you sensed something right on
the spot. You sensed that she was going to be the one you were going to marry

shortly after you met her.

BRIAN MULRONEY: Yeah we had a chat, and I said to
myself this is the girl I'm going to marry.

LLOYD ROBERTSON: That girl was Mila Pivniéki, who'd

come to Canada as a refugee from communist Yugoslavia at the age of five.

MILA MULRONEY (Wife of Brian Mulroney): At 19, T had
my career planned. I was going to be an engineer. I was going to be an architect.
But when we did finally go out, he was so amusing and so worldly and so kind, that

everything came together.
LLOYD ROBERTSON: So theve was a spark pretty fast.

‘MILA MULRONEY: He came over for dinner, and my mother
said to me, "Who is this person?" And I said, "I don't know, but I think he wants to
marry me." So it was one of those... I mean, [ think we both had an inkling, but I

was thinking marry me down, say in six years.
LLOYD RQBERTSON: Not that...

MILA MULRONEY: Not that year!
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LLOYD ROBERTSON: Not the kind of plan he had, which

was immediate,
MILA MULRONEY:: Yes, exactly, exactly.

LLOYD ROBERTSON: Right, right. Ten months later, they
were married and honeymooned in Europe. Did you have any sense that you might

be marrying a future Prime Minister?

MILA MULRONEY: I think he once mentioned that he had
hoped in his life that he could run in politics. He would do something. Maybe one
day he would like to hold public office, and maybe Prime Minister, At that point
said, "Oh, that's so nice! What a great idea!” Never actually thinking that it was
going to take place. You know, it's pie in the sky for a lot of us. We can talk hike

that, but to actually go out and do it is quite an amazing feat.

LI.OYD ROBERTSON: After a year of marriage, Caroline is
born. Life in Monireal's toney Westmount neighbourhood is good. But an orgy of
organized crime is rocking Quebec's constrmction industry. March 1974, Violeﬁce
paralyses the huge James Bay power project in Northern Quebec. The Quebec

government appoinfs a commission under Justice Robert Cliche to investigate. As
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one of the three commissioners, Brian Mulroney is thrust onto the stage and

becomes a household name in the province.

BRIAN MULRONEY: Ii became, as they say, "an vrai
téléroman”. It was like the biggest thing on TV every night. It was extraordinary
staff about people getting murdered and people getting maimed and people getting

threatened, and criminals violating your basic rights.

LLOYD ROBERTSON: The commission report wins
Mulroney praise. It is now 1976, and the Tories are looking for a new leader.

Friends convince Brian Mulroney to move from the backrooms to cenfre stage.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I want to try, with your
support, to bring the province of Quebec into the fullness and the magnificence of

Canadian life. This is what must be done through the Conservative Party.

LLOYD ROBERTSON: By the convention, he is a serious
contender, until he runs smack into the man he once idolized, John Diefenbaker.
Mulroney didn't back Dief a decade earlier when the former Prime Minisier's

leadership was under attack. Now it's the chief's tum fo get even.
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BRIAN MULRONEY: He made it very clear that someone
who had not been elected to the House of Commons should never be leader of the

Conservative Party, and inasmuch I was the only one, it applied to me.

JOHN DIEFENBAKER (Former Prime Minister of Canada):
(ARCHIVE): In the British Parliamentary tradition, those that achieve the prime

ministership must have had years of experience,

BRIAN MULRONEY: As soon as he spoke those words, I

said to Mila, "Honey, we're dead in the water."

LLOYD ROBERTSON: In his book, Mulroney presents
evidence that the elected MPs ganged up against him and persuaded Diefenbaker to

sink him. Joe Clark wins the leadership.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): 1 have no regrets at all.
We put together...T always thought that we could make a contribution to the party

and to the country.

LLOYD ROBERTSON: When you write of that convention,
you say, "Joe Clark and I both sought the leadership, both too young, too

inexperienced. Unfortunately for him, he won." What did you mean by that?
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BRIAN MULRONEY: Joe won the convention fair and
square, but as it tarned out, he, like I, was really too young at that time, too
inexperienced. And so he suffered as a result of that, and as you know, lost the
government within some months. I was well served, as it tumns out, by my defeat in
"76. Time went by, and I moved on to the Iron Ore Company where I spent eight or

nine years developing experience and international experience and so on.

LLOYD ROBERTSON: And Pierre Trudeau intervenes in

vour life once again.

BRIAN MULRONEY: Yes, he did. In the autumn of 1976, his
trusted aide came to see me and said that he had been instructed by the Prime
Minister to visit with me to see if I would be interested in switching parties and
joining the cabinet.

LLOYD ROBERTSON: Well, this was a pretty attractive

offer. Did you think hard about it, or did you reject it quickly?

BRIAN MULRONEY: I think I rejected it quickly. I joined
the Conservative Party as a youngster, and here I had sought the leadership and Was
rejected, and 1 felt if I had just moved on the basis of that, it would have shown a

complete lack of principle and commitment.

H & X Communications
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(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: At age 36, Brian Mulroney, the poor
boy from Baie-Comeau, has grabbed for the leadership of the Progressive

Conservative Party, and has come up short.

BRIAN MULRONEY: We were kind of road kill, and we
were left there, and we went back to Montreal, and had to start all over again with
no assistance or no encouragement, or very little. I mean, there was no outreach to
Mila or me by the party or anything.

MILA MULRONEY: 1 was very sad for him. I knew how
gruelling the last few months had been for him, and [ knew how...well, how much
it all entailed. Not only the financial, not only the...his energy levels, his lack of
sleep, his writing your own speeches; he was sort of a one man band for that first

campaign. And so I was very sad. But I knew it wasn't the end.

LLOYD ROBERTSON: In the book, both on the page and

between the lines, you can see that he was really devastated after that first. ..

BRIAN MULRONEY: Of course he was. Of course he was.
And he was devastated because to have people that you admired, to have them say,

"No, you're not good enough," that's a very tough thing to accept.

e
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LLOYD ROBERTSON: Mulroney leaves his law practice and
becomes president of the Iron Ore Company of Canada, a high-flying international
execufive, working for an American subsidiary. At homé, three children now:
Caroline, Ben, named after his grandfather, and Mark. These private photos show a
happy family. But now Mulroney must face a nagging problem. Social drinking

that started in his youth is getting out of control.

BRIAN MULRONEY: The drinking was a...unquestionably a
problem, I think graduating to a serious problem, and had T not dealt with it, would

have clearly knocked me out of contention for the kind of life T've been able to lead.

LLOYD ROBERTSON: Over what period of time were

you...what should we call yourself, a heavy drinker?
BRIAN MULRONEY: Maybe for...ten years.

LLOYD ROBERTSON: Ten years. And what was the

revelation that made you come to and say, "Hey, I've got to stop this,"?

BRIAN MULRONEY: Well, nothing in particular. It wasn't an
epiphany. I had not been to any group or anything like that. But a couple of my
very good friends, starting with my wife, were saying, you know, "Hey, you better
watch it. You know, you're doing too much of this."
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LLOYD ROBERTSON: When Mrs, vou said Mrs. Mulroney
was the beginning of that, was that in the nature of an ultimatum, that 1s, "get this
right or we're in trouble"?
BRIAN MULRONEY: No. It was "get this right or you're in

trouble." (LAUGHS)

LLOYD ROBERTSON: So how did you go about dealing with
it? |

BRIAN MULRONEY: I woke up one morning and said, "I'm
never going to have another drink."

LLOYD ROBERTSON: Just like that.

BRIAN MULRONEY: Just Iike that. And from that day to

today, which is 27 years, I've never had a drink.

LLOYD ROBERTSON: So you guit cold turkey with no help.

How tough is that to do?

BRIAN MULRONEY: Very tough. Very tough. Although, I
have to tell you, that I found it tougher to give up smoking. 1 loved smoking
cigarettes, and I smoked too much, and probably a dimension of some kind of an

addictive personality, although the alcohol was something that I felt urgently that I
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had to do. AndIdid. And in fact, it was,’I don't know, a couple of weeks went by,
and Mila said to me, "What are you doing?" 1 said, "I'm not doing anything!" She
said, "Yes, you're doing something different.” And then she said, "Oh, I know
what's going on."

LLOYD ROBERTSON: You hadn't told her you'd quit
drinking.

BRIAN MULRONEY:: I hadn't told her, because 1 didn't want
to tell anybody.

LLOYD ROBERTSON: Why, in case you fell back into

the...?
BRIAN MULRONEY: In case you fell back.

LLOYD ROBERTSON: And then Mulroney gets what few
politicians are ever offered: a second chance. Joe Clark had gone on to win a
minority government, but he blows it. December 1979, Clark's government loses a

non-confidence motion.

BRIAN MULRONEY: And there were specials on television

saying the government had just been defeated, which I couldn't believe. I thought it

- was lunacy.
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JOE CLARK (Former Prime Minister of Canada):
(ARCHIVE): Mr. Speaker, | rise on a point of order. The government has lost a
vote on a matter which we have no alternative but to regard as a question of
confidence, and 1 simply want to advise the House that 1 will be seeing his

Excellency the Governor General tomorrow morning. (APPLAUSE)

LLOYD ROBERTSON: How do you categorize that event m

moderm political history?

BRIAN MULRONEY: [ think it was one of the great mistakes
in judgeme;lt to go into the House of Commons after 16 years in opposition and to
place the government, the life of the government in peril and in this case, certain
defeat, is an unusual deciston. I believe that if you get elected, hang on to power.
Do what you can. Exercise your authority as best you can for as long as you can,

and then consult the people.
LLOYD ROBERTSON: So Joe Clark's fault?

BRIAN MULRONEY: It's always the Prime Minister's fault.
It's always the Prime... Even when it's not the Prime Minister's fault, it's the Prime

Minister's fault, as I've found out.
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LLOYD ROBERTSON: Joe Clark's fall from grace is not yet

complete.

REPORTER: (ARCHIVE}: Have you heard any voices saying
they would prefer that you didn't stay on as leader, or are you happy with the
support you got?

JOE CLARK: (ARCHIVE): We had a very productive caucus

today.

LLOYD ROBERTSON: He wins a leadership review, but
insists two-thirds support is not enough. Clark calls for a full-blown leadership

convention.

BRIAN MULRONEY: Had the roles been reversed, I
guarantee you, | would never have surrendered the leadership the way he did. You
know, it's often said that Joe was removed from the leadership in Winnipeg.

Absolutely false! He resigned the leadership.

LLOYD ROBERTSON: For Brian Mulroney, it's all coming
together. As President of Iron Ore, he closes down an entire town, Shefferville,

Quebec, potential political suicide. But it isn't.
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BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): The people who are
7 affected,_ temporarily or otherwise, be these decisions are going o be treated very
honourably and very fairly.

LLOYD ROBERTSON: Mulroney's labour relations moves
are praised. Ready for the next step, Mila gives him the green light. And when he
came to you to ask you specifically about running a second time, you seemed ready
at that point.

MILA MULRONEY: I just felt it was time for him to go
again. 1 just felt that if he wanted to go, if he wanted to run, now was the time, and
we were ready as a family. The children were young enough and busy enough, and

1 was strong enough physically that we could handle the challenge.

LLOYD ROBERTSON: And what he said, "Will T win," you
said...

MILA MULRONEY: T just said to him, "If you don't run,

you'll never know."

LLOYD ROBERTSON: March 21% 1983, the day after his

44" birthday, Brian Mulroney announces his leadership campaign.
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BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I'm going to run a frugal

and a thoughtful and a delegate-oriented campaign.

LLOYD ROBERTSON: With Mila by his side, he criss-
crosses the country and wins over the delegates one at a time. And sometimes 1n

unconventional ways.

BRIAN MULRONEY: Well, Ace McCann, who is my great
friend from Pembroke, had lined up this wonderful young lady by the name of
Jacquie Cotnam, and so Ace said, "Now look, she's key here. And she's very
policy-driven, so you're going to have to meet with her alone, and answer all of her
questions, and she may or may not vote for you." So we get together in a diner for
breakfast. We both order bacon and eggs. The eggs come, and the bottle of Heinz
ketchup wasn't producing. So Jacquie takes her knife and puts if in the bottle and
shakes it out a little bit, and get some ketchup for the eggs. And I watch this, and 1
promptly grab the bottle myself and do exactly what she did, put it on my eggs.
And we had it, and she asked me every question under the sun. And then Mila and
I got on the plane and went to Vancouver to campaign. So [ called Ace when T got
in that night. And, "Oh, jeez," He said, "I've got good news for you." 1 said,
"What's that?” He said, "Jacquie Cotnam's going to vote for you, and she's going to

round up every vote in the valley." "By God," I said, "Ace, what was it? Do you
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think it was my forestry policy for the...or my economic development policy for the
valley, or...and my constitutional position?" He said, "No, it's the way you handled

the ketchup!" (LAUGHS)

LLOYD ROBERTSON: By the time Progressive
Conservativeés gather in Ottawa, Brian Mulroney is the one to beat, but not
guaranteed. Leadership candidates Michael Wilson and Peter Pocklington are

knocked out on the first ballot. They're expected to throw in with Mulroney, but...

BRIAN MUILRONEY: Michael and Peter, you could see them
heading across the floor towaxds us. And then all of a sudden, they switch course,
and they started to walk right by us. And Mila saw this, and she burst into fears
because she said, "My God, this is "76 all over again." But what happened was that
they had gotten lost in the hurly-burly of the convention floor, and stopped finally,

and then turned around and saw us and headed back to our box.

REPORTER: (ARCHIVE): Yes, they're both coming into

Brian Mulroney's camp now, Wilson and Pocklington together.

BRIAN MULRONEY: And what Michael Wilson and Peter

Pocklington did that day was key to our success.
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LLOYD ROBERTSON: On the fourth ballot, Brian Mulroney
is the new leader of the Progressive Conservative Party, his next step on his road to

success.
(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: For nine years, this was Brian
Mulroney's office on Parliament Hill. Today it belongs to the current PM, Stephen

Harper. But memories of Mulroney's first days here are still fresh.

BRIAN MULRONEY: Exactly one floor above this is the
office of the Leader of the Opposition. I told my senior staff soon after I became
leader that the Liberals like to think that because we're upstairs, that we had won
something. But we haven't won a single thing, and the truth of the matter is that
what I planned to do was to go across to the Langevin Block and throw all the
furniture out on the street, and throw all those Liberals out, and then go for a swim
in Tmdeau's swimming pool. And then and only then will we realize we've won

something.

LELOYD ROBERTSON: Brian Mulroney gets his chance in

1984. Pierre Trudeau resigns.
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PIERRE ELLIOT TRUDEAU (Former Prime Minister of
Canada): (ARCHIVE): The skies were right. Went for a long walk. Came back at |
midnight. Took a sauna, got rid of all the...the accumulated baggage and just made
up my mind.
LLOYD ROBERTSON: John Turner takes over as Prime
Minister, and calls an early election. Almost immediately, the issue is patronage.

Turner appoints Liberals to government jobs at the request of Pierre Trudeau.

JOHN TURNER (Former Prime Minister of Canada):
(ARCHIVE): The appointments that were announced earlier today, all those

appointments except one were in furtherance of my commitment to Mr. Trudeau.

LLOYD ROBERTSON: And Mulroney was criss-crossing the
country, also talking patronage, appointments for Conservatives should he win the
election. Then Brian Mulroney makes his first major campaign mistake. Ii's Mila's

birthday, celebrated with reporters at the back of the plane.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVEY): 1 started as a waiter, and

here I am again. (LAUGHTER)

LLOYD ROBERTSON: But Mulroney doesn't stop his joking

there. Off the record comments that are reported in the Ottawa Citizen.
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REPORTER: (ARCHIVE): Mulroney referred to Bryce
Mackasey's appointment as ambassador to Portugal. His comment last Saturday
was, "Let's face it. There's no whore like an old whore. If T had been in Bryce's
position, I'd have been right in there with my nose in the public trough like the rest

of them.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I was mistaken to treat so
important a matter in & way which might be misunderstood, and very much regret

having done so.

LLOYD ROBERTSON: During the TV debate, Turner tries to
nail Mulroney on patronage. It turns into one of the most electric 1ﬁoments of any
campaign.

BRIAN MULRONEY: He came out with this patronage thing,
and I said the only people who've been appointed around here for 25 years are the
Liberals. You should be ashamed of yourself for even mentioning this. And he

said.. .
JOHN TURNER: (ARCHIVE): I had no option.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): Well, you had an option,
sir. You could have said, "I am not going to do it. This is wrong for Canada." You |
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had an option to say no, and you chose to say yes to the old atfitudes and the old
stories of t'he Liberal Party. That, sir, if I may say respectfully, that is not good
enough for Canadians.
JOHN TURNER: (ARCHIVE) 1 had no option. [ was able
to...
BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): That is an avowal of

failure. That is a confession of non-leadership, and this country needs leadership.

You had an option, sir. You could have done better.

BRIAN MULRONEY: I knew when it had happened
something cataclysmic had occurred. I didn't know whether it was good or bad, and
I never said anything il we left the studio and I got in the car with Mila, and I said,

"What happened?” She said, "The Earth just moved.”

MILA MULRONEY: The minute the hands went up, "I bad no
option," it was almost, as tragic as it sounds, a deer caught in the headlights. It was

just...it's over. [t was over.

LLOYD ROBERTSON: Momentum is now with Mulroney.

On the last day of the campaign, even protesters can't put him off.
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BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I have a grown man here

conducting himself like a child.
LLOYD ROBERTSON: And at the next stop...

BRIAN MULRONEY: Who walks by outside the school bus,
but a guy carrying a sign that says, you know, "Down with that SOB Mulroney."
And I said to him in French, I said, "Hey, come on over. Come on over." The guy
looked at me. My God! "Oh," he said, "c'est Monsicur Mulroney." J'ai dit, "Oui,
oui, venez me voir, venez me voir,” and I leaned down and I said in very inelegant
French words to the effect of, you know, why don't you go (PAUSE) yourself.

(LAUGHS) And he looked absolutely.. like he was going to have cardiac arrest.

LLOYD ROBERTSON: You've had some problems with a

little profanity over the years, haven't you? And your mother said to you...

BRIAN MULRONEY: She said all it indicates, "You're not
impressing anybody," she said. "All this indicates is that you have a weak
vocabulary." And she said, "If you keep this up, I'm going to wash your mouth out

with soap." Which she did.

LLOYD ROBERTSON: She did?
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BRIAN MULRONEY: Which she did. Absolutely. And
unfortunately even the soap didn't completely cure me. It cut me down, cut it down

a little bit, but it didn't completely extricate it.

LLOYD ROBERTSON: September 4™, 1984.

CTV: (ARCHIVE): From the CTV News Election Cenire in
Toronto, Décision '84. |

LLOYD ROBERTSON: (ARCHIVE): And this is the story of

the 33™ general election. CTV News projects a Conservative landslide.

LIL.OYD ROBERTSON: Brian Mulroney sweeps to power

with the most seats in Canadian history.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): New opportunity, a new

day for Quebec, and a brand new day for this wonderful Canada. (APPLAUSE)

LLOYD ROBERTSON: And regarding your parents at a time
like this, what do you think your father would have thought if he'd been around long

enough to see your success, elected as Prime Minister?
BRIAN MULRONEY: My mother did.

LLOYD ROBERTSON: Yes.
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BRIAN MULRONEY: My mother did, which was...for which
I'm eternally grateful, because she did see the...one of the people who went through
the tough times saw some of the sunshine. I think my father would first have been
flabbergasted, so surprised would he have been by this. But then I think he would
have been secretly proud and...he was very quiet in terms of expressing that kind of

enthusiasm for anything,.

LLOYD ROBERTSON: That night in 1984 from his hotel
suite, Brian Mulroney can see the house where his father lived and died, never to

see his son's success.

BRIAN MULRONEY: I lay down in a little room that looked
over that street, and I listened to the radio coming in of the reports of our vict;)ry,
and I was of course pretty hyper, and I couldn't sleep at all. And at three minutes to
Se\}en, I heard the mill whistle, which was the whistle that confrolled his life, and
from the window, I could see my dad's litile house, and I was just overcome wiﬂl
emotion because of what he might have thought, and how hard he had worked to
see some success, but never quite saw 1t. And so I think of him regularly and what
he did, and what a great father he was, and a great husband for my mother, and a
source of strength and admiration for all of us. And I my case, I felt that I...he

deserved better from me, that 1...I never thanked him properly.
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(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: September 17" 1984, Brian
Mulroney is sworn in as Canada's 18™ Prime Minister. The official photographer
captures the moment when Mark asks, "Daddy, what's happening to us?" It was

equally overwhelming for his father.

BRIAN MULRONEY: The international agenda was
extraordinary. There was apartheid in South Africa, nuclear missiles pointed at
London, New York and Washington, the Germa:nys divided, hostility and danger
everywhere.

LLOYD ROBERTSON: Tt was the height of the Cold War.
The nuclear arsenals were on a hair frigger. Relationships were critically important.
You had to undérstand your enemies, but you had to nurture the ties with your
friends. To Brian Mulroney, no relationship was more important than the one with
the Americans. He worked closely with three presidents, beginning with Ronald

Regan, at the time considered the leader of the free world.

BRIAN MULRONEY: He was a delightful guy. He was warm

and funny, friendly, and tough as nails.
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LLOYD ROBERTSON: Which leads to the Shamrock
Summit, Quebec City, and two Irish guys, as you say, singing "When Irish Eyes Are
Smiling".
BRIAN MULRONEY: On St. Patrick's Day.

LLOYD ROBERTSON: But in the eyes of Mulroney's

opponent. ..

BRIAN MULRONEY: This was the most demeaning moment

in the history of Canada-United States relations.

LLOYD ROBERTSON: You were cow tying to the

Auanericans, in their view.

BRIAN MULRONEY: How insecure can you be? How
imsecure can you be? This was demeaning. Not, mind you, not when President
Kennedy calied John Diefenbaker an SOB, not when Richard Nixon referred to
Pierre Trudeau as an a-hole, not when the Chrétien crowd referred to the President
of the United States as a moron. No, no, that was not demeaning. What was
demeaning, according to these jerks on the loony left, were the idea of two Irish
guys singing "When Irish Eyes Are Smiling" on St. Patrick's Day. How silly and

insecure can you be?
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LLOYD ROBERTSON: Criticized, maybe, but the
relationship established in Quebec City led to agreement with the Americans on
many tough issues. There is this perception that Canadian Prime Ministers publicly

have to criticize the Americans once in a while.

BRIAN MULRONEY: This is goofy stuff. If you think that
you are going to insult the President of the United States or his administration or his
people, how much progress do you think you're going to make on sensitive files
after you have done something like this? I'll give you the answer: zero. In my nine
years as Prime Minister, we did the Canada-United States free trade agreement, the
Canada-United States acid rain treaty, the North American Free Trade Agreement,
and the Arctic sovereignty agreement. Those are four big-ticket items that we were

able to achieve in nine years.

LLOYD ROBERTSON: It wasn't only the men who advanced
Canadian-American relations. It was their wives too, and Ronald Regan and Brian

Mulroney knew it.

BRIAN MULRONEY: One day in a state visit in Ottawa, we
were in the hangar out there, just the two of us with the RCMP and the secret
service waiting for Nancy and Mila. And bands were playing, and you could hear

Air Force One gearing up and so on outside, and in comes the limos. Out get Mila
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and Nancy, and they're walking towards us, and as they do, Regan puts his arm
around my shoulder, and he said, "You know Brian, for two Irishmen, we sure

married up!" (LAUGHS)
(COMMERCIAL BREAK)

LLOYD ROBERTSON: Brian Mulroney doesn't get back to
Baie-Comeau very often these days, but when he does, the town on the North Shore
of the St. Lawrence River offers a chance to remember how his personal life and
political goals are rooted in Quebec. On this visit at the Manoir, where he was once

a bellhop, a chance for Mulroney to visit with friends from his youth.

UNIDENTIFIED: I took my first beer on Champlain Beach

because of Brian Mulroney.

BRIAN MULRONEY: And I really had to twist your arm too,

as you can see. (LAUGHTER)
LLOYD ROBERTSON: So did you ever think he would go on

to be Prime Minister one day? Was he one of those people you sort of red circled

and said, "There's a fellow going places!"

UNIDENTIFIED: Oh well, I think we always knew he was
going...he was going to go places, because he was pretty sure of himself.
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UNIDENTIFIED: Ah, ca fait 52 ans!
BRIAN MULRONEY: 52 ans.

LLOYD ROBERTSON: An Anglo-lIrish kid living 1 a sea of

French.
BRIAN MULRONEY: The integration was so total.

LLOYD ROBERTSON: Muironey leamed early that
Francophones and Anglophones could live together. So when in 1982 Piermre
Trudeau patriated the constitution without Quebec's signature, Mulroney was
appalled. When he finally became Prime Minister, he vowed to bring Quebec on
side. Mulroney summons the Premiers to Ottawa for intense negotiations. What

did you have to do to get them on side?

BRIAN MULRONEY: Well, I had to focus their minds on the
tremendous benefits that would come from a united Canada, and the dangers that
were inherent in leaving this situation festering. Anybody who thinks that it's wise
to have a country like Canada linguistically divided as we have been for 140 years,
and to have a constitution that has been repudiated by the federalists and the
separatists in the province of Quebec, that doesn't bear their signature, anybody who

thinks this is wise had better think again.
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LLOYD ROBERTSON: Behind the scenes photos never
revealed until now capture the tension. Seven long days of negotiations, horse
trading Senate seats for federal spending powers. Convincing Liberal and NDP and
Conservative premiers to work together. And Mulroney, the skilled negotiator, gets

his deal.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I'm delighted to

announce that we have concluded a unanimous agreement with the First Ministers.

LLOYD ROBERTSON: The Meech Lake Accord, which

includes recognition of Quebec as a distinct society within Canada.

ROBERT BOURASSA (Former Premier of Quebec):

(ARCHIVE): I'm extremely satistied. Ok? Could I go and sleep now?

BRIAN MULRONEY: It was nothing revolutionary, and yet it
was painted by some as a sop to Quebec, and people eventually conspired to

undermine it.

LLOYD ROBERTSON: Your main antagonist in all of this, at

the beginning at least, was Pierre Trudeau.

BRIAN MULRONEY: Mm-hmm.
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LLOYD ROBERTSON: Did you try to establish any kind of
relationship with Pierre Trudeau as a former Prime Minister? Did you reach out to
him in any way?
BRIAN MULRONEY: Well, I called him and said look, we've
just gotten a preliminary agreement at Meech. We have 30 days or so to make
amendments to it. We have lots of time to make changes. If you've got any

problems with any of it, let me hear from you. He said fine.

LLOYD ROBERTSON: Mulroney sends two senjor aides to
brief Trudeau in Montreal.

BRIAN MULRONEY: I expected I would hear from him. 1
never heard from him again.

LIL.OYD ROBERTSON: But you did see him again. You gaw
him at an event in Toronto.

BRIAN MULRONEY: About three and a half weeks later.
Cardinal Carter was celebrating his 50" anniversary as a priest, and Mila and I came
in, and there was Trudeau. So we walked over and shook hands, and "How are you
doing?" "Parle, parle, jase, jase" kind of thing. And he was...he looked a little
awkward that night, and he was hesitant, as if he was hiding something from me.
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And 1 woke wvp the next moming, and there in eight column headlines in the
Toronto Star was the most vicious personal attack ever levelled by a former Prime
Minister against a sitting Primé Minister and premiers in Canadian history. Never

before had there been anything of such venom and virulence laid out.
LELOYD ROBERTSON: Called you a weakling.

BRIAN MULRONEY: He called me a weakling. He called us
cowards. He called the premiers snivellers.. Well, you name it, it was all there. It
was a vicious personal attack. One of his cabinet ministers, Francis Fox, said,
"Look, the only reason for this is that Pierre Trudeau doesn’t want Brian Mulroney

to succeed where he has failed."”

LLOYD ROBERTSON: Trudeau's attack begins to turn public
opinion against Meech. But Mulroney doesn't give up. He gets the premiers
together again and one by one, the provinces ratify an amended agreement. But

there's a holdout: newly elected Clyde Wells of Newfoundland.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): And now as we turn to
deal with Quebec, to try and bring‘Quebec in on honourable terms, it is so easy to
say, "I wouldn't do that. No distinct society for this. No this, no that, because that's

a favour to Quebec."
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CLYDE WELLS (Former Premier of WNewfoundland):
(ARCHIVE): I don't think there's a fundamental difference of philosophy between
us and I don't want you to characterize it in that way. But no one province can hold

up the constitutional development of this nation forever.

BRIAN MULRONEY: Oh, I think he had a view of Canada as
a unitary state in which the provinces played a peripheral role, and that all power
was best exercised centrally. He was a practitioner of the...in the Trudeau school,
totally infatuafed with Mr. Trudeau's view and vision, and desirous of implementing
the master’s voice.

LLOYD ROBERTSON: Mulroney is despondent. Without
Newfoundland, Meech 1s finished. But Mulroney is determined. He even flies to

St. John's to fry to convince the Newtoundland House of Assembly to ratify Meech.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): I believe that of all of the
qualities that one can associate with a democratic nation, tolerance is the highest

one of all.

LLOYD ROBERTSON: The vote 1s scheduled for the next

day.
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BRIAN MULRONEY:: After dinner, I said, "Clyde, what are
our chances tomorrowf' And he said, "On a scale of one to ten, I'd give it a five."
In other words, that for me was encouraging, because we'd have given it a zero
given his opposition before. So I went home pretty confident that we were going to

make 1t the next day in the vote.

LLOYD ROBERTSON: But it doesn't happen. The official
photographer captures a stunned Mulroney and his staff, watching Clyde Wells

announce that the Newfoundland Legislature will not even vote on the deal.

CLYDE WELLS: (ARCHIVE): The present government of

Canada is still rolling the dice, gambling with the futare of this country.
LLOYD ROBERTSON: Meech is dead.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): Yesterday evening, the
last remaining hope that the accord would be ratified was dashed when the House

of Assembly of Newfoundland and Labrador adjourned without a vote.

LLOYD ROBERTSON: What was his explanation for

cancelling that vote afterwards?

BRIAN MULRONEY: Well, it was interesting. I remember an
interview that he went to the late Bill Cameron on the Journal. When three times
H & K Communications
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Cameron says to him, "But Mr. Wells, you had Prime Minister Mulroney down
there the night before at dinner at your house. Did you not tell him you were going
1o cancel the vote the next day in the Legislature?" Three times. And three times
Mr. Wells says, "Honestly, Bill, I can't remember. I can't remember." Can you
imagine that? That was Clyde Wells. There, you just had it right there.

LLOYD ROBERTSON: The next day at a Liberal convention
in Calgary, Clyde Wells sits with Pierre Trudeau. In his memoirs, Mulroney blames
Wells for the failure of Meech, but attacks Trudeau as the hidden architect of its
defeat.

BRIAN MULRONEY: He had the option of being helpful or

being destructive, and he chose the destructive course.

LLOYD ROBERTSON: Trudeau's actions cause Mulroney to
rise to the attack. In his book, he castigates the former Prime Minister. Was it
necessary to go right back into his past as a young man?

BRIAN MULRONEY': His friends did! They described what
kind of conduct that he had. Ididn't. And 1 {elt it's relevant to an understanding of
his mindset, that this is far from a perfect man. This is a man who questioned the

allies and when the Jews were being sacrificed, when the great extermination
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program was on, he was marching around Outremont here on the other side of the

issue.

LLOYD ROBERTSON: But how much of that past, Mr.
Mulroney, would be part of youthful exuberance? He was a rebellious youth, yes,

and a lot of people in Quebec were against conscription. He wasn't alone there.

BRIAN MULRONEY: Of course he wasn't. But they aren't
around 50 years later to say, "I'm Captain Canada." Look out of 11 million citizens
of this country, there were a million people, young men from British Columbia to
Newfoundland, who rose to fight the Nazis, the most evil machine ever known to
man, trying to exterminate the Jews. Everybody knew that. And all these young
Canadians rose and went overseas to fight them. Pierre Trudeau was not among
them. That's a decision he made. He's entitled to make that kind of decision. But it

doesn't qualify him for any position of moral leadership in our society.

LLOYD ROBERTSON: The two of you were both sons of
Quebec, both trying to get Quebec into the constitution. In the end, looking at it,

did both of you lose, because neither one of you achieved what you wanted to get?

BRIAN MULRONEY: I think Canada lost.
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LLOYD ROBERTSON: Where does Meech sit with you now

today? Do you think about it very much?

BRIAN MULRONEY: Well, Meech is like a death in the
family. I...it's almost like a throbbing toothache that you have that comes and goes
from time to time. Anytime...in 1995, for example, during the referendum, this
was like a movie that I had seen, and everybody could predict the outcome except
some people who kept saying, "Don't worry. We don't need Meech." You know

who I'm talking about.

LELOYD ROBERTSON: October 1995, and in that Quebec

referendum, Canada comes within 54 000 votes of breaking up.
(COMMERCIAL BREAK)

LILOYD ROBERTSON: During his nine years as Prime
Minister, on the world stage Brian Mulroney found the success that often eluded
him at home, working with the most prominent leaders of his time. US Presidents
Ronald Regan, George Bush Senior, British Conservative Prime Minister Margéret

Thatcher.
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BRIAN MULRONEY: Tough as mnails, a great hostess,
charming, thoughtful, who could then hit you over the head with a baseball bat if

she disagreed with you on a matter of substance.

LLOYD ROBERTSON: She had a little bit of ambivalence
about you at time when she was asked about you as a conservative. She said, "He's
a progressive conservative."

BRIAN MULRCNEY: In her book she said, "Brian Mulroney,
he's charming and charismatic, but I fear he places too much emphasis on the

adjective, rather than on the noun." In other words, 1 wasn't right wing enough for

her. (LAUGHS)

LLOYD ROBERTSON: They were allies most of the time, but
there was one matter of substance on which they locked hormns: apartheid in South

Africa, and how to get rid of it.
BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): This is all about dealing

with a regime that is rooted in evil.

LLOYD ROBERTSON: Mulroney pushed for economic

sanctions. Thatcher disagreed.
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BRIAN MULRONEY: She was against apartheid. She was
against it. She thought it was marally reprehensible. But her problems were that
there was huge British investment in South Africa compared to any of the rest of us.
Cologsal investment. She tried to get me to moderate my position and 1 wouldn't do
it.
LLOYD ROBERTSON: Mulroney remembers this meeting at

Montreal's Mirabel airport where Thatcher gives him a dressing down.

MARGARET THATCHER (Former Prime Minister of the
United Kingdom): (ARCHIVE): In the end, the matter always has to be done by

negotiations, so let's concentrate on getting those negotiations going.

LLOYD ROBERTSON: But then, as at later Commonwealth
meetings, Mulroney doesn't give in.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): We are prepared to

invoke total sanctions against that country and its repressive regime.

LLOYD ROBERTSON: Year after year supporting the

African National Congress and its jailed leader Nelson Mandela.
BRIAN MULRONEY: So I said to our guys, to hell with 1t!
We’re going to go and lower the boom here. And we're going to be firmly on the
H & K Compunications
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side of Mandela in South Africa, and we are going to reject the arguments that
Mandela is a communist. As I said to them, "How would you know he's a
communist? He's been in jail for 27 years. Has he spoken to you lately?" The
answer of course was no. "Well, why do you say these things? Moreover," I said,
“if I were in jail for 27 years and the communists of Cuba were .helping me, they'd
be my friends. If the Americans were against me, I wouldn't like it. If the British
were against me, [ wouldn't like it. I would be friends, if I were from South Africa,
and | were a young black man imprisoned there, I would support those who

supported me."

LLOYD ROBERTSON: Mulroney takes the lead and

eventually it works. Mandela is freed.

REPORTER: (ARCHIVE): There's Mr. Mandela taking his

first steps into a new South Africa.

LLOYD ROBERTSON: Ultimnately apartheid is dismantled.

Nelson Mandela's first foreign visit is to Canada.

NELSON MANDELA (Former President of South Africa):
(ARCHIVE): It gives me a great deal of pleasure to come and thank the people of

Canada directly.
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LLOYD ROBERTSON: Throughout his years in politics,
Mﬁh‘oney changed Canada's international profile. He used his connections with the
Americans to provide a back chamnel for other leaders, and offered a moderating
opinion. When Saddam Hussein invaded Kuweit, Brian Mulroney convinced
George Bush to get the United Nations on side before responding, meetings that

weren't always held in formal settings, as one might expect.

BRIAN MULRONEY: If you have that kind of friendly
relationship, oftentimes you can persvade him to take steps which are in a

multilateral interest as opposed fo a unilateral interest.

LLOYD ROBERTSON: When war looms, Canada sends
troops, and Mulroney picks up the phone {o call allies like Egypt's President Hosni

Mubarak.

BRIAN MULRONEY: And so I said to Mubarak one day, "'m
a little concemed about putting Canadians in harm's way there." He said, "Brian,"
he said, "look, you don't have to worry about the Iragi Air Force." T said, "Why
'mst?" He said, "They're awful pilots." He said, "I know. We trained them."

(LAUGIHS)
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LLOYD ROBERTSON: And who could koow that
international affairs of state could occasionally be fraught with unforeseen dangers

like this, in a meeting with Chinese leader Deng Xiaoping.

BRIAN MULRONEY: And he was sitting where you are, and
I was siiting here. Over here there was a spittoon. Every once in a while you psst!
Bing! And he'd hit the spittoon dead on. And I had my leg up like this, and Mila
had gotten me some new loafers, and [ had to move...I didnt want them assaulted

by Deng Xiaoping on his way to the spitioon.
(COMMERCIAL BREAK)
LLOYD ROBERTSON: May 22", 1990.

LUCIEN BOUCHARD (Former Leader, Bloc Québécois):

(ARCHIVE): Monsieur le Président, je suis venu a la politique (inaudible).

LLOYD ROBERTSON: Lucien Bouchard stands in the House
of Commmons and announces his resignation from the Progressive Conservative
Party. 24 hours earlier, he'd been the party's senior Quebec minister, Environment
Minister, and one of Brian Mulroney's oldest and dearest friends. Now he was

announcing that he was really a separatist.

H & ¥ Communications

-t AR RS >3 IOV 1o T3y Qo0 H T e . . P e ~
Phone (615) 829-1800 Fax (613} 828-6181 E-mail hturkow@rogers.com



56
LUCIEN BOUCHARD: (ARCHIVE): I knew that there would

be some flack, but honestly, 1 did not foresee the magnitude of the impact.

LLOYD ROBERTSON: An act of befrayal unseen in Canadian
history.

BRIAN MULRONEY: We became friendly in 1960 at Laval
when we were both in first year law. We're the same age, same backgrounds, and
we became very close friends.

LLOYD ROBERTSON: Close at Laval, and dragged along on
Mulroney's coattails. At the Cliche Commission, Mulroney gets Bouchard
appointed as the inquiry's lawyer. And when Brian Mulroney becomes Prime
Minister, his old friend Lucien Bouchard is handed one of Canada's most important
jobs overseas.

BRIAN MULRONEY: In 1985, I appointed him ambassador
to Paris where he served in an exemplary fashion. Then I brought him back and put
him in the cabinet.

LLOYD ROBERTSON: Did he express his feelings for the

country at all to you, about coming back and serving in your govermment?

M W W S L
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BRIAN MULRONEY:: I said to him, "Lucien, now that you've
served two or three years in Paris representing Canada, how do you feel about the
country?" And he said, "I've come to really admire and love Canada. It's a
magnificent country.”
LUCIEN BOUCHARD: (ARCHIVE): Since Quebeckers have

decided in a democratic way that their future was within the federation, it is our

duty, all Canadians, and 1t is the duty of Francophone Quebeckers to make it work.

LLOYD ROBERTSON: When it comes to getting Bouchard

elected as MP, Mulroney pulls out all the stops.

BRIAN MULRONEY": So we finally won the seat and he came
down to Ottawa. I eventually promoted him to Minister of the Environment, and

Quebec leader.

LLOYD ROBERTSON: Now, Minister of the Environment to

you was a very important portfolio.
BRIAN MULRONEY: Absolutely, because. ..

LLOYD ROBERTSON: Head of the Quebec caucus, also
very, very important. So you put him right up there in a parallel situation, in many
respects, to yourself.
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BRIAN MULRONEY: I loved him like a brother. I frusted
him implicitly. And I put him in these highly sensitive positions, particularly
Quebec leader, because | knew that he would protect my interests, defend me

against attack. Any attempt to undermine my leadership, he'd be there like a hawk.

LLOYD ROBERTSON: So there was no indication through
that 30-year relationship that there was anything differcot about him that would

cause you to doubt him, doubt his loyalty to you at any point?

BRIAN MULRONEY: It was totally inconceivable that a man

to whom [ was this close could do anything other than reciprocate the friendship.

LLOYD ROBERTSON: A friendship so deep that when
Bouchard maﬁies his second wife, Audrey Best, Brian and Mila host the reception

at 24 Sussex Drive. But Mila always had doubts.

MILA MULRONEY: I just was never totally comfortable with
him. T just never was. He came into our lives...I know he was a great friend of
Brian's, but he came into my life shortly after I married Brian. I couldn't put my

finger on it, but there was just...I was just never totally comfortable.

LI.LOYD ROBERTSON: Then the first open indication there
was reason for the Mulroneys not to be comfortable with Lucien Bouchard.
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Bouchard supports Quebec Premier Robert Bourassa's position that there should

only be French-language signs in the province of Quebec.

BRIAN MULRONEY: Bouchard, in spite of an agreement
with me, spoke out and agreed with Bourassa. I wanted to fire him that night. I
was talked out of it. 1 made a mistake, and 1 should have fired him then, and I
didn't.

LLOYD ROBERTSON: The friendship unravels further.
Mulroney is stunned to read in Quebec newspapers that several Quebec Tories are
about to defect. Confronted at this caucus meeting, Lucien Bouchard tells Brian
Mulroney there is nothing to worry about. Buf there was. From Paris, Bouchard
sends this telegram of support for the separatists, read at a meeting of the Parti

Québécois by leader Jacques Parizeau.

JACQUES PARIZEAU (Former Leader, Parti Québécois):

(ARCHIVE): Et c¢'est signé Lucien Bouchard, député de Lac- St-Jean. (APPLAUSE)

LLOYD ROBERTSON: A federal cabinet minister cozying up

to the separatist cause, betraying a 30-year {riendship.

BRIAN MULRONEY: I called him over to 24 Sussex, where

he reluctantly appeared, and I fired him, in my den at 24 Sussex. It didn't make any
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sense what he had done. I couldn't figure out why he had done this. He said it was
an emotional decision taken in Europe. Tt wasn't until many years later that we

found out the truth.

LLOYD ROBERTSON: In fact, 14 years later. Mulroney only
leamns the true story behind the treachery in this biography of Jacques Parizeau.
According to Mulroney, Bouchard had been working with the separatists for
months, trying from within to destroy the Quebec wing of the Conservative Party
while professing his loyalty to Mulroney and his cause, and sending the telegram

was not an instant emotional decision.

BRIAN MULRONEY: When he sent the telegram from Paris,
the whole thing was a hoax. He had cooked up the deal with Parizeau weeks
before, while he was a member of my cabinet. While he was meeting with me, they
were meeting secretly with the separatists. The letter, the famous telegram had
been given to Parizeau personally, and Parizeau had made six corrections to it. This
emotional telegram that he's alleged to have sent from Paris...had been cooked up,

signed, sealed and delivered weeks before in Montreal.

LLOYD ROBERTSON: Just to get this straight now, are you
saying that there was a kind of fifth column operating within your government, that

Jacques Parizeau was dealing with Lucien Bouchard when he was your cabinet
H & K Communications
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minister representing Canada to overturn Quebec MPs minds about whom they

should support, which side they should be on? Is that what was going on?

BRIAN MULRONEY: That's exactly what I'm saying. That's
exactly the cvidence that is contained in the book that was published on the life of
Jacques Parizeau. 1 knew nothing of it. 1 was flabbergasted, stunned when I read

{hat.
LLOYD ROBERTSON: How could you know nothing of it?

BRIAN MULRONEY: How could {? As Marcel Denis, who
was a great cabinet minister of mine and a friend said later, he said, "Pﬁme
Minister, we had heard stories about Bouchard's shenanigans and what he was up
to, but it was so...inconceivable for us. You were like brothers! How could

anyone betray someone in this kind of a relationship?”

LLOYD ROBERTSON: Two months later, Bouchard has his

own party, the separatist Bloc Québécois, and it has a mission.

LUCIEN BOUCHARD: (ARCHIVE): Therc is unothing
subversive in what we are doing. We are very open. We say we're going to Ottawa

to defend and promote the province of Quebec.
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LLOYD ROBERTSON: For Canadians, the resuit of Bouchard
and Parizeau working together to undermine the govemment and the country could

have been disastrous and almost was. Mulroney still harbours deep wounds.

BRIAN MULRONEY: You have to trust people at a given

point in time. Most of all; you have to trust family and friends.

LLOYD ROBERTSON: This is a befrayal of almost

Shakespearian proportions. People must have told you that.

BRIAN MULRONEY: Yeah. People have told me that. [t

doesn't make me feel any better.

LLOYD ROBERTSON: Have you spoken to him since all of

BRIAN MULRONEY: No.
LLOYD ROBERTSON: No contact with him at all.
BRIAN MULRONEY: No.

LILLOYD ROBERTSON: There is word out there that you have

said to Mrs. Mulroney that you wouldn't want him to be at your funeral.

BRIAN MULRONEY: He won't come to my funeral. He

wouldn't want to be at my funeral.
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LLOYD ROBERTSON: And you don't want him there.

BRIAN MUILRONEY: He can do whatever he wants, but he

won't come to my funeral.
(COMMERCIAT. BREAK)

LLOYD ROBERTSON: For the first time in 14 years, Brian
Mulroney is back in the House of Commons. In this chair, he was the main event,

although the opposition, on the other side of the House, tried to steal his limelight.

BRIAN MULRONEY: Well, these were the days of the Rat
Pack. These were the days of the degradation of the House of Commons, where a
group of people sitting over there for the Liberals put together the Rat Pack

designed to initiate the politics of personal destruction.

BRIAN TOBIN (Former Liberal MP): (ARCHIVE): The

* Prime Minister has led. Lied!

BRIAN MULRONEY: T remember the night we passed free
trade, the Liberals over here, holding Canadian flags and singing "O Canada",
calling us traitors and disloyal to our country. And guess what? Five years later,
the Liberals adopted free trade as the greatest idea they'd ever heard, once they got
to office.
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LLOYD ROBERTSON: Well, the free trade debate, as you
know, was a long, drawn out affair, and it ran close to Christmas, and one of the

opposition members came over with a special request for you.

BRIAN MULRONEY:: Yeah, Brian Tobin. And Tobin comes
over and he stands right here, right m front of me. And he said, "Prime Minister,
will you be continuing the tradition of providing planes for opposition members to
get home for Christmas?" (LAUGHING) I looked up at him. I said, "Brian, get
your own blank plane. And merry Christmas to you t0o." So Brian and I chuckle

over that today.

LILOYD ROBERTSON: Throughout the Mulroney years, his
government was dogged by a series of scandals. Key ministers forced to resign,
questions of patronage, and the GST, an unpopular tax that Mulroney says he

needed to balance the government books.
PROTESTER: (ARCHIVE): We do not want the GST!

LLOYD ROBERTSON: Now, you managed to incite passions
in people, fierce loyalty to you from some people, raw hafred from others. What

was it about you that caused that?
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BRIAN MULRONEY: T don't know. I suppose that's
what.. just the way life is. When I won the largest victory in Canadian history in
1984, 211 seats, I got 50 percent of the popular vote. That meant that on the day of
the greatest victory in Canadian history, one out of two Canadians voted against me.
This is another way to look at it.
LLOYD ROBERTSON: Does it bother you a little bit that

some people still refer to you as the most hated Prime Minister?

BRIAN MULRONEY: Not at alll You'd have to be silly and
ignorant to make that statement. ‘But we have our share of silly, ignorant people in
Canada. Every society does.

LLOYD ROBERTSON: On the subject of criticism, Mila
Mulroney is philosophical.

MILA MULRONEY: I always said to him consider the source.
People who don't know you who have an opinion on you, that's fine, but they get an

opinion that's formulated on what? It comes from what?

LI.OYD ROBERTSON: Well, you remember some were

getting at you for closets full of clothes, for your husband's Gucci shoes.
MILA MULRONEY: (LAUGHING) Poor thing! Poor thing!
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LLOYD ROBERTSON: Where did they get this idea?

MILA MULRONEY" The shoes, the poor man never went into
a store. The only reason he wore those shoes was because 1 went in, bought the
same size, two pairs a year. He never throws anything out. [ mean, it's just, if's so

ridiculous to think abowt it now. I mean, who cares?

LLOYD ROBERTSON: For the Mulroneys, life at 24 Sussex

Drive was made to be as normal as possible.

MILA MULRONEY: The children had a wonderful life there.
Brian made it an extension of his office. He wanted to be accessible to his children

and he wanted to show people that life went on.

BRIAN MULRONEY: Well, you're living in a fishbowl. The
children, of course, they rolled along merrily. The four of them grew up in this
fishbowl, never seemed to be affected by it in any way. 24 Sussex for-us, and
Harrington Lake was like a sanctuary. We were able to close the doors and be a
fanliiy.

LIL.OYD ROBERTSON: Every summer, the Mulroney family
would head off to what has long been a retreat for Prime Ministers at Harrington
Lake in the Gatineau Hills, north of Ottawa. Here, the family could relax. But fora
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VPrime Minister, there is no such thing as a summer vacation. Back at 24 Sussex
Drive, it was also not uncommon for affairs of state to mix with domestic matters.
And all the while, the comings and goings brought world leaders to their home.
Somc left with more than just moments to remember, like Russian President Boris

Yeltsin.

MILA MULRONEY: Boris really loved our sofa in the living
room. And he sort of, just sort of get very comfortable in the sofa. And he was in
heaven. Finally, Brian said to him, "Boris, if you sit down and eat, 1 will send you

mn

one of these sofas.”" So we laughed. Boris came down. President Yeltsin sat, ate
all his food and left, and a few days later, the phone rings. The Prime Minister's
switchboard says, "Mrs. Mulroney, President Yeltsin would like to speak to you."

So he gets on the phone and he says, "Milica, where are my sofas?" I phoned Brian.

I said, "What sofas? When are we going to...7?" He said, "Send him sofas."
LLOYD ROBERTSON: Which you bought for him.

MILA MULRONEY: Which we bought for him, thank you

very much! (LAUGHS)

LLOYD ROBERTSON: Summer 1992, and Brian Mulroney

asks a future TV star to document Harrington on tape.
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BEN MULRONEY (Brian Mulroney's son): (HOME VIDEO):
I'm Ben Muironey. Dad has asked me to tape the whole house so he can get a good

look at it, just in case it's our last summer here, which I doubt.

LLOYD ROBERTSON: Ben Muironey might not believe 1,
but indeed it is the last summer. In his memoirs, Brian Mulroney writes that he
never wanted to stay in office for more than two terms. Christmas Eve 1992, the

family gathers to celebrate, to exchange gifis.

BRIAN MULRONEY: (HOME VIDEQ): How come you

know about my musical tastes?

LLOYD ROBERTSON: Later that night, Brian Mulironey

writes his resignation letter. He announces his retirement in Febrvary 1993.

BRIAN MULRONEY: (ARCHIVE): The time has come for

me to step aside.

LI.OYD ROBERTSON: In June there are tears at the final
cabinet meeting, hugs from Mila in his office. And they walk out of the Governor

General's residence hand in hand.

(COMMERCIAL BREAK)
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LLOYD ROBERTSON: On this perfect summer day in 2007,
it's Brian Mulroney back on Parliament Hill. To these tourists, he is as popular as
ever. e is seen as the senior statesman who did his best for his country. But life
after be left office has not allowed Brian Mulroney many moments of calin
reflection. He was pursued by allegations of kickbacks in the sale of Airbus planes
to Air Canada. Investigated by the RCMP, Mulroney was cleared. Now, you
suggest that the Liberal government led by Jean Chrétien, who sat there in your
chair, attempted to smear you and ruin your reputation and that that campaign was

driven from the top. Do you really believe that?

BRIAN MULRONEY: That matter was indeed organized by

the government acting on flimsy and false information.
LLOYD ROBERTSON: This was the Airbus affair.

BRIAN MULRONEY: Absolutely. And the case collapsed on
the courthouse steps. 1 was totally exonerated by the Commissioner of the RCMP
and by six judgements in the Ontario...six, I believe, various judg;f:ments. But the
origins of it, we now know a great deal more about. And they are unflattering in
the extreme to those people who held positions of influence in the government that

succeeded me.
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LLOYD ROBERTSON: More than that, Brian Mulroney

believes what happened to him should be a lesson for all Canadians.

BRIAN MULRONEY: 1 think that any time the force of the
government is used against any citizen vnfairly and inappropriately is a...represents
a fundamental threat to our most basic rights. It happened that it was in my case I
was able to fight back and the government had to apologize. It was extremely
unpleasant for me and my family, but you know, any mother or father sitting out
there tonight, he or she should be warned and know that if the government comes
after you and uses the resources, financial and otherwise, of the state, they can crush
any Canadian citizen, and this is the greatest threat to the individnal liberties of an

ordinary Canadian citizen that can exist anywhere. And we have to fight it}

LLOYD ROBERTSON: And Mulroney is still fighting to

protect his reputation.
REPORTER: Your book's coming out.
BRIAN MULRONEY: My book is coming out.

REPORTER: Will people who want to know about this $300

000...

BRIAN MULRONEY: Buy a copy. Buy a copy. Buy it.
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LILOYD ROBERTSON: There are lingering questions about a
business deal with this man, Karlheinz Schreiber, who paid Mulroney $300 000
after he left office. Well, in spite of being fully exonerated by the RCMP, there; are

still questions swirling around out there about cash payments to you.

BRIAN MULRONEY: Ah, this is the usual trash and trivia of
politics. And there's lifigation ongoing, so I can't discuss some of these matters, but
I'm dealing with it, and I've won every case, ['ve won everything at every step of the

road, and I'll continue to do so.

LLOYD ROBERTSON: And at a certain point you'll be telling
Canadians about this?

BRIAN MULRONEY: I'm going to write about it in my next
book.

LOYD ROBERTSON: But until that next book, Mulroney is

happy to be judged on his record.

BRIAN MULRONEY: And I hope Canadians will say of me
when I'm gone that "He loved his country. He loved Canada. And he worked

relentlessly to try and make a helpful and beneficial difference.”
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LLOYD ROEERTSON: For nine years as Prime Minister,
Brian Mulroney dominated Canadian politics. The House was his home. But in his
heart, Baie-Comean will always be his true home. On this night, he drops in on a
summer cabaret performance and is called to the stage to join in the song he sang

for his town's founder all those years ago.

BRIAN MULRONEY: (SINGING) Test your memory my
Dearie. Do you recall when Henry Ford couldn't even fix the running board under a
Chandler six? Dearie, life was cheery, in the good old days gone by! Do you

remember, if you remember, well, Dearie, you're much older than I! (APPLAUSE)
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{Zurich, Switzerland. February 2, 1898. A former Canadian prime
minister on a business trip to Europe makes a private side trip. The
purpose of the visit to the financial heart of Switzerland is for

reassurance]

CBC Television - the fifth estate

Broadcast Date: Wednesday, October 31, 2007
Time: 21;00 EDT

Network: CBC - Television

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Zurich, Switzerland. February 2, 1998. A former Canadian prime minister cn a business irip to Europe
makes a private side trip. The purpose of the visit to the financial heart of Switzerland is for
reassurance. He's in a crisis that could mar his legacy and his career, There have been serious
allegations of corruption. They will not go away, in spite of a successful legal batile with the
government of Canada. In a high-priced suite in the Savoy Hotel, the former prirne minister will meet
the author of his troubles, a businessman who has become a fugitive. His name is Karlheinz
Schireiber.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Brian Mulroney rented a suite there for !unch with me.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

What did he want?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

The reason for the visit was to more or less find out whether there would be any evidence that he
received any money.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Good evening and welcome to "The Fifth Estate". I'm Linden Macintyre in zurich, Switzerland. Tonight,
Brian Mulroney, once one of Canada's most reviled prime ministers, enjoys redemption in a book he
wrote himself and a television portrait partly craffed by his image-makers. But an old political asseoclate
whao helped finance his rise to power and its awkward monetary aftermath faces a more uncertain
future, extradifion followed by imprisonment in a land he left behind a decade ago. Tonight, an
unauthorized and siill unwritten chapter in the political biography of Brian Mulroney.

The legendary secrecy of the Swiss banking system could not prevent disclosure of clandestine bank
accounts and cash advances of $300,000. Now tonight, revelations of a struggle to keep the public in
the dark abouf that money. i is the literary event of the year. The launch of Brian Mulroney's memoirs,
his tumn fo shape the story of his life, frorm humble beginnings to the highest political office in the land.
A memoir is a time to settle scores, a time to set the record straight. And this one does all that, with
one notable exception at the centre of the darkest chapter of his life, this man, a businessman hamed
Karlheinz Schreiber. Karlheinz S¢hreiber is now in jail in the grim Mefro West Detention Centre near
Toronio's Pearson International Airport, awaiting extradition to face imprisonment in Germany.
Germany accuses him of bribery, fraud, and fax evasion, which he denies. His only crime in Canada,
embarrassing the powerful. He spoke to us before he went to jail. With nothing left to lose, he will now,
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for the first time, explain how powerful friends attempted to induce him fo construct an elaborate lie to
save their reputations.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

There comes somehow a moment from my family and from my friends, especially from my wife where
we say enough is enough. And Canadians should get to know what really happened. Because | came
to Canada, | fall in fove with the country. And what | faced then are lies and befrayal. It's incredible.
And I keep my mouth shut. But now | have enough. | have simpiy enough.

LINDEN MACINTYRE (HOST):
Winnipeg 1983. They go back a tong way, to the early '80s and Brian Mulroney's emergence as a force

within the Tory Party. in Winnipeg, Mulroney observes the death throes of his party leader, Joe Clark,
as he fails to get the vote of confidence he wanis.

JOE CLARK (then LEADER OF THE CONSERVATIVE PARTY):

My friends, that mandate is not clear enough.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):

in his memoirs, Mulroney is surprised Clark didn't stay {;n. 141 was flabbergasted. He's throwing in the
towel with 67%7? This can't be happening. But it was happening and Mulroney knew it was no accident.

Mutroney partisans, led by the former premier of Newfoundland, Frank Moores, had been busy
undermining Clark among the delegates. And he had financial help from Karlheinz Schrelber

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Think about when we came here, it started all with the dumping of Joe Clark, right. That is how it a}l got
started. So | came, | got to know Frank Moores in St. John's and then the next meeting was then in
Montreal when Mulroney was the president from lron Ore.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

In 1982 the man who would soon become pritme minister congratulated Schre:ber on becoming a
Canadian citizen. Schreiber had an agenda, cultivaling influential frlendshlps and generating businass
for European companies.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMANY):

So that is the secret more or less of my personalily. That | made all these friends before and we
helped them. And when you come with money and when you help them and when you are friendly, it's
easy fo make friends. And it's easy o have refations, and then it's easy to do business.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Easier still by 1988, wher his friends were close {o the people who were running the country. Frank
Moores, who helped Mulroney on his way to power, was the leading lobbyist in Ottawa. Moores is in
the memuoir, but discretely. %He was a political veteran. We would meest from time fo time for dinner,
Mulroney wrote. But the political veteran turned lobbyist had become a target for opposition charges of
cronyism and corruption.

UNIDENTIFIED MP:



(In the House of Commons) The firm of Moores and Doucet obviously has connections into the Prime
Minister's Office.

UNIDENTIFIED MP:

{In the House of Commons} It's not what you know but who you know and how much you pay to get
resuits.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Moores was tight with the prime minister and he was working for Karlheinz Schrefber and a major
Schre:ber client, the European airplane maker Airbus Industrie. Moores also had connections with Air
Canada and Air Canada was shopping for airplanes. Over a billion dollars worth of airplanes.

JOHN CROSBIE (then CONSERVATIVE MP):

{in the House of Commons) ...or its honesty or whatever. The honourable member is insinuating, he is
trying to set an innuendo as he did yesterday, thoroughly unscrupulous in his approach.

BRIAN TOBIN (then LIBERAL MP):

(In the House of Commons) This is a $1.5 billion contract we are falking about and the people of
Canada have a right fo have questions asked and answers given by a minister without bluster or false
outrage.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Butl what the opposition didn't know was potentiatly more explosive than their wildest speculation.
Schreiber had a secret deal with Airbus, that if Air Canada bought their planes while the Mulroney
government was in power, Aithus would pay ¢ Schretber nearly $20 million in commissions, fees they
called grease money that he'd share with pecple he felt helped to make the deal happen, people like
the iobbyist Frank Moores. In 1988, Air Canada bought 34 pianes from Airbus. For Frank Moores, it
was payday and party time. Frank Moores' performance both as premier and lohbyist gave new
meaning to "party polstlcs“ The nasty faltout from the A:rbus sale was stilt far i in the future Frank had

HREIBER (BUSINESSMAN):

Oh, he was happy. We were all very happy. (Footage from amateur film, speaking to Frank Moores):
This here is Vetliner Keller. Vetliner Keller means.. .

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Schiajbsr was the perfect tour guide. He knew Zurich well. They opened new accounts here to handle
all that Airbus grease money Tor Moores and others. But money often has a sirange effect on
partnerships. They didn't know it yel, but a key figure in the deal was feeling left out of the bonanza.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Look, this is very simple. When it goes with money, | have never seen in these circumstances that
people say, ob, this is too much, please fake it back. if's always not enough.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):



1 ugano, Switzerland. Sghréiber had a business partner living here. Giorgio Pelossi had been his
accountant for years. He helped set up the secret Airbus accounts and he clearly felt he wasn't getting
his fair cut of the grease moneay, so he started helping himseli.

GIORGIO PELOSS! (ACCOUNTANTY:

| took some money from the account and then he said, _Oh, it's not correct and you have 1o give i
back , and so on.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

His actions would ignite a firestorm for Schréibér and his friends, in Canada and Germany. Bonn,
Germany, June 13, 1991. Brian Mulroney cut an imprassive figure intemationally. Among his foreign
inferests, the reunification of East and West Germany for which he eamed the gratifude of the German
Chancellor Helmut Kohl. His memoir savours momenis on the global stage and the personal
relationships he'd formed. “Kohl and his wife took Mila and me to their favourite brunch restaurant.
We toasted our successful visit. But in the book, you'll find na mention of a lunch that included
Karlheinz Schrelber or the diplomatic dinner for Mulroney and his wife where the Schreibers were
included on the guest list. (Helmut Kohi shaking hands with Karlheinz Schrelber) Schrelber had a gift
for cultivating friendship and his friends would one day pay a heavy price for it. When we come back...

KARLHEINZ SCAREIBER (BUSINESSMAN):

Oh, he was terribly upset about the whele thing and Mila Mulroney was totally scared.
(Comﬁercial break)

LINDEN MACINTYRE (HOST):

June 1983, For Brian Mulroney, the relationship with Kartheinz Séhreibfeh would veer into dangerous
wafers in Hairington Lake, the prime minister's summer residence just outside Ottawa. The smallest
details of these days, the closing hours of his public life, will also close his book. My feeling is
biltersweet, some sadness af leaving such a pawerful and exciting job, but serenity in the knowledge
that it was fime. The memoir will be silent about one crucial meeting just two days before he formally
feft office. June 23rd. A former Mulroney adviser, now a lobbyist, named Fred Doucet has arranged a
meeting at the PM's summaer residence north of Oftawa. A limousine will pick up a mutual friend in the
city that afternoon, deliver him to the prime ministerial refreat. The visitor has been informed the prime
minister, now approaching private life, has a pressing need for moneay. He is a man with known
financial resources, globa! business interests, and a sfreak of whlmswal generosity. Perhaps they can
reach a mutually beneficial understanding. Karlheinz Scl I b

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMANY:

It really happened through Fred Doucet who told me, _Kartheinz, Brian is now leaving, he has to go to
the private sector and he has really financial problems.’

LINDEN MACINTYRE {HOST):

up a SPcret bank account, code named %Brstan There, he deposrted $500,000 of the secret
comrnissions he received from European companies, including Alrbus, Then he withdrew $100,000 in
cash, flew back to Canada, and handed it over to the now ex-prime minister at an airport hotel north of
Monfireat.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMANY):



This was the first meeting where | really brought the first 100,000 to him.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Just over three months later, ancther $100,000 from that bank account in Zurich and then another
hotel room meeting at the Queen Elizabeth in Montreal and another cash delivery. The final meeting
was here at the Plerre Hotel in New York Cily early in December 1984, Schreiber handed Mulroney
another envelope stuffed with $1,000 bilis. But this time, there was a shadow hanging over the
payment There was a litfie problem overseas. Awkward inquiries were being made. It seems that
Sehireiber's partner, the Lugano-based accountant named Giorgio Pelossi, had done the unthinkable.
He had gone fo the palice. And soon he'd be in the media in Germany and Canada.

GIORGIO PELOSS! {ACCOUNTANTY):

(TV interview) | met with Mr. S¢iireiber and Mr. Moores in Zurich, and we went fo the Swiss Bank
Corporation. The purpose was te open (wo accounts in the name of Mr. Moores. One for Mr. Moores
personally and the second for Canadian friends.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

12 years later, Giorgio Pelossi is still unapologetic about unleashing a whirlwind that would sweep up
both Frank Moores and eventually his friend, Brian Mulroney. (Inferview): So you had heard Moores or
Mulroney's name mentioned early on?

GIORGIO PELOSS] (ACCOUNTANT):
Yes.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Who told you that?

GIORGIO PELOSSI (ACCOUNTANT .

Sehreiber. He told me all the time. And he told me that he went to... met him a few times and met him
in Ottawa.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

S0 were you concerned in any way that when you did stari {o {alk ahout this that it was going to create
a huge political scandal in Canada?

GIORGIO PELOSSI (ACCOUNTANT):
Possibly.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Montreal. November 2, 1895, The former prime minister is living in comfortable retirement in
Westmount. The hard transition to private life somewhat softened by the generosity of Karlheinz
Sehrsiber. Now shockmg news. Schrcibier phones to inform him that the RCMP have sent an official

were alleging that Mulroney, whlle in office, had received a share of thase secret Airbus commissions.
That night, Mulroney spcke with karlheinz Schre:ber



KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Oh, he was ferribly upset about the whote thing. And Mila Mulroney was totally scared because he
threatened to commit suicide and 1 had not the smallest clue why be would do that.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The panic didn't last long. Within days, Brian Mulroney hired three of the best lawyers in Canada and a

public relations firm. And he sued the government of Canada for $50 million. It was a gamble, After alfl,
he d recently received $300,000 from Schrelber But it was all cash, almost impossible to trace. And
he wasn't about to make it any easier. It was the beginning of an aggressive cover-up that almost
worked. A cover-up that until now has never fully been reporfed.

LUC LLAVOIE (then BRIAN MULRONEY SPOKESMAN}:

Good aftemoon, ladies and gentlemen. My name is Luc Lavoie. | will be the moderator for this press
conference.

LINDEN MACINTYRE (HOST):
Round one: A:categorical denial.
HARVEY YAROSKY (then ONE OF BRIAN MULRONEY'S LAWYERS):

Mr. Muironey categorically and unequivocally states that he had absolutely nothing fo do with Air
Canada's decision ta buy Airbus, nor did he receive a cent from anyone. He was simply not a part of
any conspiracy whatsoever.

LINDEN MACINTYRE {HOSTY):

Round two: The denials became more sweeping. In his statement of claim, he insisted he "never
received any of the alleged payments in any form, from any person, for any consideration whatsoever”.
Round three: The media were boiling his denials down to an absolute assertion.

CLIP FROM NEWS REPORT:

Y2...that he never received any payment from anyone.
BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTERY):
Good moming. Nice o see you.

(People encouraging Brian Mulroney)

LINDEN MACINTYRE (HOST)

In the pre-irial testimony, Mulroney would have to handle the tricky question of his relationship with
Karlheinz Schrelber under oath.

UNIRDENTIFIED MAN:

Did you maintain contact with Mr. S;ch;eﬁi:gef after you ceased becoming prime minister?



VOICE OF BRIAN MULRONEY:

Weill, from time to time, not very often, an his way to Montreal, he would call me. As | say, perhaps
once of twice | could come to a cup of coffee with him at a hotel.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

At no time did he ever mention the $300,000 cash he got from Screlfoer at those hotel room
meetings. But then, nobody asked directly. At one point, he asserted boldly...

VOICE OF BRIAN MULRONEY:

| had never had any dealings with him.
ALLAN ROCK (then JUSTICE MINISTERY):
Good morning.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And it worked. The government of Canada didn't just back down, they fled the field. Then federal
justice minister soon to be an ex-politician, Allan Rock, apologized. And more.

ALLAN ROCK (then JUSTICE MINISTER):

It should be noted that the government and the RCMP have decided that costs are fo be paid to
achieve this setllement.

LINDEN MAGINTYRE (HOST):

The Canadian taxpayer would pay for all of Mulroney's legal and P.R. costs, $2.1 miflion worth in all.
For Mulroney, it was victory and vindication.

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER):

The stain had to be purged and that's what we ware fighting for. | was fighting for my family's
reputation and honour and my own. If the government has learned from this and never again does this
to another Canadian family, then | guess in some ways, the experience would have been beneficial.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

His relief was palpable. He dodged the Airbus bullet. But there was a fime bomb ficking in a still-secret
bank account in Switzerland. When we come back, secret bank accounts exposed.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

The reason for his visit was to more or less find out whether there would be any evidence that he
received any money.

{Commercial break)

LINDEN MACINTYRE (HOST):



[tis the fall of 1995, winter is coming, but the heat is on in Germany, thanks to incriminating
disclosures by ¢ Schreibers treacherous accountant, Giorgio Pelossi. Schre:ber makes a shrewd pre-
emptive dash for the Swiss frontier. Within a year, he would be a wanted man in Germany.
Switzerland, his banking haven, now becomes his femporary home. But according 1o his personal
records, the fugitive kept in remarkably closs contact with Brian Mulroney, who had recently protested
that he hardly knew the man. According to Sghrgiber's records, there were calls from the former PM,
from New York, Disneyworld, Paris.

KARLHEINZ SEHREIBER (BUSINESSMAN):

in 1998, then there was a series of telephene calls. Then he came 1o see me in Switzerand. And |
thought it was nice.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Itis now 1998 You'd think the last person on the planet Brian Mulroney would want {o see again was
yor. Remember just a couple of years ago, testifying under oath, he narrowly avoided
d1solosmg those peculiar cash payments, $300,000 from a man he said he barely knew. But on
February 2, the former prime minister is in a suite In the Savoy Hotel in Zurich, Switzerland, waiting for
a crucial meeting with none other than Karfheinz Schre:ber By now a fugitive from German jusfiice.
Shortly after noon that day, Schrelber would be met in the Savoy lobby by a former Mulroney
speechwriter, escorted to the elevators.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

It was a beautiful hotel. Hotel Savoy. In the centre of Zurich at the Paradeplatz where all the nice -
banks are around and everything.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

But now he's a visiter on his way to a second floor suite for a private lunch, just the two of them.
KARLHEINZ SEHREIBER (BUSINESSMAN):

And so Brian Mulroney rented a suite there for lunch with me.

LINDEN MACINTYRE (HOST}):.

A suite?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

I was a little bit surprised. Maybe we could have gone to the restaurant.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):

Room service?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Room service. And as far as | recall, we had smoked salmon and pumpernickel. Two hours or so.

LINDEN MACINTYRE (HOST):



How much did that cost?
KARILHEINZ §-§ﬁ§iEl:3ER (BUSINESSMARN):

Yeah, when | found out iafer on that he paid 2,106.05 Swiss francs which is somehow the same in
Canadian dolfars.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

He paid it?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):
Yeah, with his Visa, a credit card.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

There was small talk over the smoked salmon and the capers, reminiscences about happier times, like
the day of vindication in 1895 when Ottawa surrendered to his indignation, apologized, and coughed
up $2.1 million for his trouble. Yet here, Schretber found him tense.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

And then | found a very nervous, very nervous Brian Mulroney and the reason {or this, Tor his visif was
more or less to find cut whether there would be any evidence that he received any money.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY:

So that was what the meeting was about, the $300,000, and it seems the Mounties were still sniffing at
those nasty rumours about payments to Mulroney. Schre:ber said there wasn't a thing fo worry about.
Cash is untraceable.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMANY:

If he would have said | never received from him 300,000, | don't aven know what he is talking about, !
would have had no way 1o prove that he got 300,000 from me. So when he left, | thought he was
somehow in good shape.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY:

The mesting ended, Mufroney returned to Canada, reassured. Schrelber was discrete. Schrelber

R hrelber woutd remain In Switzerland, in exdle for another year. He had explosive
documents and secrets, but his mouth was firmly buttoned. By mid-1939, Mulroney was talking tough
again about the RCMP.

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER):

They are unrelenting in their pussuit of whomever or whatever. They've gof nine or ten people going
around the world, year after year, tatking o everybody and his brother about this and they can do it
untit the cows come hore as far as I'm concermed. They won't find a single solitary thing, because
nothing, as far as 'm concerned, was ever done wrong. But they go around the world but they don't
come down the street {o see me.



Vo

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Maybe the Mounties were just too busy fracking Mulroney's old friend Karlheinz Schirsiier, who by
this point was living in Toronte, which was where they caught him in August 1899, after Germany
issued an international arrest warrant alleging bribery, fraud, and tax evasion. He hired one of
Canada's top criminal lawyers. It wasn't long before he was free on bail. His fiends, especially those
with troubling secrets, would have been encouraged by his words.

{Outside of courtroom) It is | think a great pleasure, honour, o have friends. I've always had friends in
my life and will never let a fiiend down. So they came here to get me out. ! will never do anything to
harm them.

LINDEN MACINTYRE (HOST):.

But his legal problems were only just beginning. In Germany, there was a growing scandal over
payments he had made to important people there. Among the casualties, businessmen and public
servants and big name paliticians, including the former chancellor Helmut Kohl. The time bomb was in
the Schrelber bank accounis from Switzerland. And they were now in the hands of German authorities
and soon to be in the hands of the media. And there it was, the secret bank account named %Britan
with cash withdrawais totalling $300,000. Brian Mulroney had denied getting money from anyone
connected with Schréiber. But if Britan meant Brian, Brian was lying. During a phone conversation
with "The Fifth Estate™, his spokesperson, Luc Lavoie, remamed adamant in his denial.

LUC LAVOIE (MULRONEY'S SPOKESPERSONY):

| mean, the bottom line is that he never received any money from anybody. There was never any
money. Because he is too smart to do something like that. [t is just too dumb. It is too damn stupid.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And now the stakes were raised dramatically for Brian Mulroney. His early denial that he had anything
to do with the Airbus contract, which was probably frue, had evolved into dangerous territory. Flat-out
claims that he'd never recewed any money, ever, from anybody connected to the Airbus sale. This
assertion was at odds with $¢hreiier's Swiss bank documents. Mulroney needed absolute deniability
and there was only one man who could provide it. Kariheinz Schreiber Then, a member of Mulroney's
team, desperate to distance him from Britan, made a catastrophic error. With the Britan account about
to become pubtic on "The Fifth Est .&", Mulroney's spokesman Luc Lavoie exploded in frustration.

LUC LAVOIE (MULRONEY'S SPOKESPERSON):

{On the phone) Karlheinz Sehreibér is the biggest fucking liar the world has ever seen. That's what we
believe.

LINDEN MACINTYRE (HOST)Z
Kariheinz Schirgiber, up to now the loyal guardian of secrets, was oufraged.
KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

And then | thought what the hell is this for and | got the message. | must say ihat message gdt pretly
fast. This Is how more or less duramies or little children play these games.
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LINDEN MACINTYRE (HOST):

Schreiber felt betrayed and that was dangerous. It was time for reconciliation,

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER):

Life takes its toll on all of us. And this has not been a pieasant experience for anybody.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Months later, a public gesture of concemn for Mr. Schreibar.

BRIAN MULRONEY {FORMER PRIME MINISTER}:

(To CBC reporter Brian Stewart): What Is sad about this is the assumption people presume guiit on his
part and on the part of others. Mr. $¢hiéiher should be presumed fo be innocent. And moreover, he
has a wife and a family and the personal dimension of this should not be lost on pecple.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

So far, so goad. Schrelbef‘ was under enormous legal pressures. He'd been publicly insuited by
Mulrcney's alter ego. The Britan account was public now. Buf stilf, not a whisper that would link him {o
secret paymenis. And then, a bonus.

VOICE OF PETER MANSBRIDGE (HOST, CBC'S 12THE NATIONAL ):

The RCMP today announced it has closed the file on Airbus,

RCMP SPOKESPERSON:

No further chance that he will be charged with anything criminal with respect to this investigation.

LINDEN MAGINTYRE (HOST):

It was over. RCMP documents show they just coutd not confirm allegations Mulroney had actually
received money. Mulroney himself declined to talk to the Mounties. When we come back, a scramble
that came within a whisker of breaking the {aw.

KARLHEINZ SEHREIBER (BUSINESSMAN):

| was not prepared to do that because it was a clear request fowards me fo commit perjury.
{Commercial break)

LINDEN MACINTYRE (HOST):

It is now a new millennium and things have settled down for everyone but Karlheinz Schréiber. The
Germans are still after him. He's fighting a losing battle to stay in Canada. He has secrets that make a
lot of people anxious to see him go. Eventually, a big one came out, the $300,000 cash paymenis to
the former prime minister. There was a media flurry, but it soon became apparent that Mulroney's
biggest problem wasn't all that money after all. It was potentially worse. All those passionate claims
that he hardly new Kariheinz Schreibér, that he'd never had any dealings with hlm were now

.......
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went away. But Schréiber, it seemed, wasn't going anywhere. And, still exiled in Torontoe, he seemed
to be thawing toward old adversaries in the media, dropping tantalizing hints about money that he gave
away.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

i you want me to disclose to whom | gave donations, | would become a book like a bible.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

You've given a lot of meoney o a lof of people.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMANY:

Sure.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Then February 2008, he was talking about money he gave to Brian Mulroney, for the first tirme
confirming cash payments, disclosing that, whether Brian Muireney knew it or not, the money aciually
came from secret commissions paid by, among others, Airbus,

LINDEN MACINTYRE (HOSTY:

So | draw the conclusion that the money carne oul of Britan and went to Brian Mulroney.
KARILHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Yeah, sure.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And when asked what the formmer pm had done 1o earn the $300,000, he mocked his former friend.
KARL HEINZ SEHREIBER (BUSINESSMAN):

What are you asking me now is...

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Very simple. What did he do?

KARLHEINZ SEHREIBER (BUSINESSMAN):

Whal has he done for the money. (Laughing)

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Bui there were people in Ottawa who didn't find it quite so funny, people in the Justice Department
who recalled the humiliating retreat in 1995, when a minister apologized and paid $2.1 million after
Mulroney flatly denied any dealings with Schireiber. What now, the more audacicus wondered. Could
they try to get the money back? The answer, yes, it might be possible. But it wasn't likely fo happen.
Ottawa was now under new political management. The answer never made it {o the minister's office.
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Brian Mulroney was part of the transition team. Schreiber's revelations were going nowhere. But he
wasn't finished. Tonight, for the first time, he gives details of an attempted cover- up fo save
Mulroney's reputation. It began just before the secret Britan account became public on "The Fifth
Estate".

October 17, 1899. Brian Mulroney and one of his lawyers place a series of phone calls to a lawyer in
Edmonton, a member of Sehreibér's legal team. The former PM, himself a lawyer, had a highly
unusual request for Robert Hiadun, Mulroney wanted a wrilten staternent from Schreiber that "at no

time did he ever solicit or receive" money from the German businessman. An unusual request because
it simply wasn't true.

{Interview): He called your lawyer.
KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):
Yeah.

EINDEN MACINTYRE (HOST):

Asking for an affidavit.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Affidavit or a declaration or whatever. Mulroney wanis some kind of declaration or affidavit that he
never received any money from you.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The request fo deny what both knaw to be true ended up on the desk of Edward Greenspan, a
yer lawyer in Toronto. It didn't take hirm long to alert his client that they were In peritous territory.
yer got the message.

KARLHEINZ SCHRFEIBER (BUSINESSMAN):

| was not prepared to do that because it was a clear request towards rme to commit perjury. And why
would 1 do thai?

LINDEN MACINTYRE (HOST):
The lawyer Greenspan didn't mince words.
KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

He only said to me, it you ever sign any affidavits or any documents or whatever without my
permission, as long as I'm your lawyer, | cut your hands off or you lock for a new lawyer. He's & very
humorous guy.

LINDEN MACINTYRE (HOST):
So Eddie was concerned about this request.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):
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When | asked him that there was a request that | should give such a declaration, he sald, under no
circumstances. End of story.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The Britan account, and those withdrawals adding up fo $300,000, created a brand new headache for
the former prime minister, an inconvenience called income tax. The payments, five years earlier, had
been in cash. He hadn't paid the taxes when he got the money. Now he made a voluntary disclosure of
the “income”. But the taxman would want to know where the money came from and what if was for.
(Interview): How do we know you know about the voluntary tax declaration?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

| learned this from my lawyer. Imagine you are my lawyer and | el you we need an affidavit from

s¢ ,_reiber that he never received, that he never gave any money to me. Two days later | tell you, you
know what, call Revenue Canada, the fwe of us have to go there, | have to make a voluntary
disclosure. | mean, how in the name of God can you do this? 1 would be so embarrassed. | would hope
the soil opens and | disappear {o the middle of the earth.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Schigiber is a hard man to shock, but Mulroney's manoeuvring floored him. First, they wanted him to
say there was no money, then there was money but for vaguely described legal services, %to keep a
watching brief , Y4lo develop new economic opportunities , Ytravelling abread for new markets for
Canadian-made peacekeeping . All designed to explain $300,000 cash from five years earlier.
{Interview}: This is a funny piece of paper that asks you to create after the fact a reason for having
given money fo Mr. Mulroney.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Yeah.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

That's what that does?

KARLHEINZ SCHEEIBER (BUSINESSMANY:

Yeah.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And what did you do with it?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

| forgot about it. | didn't even look at if. | took it home and left it in my file and that's ii.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

It has become his albatross. Even in moments of glory, recognition as Canada's most environmentaliy-
friendly PM, the questicns surface.
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JOURNALIST:

Un mot sur le 300 000 dollars de monsieur Schreibef, monsieur Mulroney?
BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER):

Bonjour, madame. Merci. Ha, ha, hal

JOURNALIST:

5§ for? Can you answer that?

In English, Mr. Mulraney, what was the money from Mr. Sch
BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER):

Stay funed.

UNIDENTIFIED MAN:

Okay.vThank your very much. This way. Follow me.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And what about Kartheinz § hremer who gave the $300,000 in the first place? No questions asked.
He's never been charged in Canada, but he now sits in a Toronto jail awailing extradition to Germany,
pteading with politicians, Stephen Harper, even Brian Mulroney, for a public inquiry. A place to safely
unpack all his secrefs from his days of doing husiness in the corridars of power, what he did with all
that money, $20 million on the Airbus sale alone, whom he gave it to and why.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

But this is exactly what they don't want. They want me out of the cnuntry or in jail but in any event seal
my mouth.

EINDEN MACINTYRE (HOST):

You're at the end of the rope.

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Yeah. | have enough from this bullshit. And | fold him this, it's over, With me, it's over. That's it.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The story could finally end here, a German prison not far from Munich, where a youthful Adolf Hitler
once did time. At 73, Kartheinz Schre!ber could spend his final years in a jail like this one without ever
going to trial, locked up with his secrets. Karlheinz Schre:ber has proven repeatedly during a fong and
complex life that among his considerable skills, the most enduring is survival. But [n past difficulfies, he
has often had the suppott of influential friends and the wealth that drew so many of them to him. Now
the wealth is mostly gone and the friends have fatlen silent, hoping against hope that Karlheinz
Schreibér will, befare too long, fall silent too. And he might, but not just yet. (Inferview) What is going
through your head as you face the real prospect of having to leave after ail those years here.

KARLHEINZ SEHREIBEE (BUSINESSMAN):
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Yeah, it's not my intention to leave the country, under no circumsiances.
LINDEN MACINTYRE {(HOSTY:

So the suggestion is if you go to Germany...

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

I'm finished. I'm eight years in custody.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Eight years in cusiody?

KARLHEINZ SCHREIBER (BUSINESSMAN):

Seven or eight years. This would be lifetime sentence. [t would finish me off, therefore that's not going
to happen.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

As we reporled, Kartheinz Schreibér is now being held in a Canadian jail awaliing likely extradition.
And there's an ironic footnote. Switzerland, his refuge in times past, might come to his rescue again.
The Swiss government is angry at the German authorities for the way they have been using Swiss
banking records to prosecute him and others they've accused of corruption. And they want it sfopped.
So far, the Germans aren't listening. You can visit our website af che.caffifth for additional video and
documents related o this story. Of course, we will keep you posted on any future developments.
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" Brian Mulroney: The payments and the taxman

Karlbeinz Schreiber paid the former prime minister $300,000 in cash in three instalments in 1993 and 1994, But Mr. Mulroney did not declare the money
at tax time. The Globe reveals new details about a series of phone conversations and private meelings from Canada ¢o Switzerland in the years after the
payments

- Article
Comiments

GREG MCARTHLUR
FROM WEDNESDAY'S GLOBE AND MAIL
OCTOBER 31, 2007 AT 2:00 AM EDT

TORONTC — Fonmer prime minister Brian Mulfroney, who reccived $306,000 in cash from German-Canadian deal maker Kariheinz Schreiber in 1993 and 1994,
did not pay taxes on the payments in the years he received the money.

“The formes prime minister filed a voluniary tax disclosure some time later, The Globe and Mail and CBC's the fifih estate have ieamed, an oplion that the Canada
Revenuc Agency ofters for people who have previously filed inaccurate retumns and subsequently decide o correct the record. Mr. Mulroney had declined to say
when he paid taxes on the cash Mr. Schreiber handed over to him in hotels in Montreal and New York over a 19-month period.

A lelter received late Jast night from an intermediary of Mr, Mulroney's explained that the former prime minister was delayed in paying his taxes because of the
“calaclysmic evens” that disripied his life in November, 1995 — the RCMP letter to the government of Swiszerland that falsely accused him of a erime.

“As such, il is understandable that until alf these matters were resolved — as they eventually were with his tolal vindication — he could not resume normal
functioning and altend 1o normal day-to-day affairs ... and indeed o the paint of the {inalization of his tax matters with his accountants,” the letter said.

Enlarge liage

Brian Mulroney, left, Elmer Mackay, centre, and iarlhcinz Schreiber are seen in this undated photo taken while Mr. Mulroncy was prime minister. The photo has a
personalized inscription from Mr. Mulroney to Mr. Schreiber.

Related Articles
TFrom the archives
« Timeline: Three decades
Internet Links
« Read the memo from Mr. Schreiber's lawyer on his conversations with My. Mulroney {pdf) &

o

s

Two of the cash payments given to Mr, Mulroney by Mr. Schreiber, totalling $200,000, were made in 1993. The taxes owing on those payments wonld have been
due by May 2, 1994, 18 months before Mr. Mulroney discovered that the RCMP was investigaling him.

The taxes owing on the final $100,000 payment from 1994 would have been due oa May 1, 1993, six months before Mr. Mulroney learned about the RCMP
investigation,

The response fast night said: “He complicd with all prevailing Canadian tax law and was entitled to do so in any way he chose and was to his best interest. He — like
all of us —is entitled to do s0.”

Although Mr. Mulroney's intermediary fails 1o address when Mr. Mulroney made his voluntary tax disclosure, he states that it is “undersiandable™ that Mr.
Mulroney could not finalize his tax matters until he was vindicated in his legal battle with the federal government and the RCMP. Mr. Mulroney didn't receive a
$2.1-million settlement in the matter untit January, {997,

For roughly a decade after he received the cash payments, the public knew very little about Mr, Mulroney's rctationship with Mz, Schreiber, whe supported the
former Conservative leader and helped him with campaign financing early in his political career.

Mr. Mulroney has always played down his relationship with the German-Canadian middleman, Mr. Schreiber's name docsn't appear once in his recently pubtished
1,100-page memoir.

In 1995, when Mr, Mulroney sued the federal government for sending an interpovernmental fetter that suggested he had conspired 1o defraud Canadians on Air
Canada’s purchase of Airbus airplanes, he testified under oath that he had only met Mr. Schreiber for a cup of coffes “once or twice” after feaving office and that he
“had never had any dealings with him.”

Over the past few years, the curtain on Mr. Mulroney's history with Mr. Schreiber has been gradually putled back. In 2003, author William Kaplan revealed that
Mr. Schreiber gave Mr, Mulroney $300,000 in cash. Mr. Mulroney's spekesman later explained tha! the money was to help him promote Mr. Schreiber's pasta

http://www.theglobeandmail.comy/servlet/story/RTGAM.20071030.wrmulroney1 03 1/BNStor...  5/4/2009
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business, as well as esiablishing a light-armoured vehicle factory in Montreal for Mr. Schreiber's client Thyssen AG.

In 2006, CBC's the fi fih estate revealed that the payments were made in hotel rooms in New York and Montreat and that the cash came from a Swiss bank account
codenamed “Britan.”

Mr. Schreiber, at limes, has been inconsistent. In 2006, he sent Mr. Mulroney a letier saying that he had been “misled” by the CBC when he agreed to appear on the
Jifth estare. Although he has publicly presenied himself as feuding with Mr. Mulroney he has, at times, privately praised him. In 2004, he wrote Mr, Mulroney a
fetter to commend him an his culogy at Ronald Reagan's funcral, saying “your performance ... has put you o the lop of respect and admiration around the world.”

Now faced with a possible extradition to Germany, where he is wanted on charges of bribery, fraud and tax evasion, Mr. Schreiber has offered up a version of
events that contains new details about a series of private meetings and phone conversations that took place between 1998 and 2000, around the same time that a
CBC journalist was digging info the still secret cash payments.

During those discussions invel ving the two principals and various lawyers and advisers, Mr. Schreiber says the former prime minister's counsel revealed that Mr.
Mulroney had filed a voluntary disclosure on the cash.

e sk

1n his most recent inlerviews, Mr, Schreiber has supplied copics of memorandurns and cnlrics from his day-timer that he says support his ctaims that certain
meetings and phone conversations toek place. The Globe has sought to verify his version of events by attempting {o speak with parties to the meetings.

One of these meetings oceurred in Switzerland on Feb. 2, 1998, Mr. Schreiber amrived that day at the Savoy, a luxury hotel in Zurich, he says, at the invitation of
the foriner prime minister. Mr. Mulroney was in the midst of & series of visits with Eoropean eentral bankers on behalf of the World Gold Council and took fime
out lo catch up with his old political backer,

In 1998, Mr. Schreiber was not the sort of character with whom many politicians — Canadian or German — were eager to be spotted. His home in Germany had
alscady been raided by autherities, who alieged that he was at the ceatre of a political financing scandal. A warrant for his arrest had been issved in his native
couniry, which prevented him from going there from Switzerland. Back in Canada, he was known as the man al the centre of the Airbus affair, a scandal that Mr.
Mulroney said had unfairly mined his repotation.

Mr. Schreiber was met in the hotel lobby by My, Mulvoney's assistant and former specchwriter, Paul Terrien, who escorted him to Room 209, where My, Mulrorey
was waiting,

According to Mr. Schreiber, after small talk and a plate of smoked sahmon and pumpernickel, Mr, Mulroney got to the point: The former prime minister wanted to
be sure there was nothing that Iinked him 1o the cash payments he had accepted five years earlier, Mr. Schreiber says,

“And the reason for his, for his visit, was more or less to find out whether there would be any evidence that he received any money,” Mr. Schreiber said in an
interview.

The businessman says he informed the fonmer prime minister that he didn't know of any evidence that would link them financialfy. Mr. Mulroney charged the cost
of the room and food to his Visa card.

Mr. Terrien, who currently serves as chief of staff to Transport Minister Lawrence Cannon, confimms he walked Mr. Schreiber (o (he suife and saw him leave, but
was not present for the meeting ttself. Whatever was discussed, he says he didn't hear it —and he never asked his boss.

1 reaily, honestly, | never, never asked him and I wasn't interested in asking him and he didn't volunteer anything,” Wr. Temien said.
As it turned out, therc was something that did, in fact, conneet Mr. Mufroney 1o the cash payments.

Across the square from the hotel stood a building filled with secrels: the headquarters of the Swiss Bank Corporation. A bank account there would soen catch the
attention of a journalist at the fifth estate, a bank account with a codename similar to the name Brian.

When Mr. Schreiber was preparing (o distribute cash to politicians and friends, he liked to disperse the money from sub-accounts and he would give codenames
based on the recipient's real name: *'Maxwell” was for Max Strauss, the son of a former Bavarian premicer, and “Frankfurt” was for Canadian lobbyist and former
Newfoundland premier Frank Moores, who is now deceased.

Thaf’s why CBC producer Harvey Cashore was so intrigued when he obtained Mr. Schreiber’s bank records and noticed an account titled “Britan.” Between 1993
and 1994, cash withdrawals totalling $300,000 had been made from the Britan account. Mr. Cashore wondered — does “Britan™ refer to Mr, Mulroney?

In a series of phone calls in October, 1999, the CBC producer tried to persuade Mr. Mulroney's spokesman, Luc Lavoic, (o grant an interview with the former prime
minister. The spokesman insisted that Mr, Mulroney, who was still under RCMP investigation, would not speak on the subject. “He is going nuts,” Mr. Lavoie told
Mr. Cashore, before repeatedly denying that Mz. Mulroney had accepted money from Mr. Schreiber.

“I mean the boitom line is that he never received any money from anybody,” Mr. Lavoie said later.

Another denial came again: “Because there never was any morey. And to think otherwise is really to not know Mulreney. He is too smart to do something like that.
It is just too dummy., It is too damn stupid. He woutdn't do that,”

Mr. Lavoie also atternpted to distance Mr, Mulrongy from Mr. Schreiber, stressing that they were never close and were never friends. “Karlheinz Schreiber is the
biggest fucking liar the worid has ever seen. That is what we believe,” Mr. Lavoie satd at one point in the interview.

*HEK
It was at this juncture that a frenzy of activity took place that suggested Mr. Mulroney was concerned about the CBC's inquities.

He had stated under oath that he only met Mr. Schreiber “once or twice™ for coflee, the Mounties were stili on the case and now a journalist was sniffing around the
still-secret cash payments.

After four phone calls over a period of nine days between the CBC producer and Mr. Lavoie, Mr. Mulroney's lawyer, Gérald Trembiay, called Mr. Schreiber's
Alberta lawyer, Robert Hladun, according to Mr. Hiadun. Several hours later, Mr, Mulroney followed up with a call of his owa, Mr., Hiadun said.

http://www.theglobeandmail.com/servlet/story/RTGAM.20071030.wmulroney 103 1/BNStor... 5/4/2009



- globeandmail.com: Brian Mulroney: The payments and the taxman Page 3 of 5

Mr. Hladun did nol produce a writter sumimary of the exchanges unlit theee months after they took place, and only after being asked 1o do so by the lawyer acting
for Mr. Schreiber in his extradition case, Edward Greenspan.

According to the memorandum, which was obtained by The Globe and Mail, Mr. Tremblay advised Mr. Hladun of the impending broadcas! and of Mr. Mulroney's
irilention e send a letter to the CBC in an effort to quash whalever the network was about to say about the mysterious bank account.

“Received a cali from Mr. Mulroney,” Mr, Hladun would later write, “who advised that he had instructed Mr. Tremblay to issuc a letier to CBC's Fifih Estate (hat if
there was the stightest implication that Mr. Schreiber, Mr, Moores and Brian Mulroney were involved in any way... (1 assumed as alleged in the Letter of Request)
then there would be terrible consequences {} assumed that to mean a fawsuit).”

But before he sent the letter, Mr. Mulroney wanted “an assurance or comfort in writing from Mr, Schreiber,” Mr. Hiadun's memorandum states. Mr. Mulroney
wanted Mr. Schreiber to say, according to the memorandum, “what he had said publicly on many occastons, that at no time did Brian Mulroney solicit or receive
compensation of any kind frem Mr. Schreiber.”

Mr. Hladun now says he was under the impression that Mr. Mulroney was asking for a stalement denying that he received Airbus money. *Yeah, I don't think it
was out of order for how I took il and what he was asking. You have to understand — I didn't know about any 300,” he said, refersing to the $300,000 in cash
payments that Mr. Schreiber handed to the former prime minister.

Accarding to Mr. Hladun's memorandum, Mr. Mulroney phoned him again Iater the same day: “Another call from Mr. Mutroney at which time | indicated that [
was not sure whether or not a Jetter would be forthcoming,” Mr, Hladun's memorandum states.

In the days that foliowed, there was a second set of discussions, these between Mr. Mulroney's lepal leam and Mr. Greenspan, both Mr. Hladun and Mr. Schreiber
said in scparate interviews.

Il was during these discussions that Mr. Mulroney's camp eventually let it slip that he had made a voluntary tax disclosure, Mr. Schreiber says.

Mr. Tremblay did noet return a message left on his voicemail nor respond 1o a letter that The Globe and the CBC sent to his Montreal office. Mr. Greenspan declined
repeated requests for an interview. When he was sent a letter outfining what Mr. Schreiber had recounted about the voluniary tax disclosure and how it came (o
light, the Toranto critninal lawyer replied with a letter of his own,

“I am not released from my obligation of confidentiality owed to my client and, in any cvent, | would not voluntarily discuss conversations with other counsel that
were off the record or privileged,” Mr. Greenspan wrote,

“Therefore, my refusal should not be construed as affirmation of the infonnation attributed to me.”

Since Mr. Schreiber gave his interviews, he has had lo summender hisaself to a Taronte-area jail, where he s waiting for a Nov. 15 court hearing before the Ontario
Court of Appeal. That hearing will likely determine whether he witl be extradited to Germany, where he is wanted on charges of bribery, fraud and tax evasion.

* Kk

Although many of the pecple involved in the discussions between the Mulroney and Schreiber camps have clected not to speak publicly, it can be said with
certainty that Mr. Mulreney did not disclose the cash payments as income in the years that he received the money. He fater exercised the legal right of any
Canadian to come forward to the Canada Revenue Agency and paid what he owed.

The CRA created its voluntary disclosure program in 1973 so that taxpayers could declare unreported income without fear of prosecntion. Tax lawyers and CRA
officials often refer to the program as a “win-win"” situation; it's an opportunity for taxpayers to rectify past errors and an opportanity for the govermment to coliect
funds it might otherwise never receive. CRA literature calls it a “faizness program that is aimed at providing clienfs with an opportunily to correct past omissions.”

Nonc of the government officials or tax experts interviewed by The Globe and CBC spoke directly about Mr. Mulroney's case; rather, they were asked to answer
questions about the process and provide insight inte hypothetical situations. CRA officials are forbidden by law from discussing the filings of individual taxpayers.

According to the agency’s data from 2005-2006, there were 7,300 applications for voluatary disclosures, of which arcund 2,200 were denied. The program helped
uncover $330-miltion that had yet to be assessed for laxcs.

One of the key slipulations for making such a disclosure is that the income has (o be declared withou any hint of an investigation by the agency. In other words,
people can't wail until tax investigators discover they made a mistake on their 4zxes and then try to make things rights by disclosing the income. A valid disclosure
must also provide a complete explanation of the circumstances behind the unreported income.

Those Facts raise questions about when Mr. Mulroney filed his disclosure and what he told investigators about the income. ¥ Mr. Mulroney made his voluntary
disclosure any time after Nov., 2, 1995, he would have been aware that he was the subject of an investigation by the RCMP, a highly publicized probe that focused
- specifically on his refationship with Mr. Schreiber —~ the very person who provided him the undisclosed income.

According to CRA spokeswoman Béatrice Fénelon, a person who is the subject of a criminal investigation can still file a valid voluntary disclosure, but the
taxpaycr must be completely upfront with investigators.

“If ke is the subject of an investigation and is awarc of it, [he] is under the obligation to disclose that they are under investigation as part of making a complete
disclosure of information,” she wrote.

Also, Mr. Mulroney's spokesman, Mr. Lavoie, has repeatedly referred to the cash payments as a “refainer,” Stevan Novoselac, a partoer af the faw firm Gowlings
and a tax expert, said in an interview that a retainer ksn't taxable income until the funds are taken out of & lawyer's trust account and a bill is rendered to the clicnt,

Is it possible that Mr. Mulroney waited o pay his taxes because he had been holding Mr. Schreiber’s payment in trust and didn't iimmediately consider it income? If
50, he wouldn't need to file a voluntary tax disclosure. He simply would have disclosed the payment on his annual tax return the same year that he took the
$300,000 out of trust. Moreover, Mr. Schreiber maintains he never received a bill for the services Mr. Mulroney provided.

Mr. Mulreney has repeatedly given public indications that he will get around to addressing the cash he took from Mr. Schreiber. When a CBC reporter questioned
him about the payments in Otlawa in 2006 after the fifth estate aired its last interview with Mr, Schreiber, Mr. Mulroney responded: “Stay tuned.”

A few weeks before the taunch of his memoirs in September, he was asked by a Canadian Press reporler, as he ciimbed into a car in Ottawa, whether the book
would broach the issue of the $300,000 in cash,

http://www theglobeandmail.com/servlet/story/RTGAM.20071030.wmulroney1031/BNStor... 5/4/2009
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“Buy a copy. Buy a copy. Buy a copy,”™ Mr. Mulroney responded.,
But the book doesn't mention Mr. Schreiber,

Then, on the eve of the book launch, Mr. Mulroney appeared in a CTV program. When CTV anchor Lloyd Robertson asked about the matter, My, Mulroney
distnissed the cash as *‘the usual trash and trivia of politics.” An explaration will come, he told Mr. Rebertson — but nof now,

“I'm going to write about it in my next book,” he said.

CBC News: fifth esiate is scheduled 1o air a documentary tonight,

- Arlicle
. Comments
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* Cpurt File No..07-CV-335949PD3

ONTARIO
SUPITRIOR .COURT OF.JUSTI CE

BETWEEN:

. KARLHEINZ SCHREIBER
Plaimifl
- and -
BRIAN MULRONEY

’ D‘eff:ndam-
- AFF‘[bAWT OF KARLHEINZ SCHBEiBER )

L RARLHEINZ SCHREIBER of thc Czly of Tomnto and Df Ottdwa in {hr: Frovmne of
Ontano MAKE OATH A.ND SAY

‘1. tam the p!amtlffm the above notcd mattcr aﬂd havc pcrsonal knawlcdge oflht matlcrs SEL

oul in this Affdavn except o the E‘{lf:m such matters are hased upon mfarmauon and
' bﬂhcf m. whmh case | hiave stated the source of my mformatmn and kelieve such matters lo
". betrme. - .

The first contact [had wath Mr. Mulroney was inthe carly 1980s afler | became a landed
fmrmgrant in'Canada, whmh was on- Sep[ember 2,-1978. 1t wes Mr: Frank Moorﬁs who

introduced mé to Mr, Mulfeney.

3.+ Ihad several mectings with Mr. Mulroney at the Ritz Carleton hatel in Moutreat all laking

. -placc before Mr Mulmne} bccame ihe leader of the Progrr:sswe Conservatwf: paﬂv m .
1983 )



A-P:;ge-}i-'; o

Needléss to say during my many mée!ings' with My, Muhénby in the erily i'QSD": htil.her
the cnsh mymcn(*: madc by me to Mr Mulmnc) nor ”}L agreement ([h{: "/\gr(,(,mtnl )

made between Mr, Muimnty and I as rcferred to'ine thc slaicmen{ of clasm were d1scussed

oF even contemplated at that fime.

The Agrecmcm giving nsr: 1o this achcm was not cnlcred inlo unu[ some 10 years aﬁcr my

kil rsl deslings with Mr. Muironey

My first offmal mcetmg wsth Mr. Mn}mm:y was {n’ late 1983 (when Mr Mu}roney had

become the Leadar of'thc Cansmvanvc Paﬂy and was the: Leader ofthe Oppasmen) when 1

- mtmduccd M# Mk StraUSS fo Mr, Mulrom:y.

. Havmg TﬁCE}Vﬂd very en{:ouragmg ass:stanca Erom the Guvernmcnl qf Canada in. OﬂdWEl

_and the Govcmmcnl of the Province’ of Nova Scotm in Halifax tor brmg a szgmﬁr.:dm
manufacturing p!ant to Cape: Breton and i ordcr fo ﬂu(ﬁbllSh a mrporate pFESCﬂCB in
Canada for Thyssen Indusirig Aktiengesellschiafl, oae of the largest industial concerns in -

Europe, Bear Head Industiies .'Limilc::ﬁ (“Rear Head Industries™) was incorporated on

", Novcmber 6, 1985 with an Dfﬁcé in Ottawa Allached heréto a8 Exhibit 1" is a copy of -~

ty Bear Head Industnes busmcss card and a Provinee of Ontanio, Mlmstry of Consumer' )

_and Busmcss Serwces corporalc proﬁ!ﬂ rcport for Bear Head Industnes ’

Fmally, aﬂer conmdﬁrablc cffurts, we managed to seoure an agreemenl with ihe, Provmac Df

Nova Stotia and an “Understandmg in Puumple with thc Government of Canada, which

-wns sxgned September, 27, 1988 and whmb confirmed that the Government ofCanada was
) .mtcrcstcd it cxpandmg the mdustnﬁd dcvclapmen{ of Cape Breton and that Bear Hcad
-__-}ndustne:s was prc:pared to. cstabhsh a heavy mdustry manuﬁmtunng facility for. the. )

pruduchon nf hght annnured defence pmducis io creatc 8¢ leas( 500 fu!l time JObS and lo .

DDmmlt ax, mmal capxta] mvestment of B58 Mtlhnn andd the- trawsﬁ:r “of, mgmf G



) ‘-manufacluﬁng'know'hbw hy its purent company Thyssen lndtjslricI-Aklicn'gcséﬂsehaﬁ gthc' :

“"Hear Head Préjcct‘_‘}.

’ The Undcrslandmg in Principle was b]gncd by ﬁ'uec Mnusters ol lhe Govemmenl of Canada

and by me as Chairman of Bear Head {adustries on Seplember 27 1988, & copy of which is

atiached herelo ag Exbibit #27,

A year later I rccelved a tetler dalcd Stptember 18, 19&9 from, Mr MuEfDney wha by Lhcn

. had been ane Minister- of Canada for aver s yta:s in whu:h Mr Mulroncy conﬁmed ngt CC

- Lonly (hal we had riet on pfc\'lDUS nccasmns that we had bccn wnlmg leticn: o cme" '

o Teeepllon thai same cvcnmg hosted by the: Guvamment Df Canada 2

nothr:r but- alsn that -he had ‘sent a lelegxam to me hack n 1982 when I rccewed my

Canadian cmzcnship, which lc]cgram ! received on'or aboul Fcbrua:y 3 1982 .a cnp\. ot" '
whlch ictter is attachc:d hcrem as Exh:blt “3“ ’ ' S
On. Onc aceasion Mir. Mulmncy, T'ha H_onaumble Elmer MﬁcKny, al thal tzme Mzmster of - -

Public Wosks and Mister for the Altlan(ic Cauada Oppoﬂumhes Agency Act, and ] mct for—

A brcakfasl meetmg at 24 Sussex Dnve Otfawa, Ontario.

.‘Dri Apfil 10, '1991 at. a mee.tmg arraﬂgcd by Mr F’l’Ed Douc::t af the request of Mr.
: Mulroncy 1 had the plensure of meeling Mr. Mu]mney, Mr. Doueel and M. Paul Tebie,

who at the time was the Clerk of the any Coumll and who was alsé mvolvad with the

Bear Head Project.

Then on June 13, 1991 1 met Mr. .M\}Ironey in Boum, Ge’rmany a{'a luncﬁec‘:n ‘hosted by the _'

Govamment of. Gerrnany in henor of Canada 's ro]e and in part:cular M, Mu]roney 5

.efforts i, bnngmg about thc reumﬁcauop uf Gcrmany an Dctabaf 3, 1990 and also al-a

+ - - e

’ ’_.P;aiéeﬁ e



O pagen s

I—l Almosi a year laicr dn May 232, i992 l wrole nnothcr lchcr to Mr. Mu]roncy, a cop_y of

which letier is attached herelo as Exhibit 4%, which confirmed aur ongoing ‘efforts and

. cerlain mechngs towards mnkmg Lhe Bt:ar Hﬂad ijccl a sucu:ss and Lhat 2l that, firne il

' wWas Aty my underslandmg that the Gavemmtnt of Canada was supportwc of tocalm;__-

production | famlsﬁes for lu:,hl armaured vchlc!cs in Nova Scoha and. possnbiy even car‘:aln -

pdTIS in Quebec

Dn Junc 23; 1993 Mr Douccl at lhc rcqﬁcsl of Mr Mu}roncy, arranged a mcclmg bctwccn
me and M. Mulmncy which leok place on June 2.: 1993, At Harnngmn Lakc thr: ofﬁc:al :

summe:r TBS]dBﬂCE of thﬁ Prime Minister (fhc "Hamngltm Lake Mcctmg") It was at, th1s =

L mcenng thdf Mr Mulmney antf"1 entemd mtD thﬂ Agreemen( On }une 23 1993 Mr

Muloney was ﬁtrli in mfﬁce a5 Prite MIHISI’.CT of Canada and cnnsequcnt!y resrded at 24"

© . Susser Dmrf: Dttawa, Ontario.’

16.

S T

l One of the. tcrms of the Agrcc}nant whs'I:ﬁ Mr Mulroney ar'ul'] agreed‘io d].'-l }uﬁé 23,1993-
l—. was -thal Mn Mulmney wou!d perfmm certalr services’ nn my behalf Mr Mulroney

"+ andertook to suppost my cffarts in obtaining appmval of the estabhshmcnl efa pmductaon

famllty for tight armaured vc‘hxc}es by Bear Hcad Lndustncs le:ted and we discussed that

'_ 15' matters gc:t dlffcull in the Prnvmcr: of Nova Scotia, then Mr. Mulronéy would assist in

moving parts of the pro;ect fo the Province of Quebec (Eha “Bear Head Quebsc PI‘D_] ect")

At the Hamngton Lake Mccbng Mr Mufmney told rne !hat in h1s opmmn Thc Honorable

'K,{m CHJTl]JbE:” would wm a majonty guvemment In 'the next alachon whrch wm.dd enable ot

h;m (Mr Mulroney) to accomphsh muc‘n on my behalf
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Dunng oilr mccung \Ar Mulmncy, ds o lokcn ofhis apprccmimn of our Fncndsh)p lhai haod )

dcvclapc,cl over the years proudly pmrmsr:d thal he wou%d send to-mie a eopy thls oﬁ"cni' -

. ]JHJUI'L whmh wou[d be placcd in the House of Cummons Sharll\' ‘afler the’ Hamng[tm :

Lake Mcclmg 1 :acewcd oS pl’Ol'mSEd bv Mr, Mulmncy, {hr: pxcturc mlh Mr Mu]!‘Dne.y
hand wiitten note: “For my friend, Kar!hcm? with gmhh.ade and best pcrsnna! regords'! and.

which he s;gncd Bnan Mulmncy A copy Uf said picture ,IS‘BL!@_Cth hereto as Exhibit

1 thsn proceedcd ta: makc ai‘rangcmcnrs for ccrtam cash ﬁmds 1o be pa!d td Mr Mu}mnc}/ as

- +.an. advancc. RJr hzq scrwces as had b&en agreccl h)' s durmg 1he Hamnﬂtnn Lnkc Mcetmg

R _
Augu.-;l 21, l993 wht:n I met Mr Mulroney at thc Mtrahf:l Atrpoﬂ on my way f'rom Gt{awa_;"-. s

22,

'I gave lh:: ﬁISl cash paymr:nl in the amounf. of SIDO 000 to-Mr: Mu}mncy GI‘I ‘ot about E

- to Gcrmany

R delivered a second cash:paymcm, alsy in d'_m"z{r_rit.)um of $100,000, to Mr. Mulroney on of, -

" about December 18, 1993 wheén [ met Mr. Mulfonby_at_ﬂ;'e Qucc-n_: Elizabeth Hotel in ) .

Montreal.

..‘,

My Muimney honored me again ar the o ocgasion of my smtzeth hmhday when he :enl to me '

a.letler, dated March 25™ 1994 (in which he ckpiessed lus very good wishes and best -

_ pers_onal_rcgf_lr_ds, a copy .ofwhsch letter is aﬁached. hf:rqta as E:g!ub_lt ign

.23,
- third: caah payrncnt also i thc dmuunt of. S 1 DD ﬂGD

24

1

And ﬁnally some 18 months aﬁt;,r (ve Ham'ngton Lake‘MEctini, I met with 'Mr' Mﬂimnéy" -

on Decamher g, 1994— in New Yoik al the Picire Hotcl and dchvcred ta Mr. Mulroncy a N

.t

- _'\..

B made thls thxrd payment cven though “al thc time lhat i madc th1s thrrd pavmenl i was :

' clear that it was practmally lmpnssxhlc f‘or Mr, Mulmncy ‘o bccome mvolvad Jinthe Bear

- -:"_-P;:age'.jv'- Lo



) ,’Hcad Qucbec Pro_;u:t (aﬂcr Mr Mulmnc‘,f annuunccd hls rcurcmcni Thf: Honuurabic lum'
. Cﬂmpbc“ {hen Leader. of the Cunservau\c Parly, bccarnt: the ane Mipister nf Cd.ﬂddd L

‘ and aallsd n tlcctwn in Oclober !993 bt Iosl and Thf: nghL Honourabic Jcan Chrctncn .

hacamc Prime Minigter on Oclober"’S l99'{) becase. Mr, Mulmncy and | agrccd that Mr.

95,

26, ]

Mulroney would confinue to be available to assist rne in my other business endeavours.

In h:s Iesurnony bn:fore. !hc Du;[ncl Court of Montrcal on Apnl 17 1996 Mr Mufmncy .

) conﬁrmcd that he had nol just had numcrnus mf:ctmgs Wlth me gomg back 0% early as the,. S

1980’5 mciudmg mectmgs . his’ nfﬁcc in Dnawa but also that wa had nngmng busmess :

'dcalmgs Attached hereto as Exhxbzt “7" x‘s a- copy of paﬁs of thr: transcnpt mf thc“‘; L '
‘!csumony oer Mulmncy (s&c Qucshons 192 228 ?.41 415 and 437) . !

ln spﬂe of all the d]fﬁcultws that Mr Muiraﬂey nnd ] ancountcred in 1995 and 1996 I dld

nul losc conf'dance in MT M’ulmney and was rehcved when ] re:cewed E: le-.(ter ﬁ'mn thc‘,, )

- Governmcnt of Canada datcd Ianuary 9 1997 slgned hy The Hunﬂurable Al]an Ruck then o

Minister of Justice & Atmmﬂy Guncra] of Canada and Mr.” Phlhp Murray, _Commlssmncr
RCMP witich cantamed a *full apology“ and acknow!edged thai “some of lhie. languaga

‘contamed in"the Rf:qucst Df Assistance mdma(cs wmngly, that thie REMP- had rcached -

_conclusmns that you had engagcd i cnmmal achwty a copy of whsch ]eﬁer is al’:tachcd-

herelo as Exh!bit “8”

Then At t‘n&: request of Mr. Mulroney] agrer:d to mf:et hlm o or abcut Fcbmary 2, I998 at e
the Hotel Savay in Ziirich, wa{zaﬂand (the “Savuy Meetmg“) Dnrmg the Savay Meenng'

..M Mulroney and 1 d]SCLlSSC‘.d Mr, Mulmney [ pcrsona[ cmncems rcgardmg ev&dcncc of,

'any paymcnis made him.1 informed Mr. Mulmncy abfut statements made. by Mr Frank

Moures and Mr.- Gary Ollﬁ'[ﬂﬁ regardmg Tha G@vemmant Busmess Cﬂnsu!hng Gmup

"fIncqrpura!ed ("GCI“) busmess affairs and, the earhcr request m;idﬁ by, Mr, Fred Duuch iu" .' .
"'transfer ﬁmds fmm GCI “ta Mr Mulrunsy s lawyer m Gcncva rﬂlated to the An'hus deal

The Or:tano oorporate pmf Ie rcpurt for GC! is atlachcd ag lehifnf “9” T

T
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._..'Dunng the Savoy Mcctmg Mr Mnlroncy dnd T also dxscuswd how we cc}uid Thave forward o

with various, humncss maucrs in lhc, ﬁjmrc wh:ch mc!udcd M. Mu%mnﬁy 5 suppon of [hc -

busmcss acuvmeq nl' Spagheltasq:mo \Ponh Amcnca Inc (“Spaghemsstmo B and the

potential {or Archer Dann:ls Midland Compam to pet involved in this new business
vcnturc Thc Ontann corporatc proﬁlf: rcpori far Spaghcmssxmn Nanh Amcma Inc is
a{tached as Exhibn “10” ' '

T .=

Sevaya}' rnonths bf:furc thﬁ: Sa\my Mec{mg rny lawver Mr Rdbf:rt Hladun, Q C ta the bc:st .

" thls rr:wﬂcchon had recech a telephonﬂ message (thc *‘Tremb}ay Mcssagc“} lo cal! Mr_-"

- Gerald Trembiay, a lawyer actmg for Mr Mulrﬂney, ai Ocmhrr 17 1997 rcgardmga !ct{er

0

; Mr Trcmblay wan(t:d to sand tﬁ lhe CBC in connectmn wﬂh the Alrhus Aﬁ’mr

o

Twu years aﬁer the Tremblay Messag& (aEmosl il mon]hs aﬁer ihs Sa\my Mectmg) Mr :

iadun to-the: best af his rt:coliechon rcccsvcd two calis from M. Mu!roney on Ocmhcr 17 L

1999 durng Whlch Mr, Mulruney rE:peatﬂd (. Mr.. Hlﬁdun a- smnlar requesl us mada on

: pnur uccasmns all o the effect ﬁmt I pmv:de in an affidavit assurancr:s that “at no Ume: did

)

. Brian Mulmnsy sohm[ or. Yeceive compensanon of any. kmd :[mm Schrclber" ;

On January 10; Z000 'Mr. Edward Grecnspan Q.C, my lawyer. rcprasantmg ine in my - .

t:xtraditmn casc r&quested that M, H!adun conﬁrm hlS— rccollccnon af tht: abova

mem:oned calls in {:onncctmn wnth this quuESl from’ Mr Mulronﬁy A c(}p]' o Mr.

" Hladun s rcspondmg letter lo Mr. Grccnspﬂn s mquu’y datcd Januarv ‘Pﬁ 2{}00 is. attachcd
C . hercto as Exjublt B & . .

. h]s requcst in. f:a:ly 7000 An. DttaWa At fhat, mcctmg. Mr Doyiget presanted m mc ‘a draft' LT

W2

Folinwmg our. a mecnng dunng Chnstmas 1999 vnth the famﬂy of, Mr: Dauwt dunng-

whxi:,h ] tald; Mr Dﬂuc:f:t thal l wnuld not commll pm]ury Im@t ﬂgaln wmth Mr Doucat af . ;.
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’.'é‘ID{:‘U[T"léi‘l[- that Mr, ‘Mulroney requésted” ! sifin” order fo ‘confirmi: the teims ol our <

'Ajg}r:ccn'mnt{/\'(.jr.ﬁﬁ of said-docurient i;atlaéhédhcrglh asExhibit <127

'":. - i : ; 33, 'On May 23 000 Umet, Mr MuLmney a{ 2 black Uc dmncr functmn al lht RD}E] ank

S Hotel, Toronto (th "Rovai York Meebing' } hosted hy the Canadian Council for

’ Inlcmatlona) Business and asktd Mr Mn?roncy for a pmfate mce[mg o dlSCUSS our

i R .'busmcbs relahons and Mr, Mulroney agreed lhat we shou]d meet and pramised o arrangc L ’
- ‘-_mee{mg aftcr hlS rcmm fmm Fiondn ) ' )

.‘.

'.‘.3_4.‘.. 'Not only did Mr Mulmney and I hava many mecungs w1th one anolher exchanged
N B '." ;."_.".. : :'__"',cmrcspondcnce and lclephonc calls wiith nne anuther and attendcd fund ra;sm[, dmnm
i ‘ ' togaiher startmg as- cariy a5 1985 and contmumg unul lhr: Royai Yur}c 'Vlt:elmg, but as:
: ..alfeady mcntmncd wa ‘HISO had cons‘ldcrab}e deaimgs wzth cmc am)ther 1hrough

o mlermcdxanas befﬂre and aﬁar tbe Royal York Meetmg

35, Rem '3 Restauram Systcms Imernauonal e, ("RLto' 5" was in'cér;‘)bf!aicd on June ")6, 2001
. WJth 1ts head Ofﬁce in’ Toronto and zmother o’rTu:c in Qttawa Reto’s ccmtmuad thf: busmess -

. acthncs of - Spaghetussmo and in latc 2002 we were workmg on the openmg ofthz first -

- pasia franch:se. store under the trade miark, “Rcla and The Machmt: Blsh'cr Bar" in Toronls. .. .
1 . -'Atlachf:d hcrsto as Exhlblt “13’5 is a copy of my Rcm s busmess card and an Onlano :

- corporatc prohle rcport for Reto S.

36 Al ﬂUS hme I appmached Mr Mnlmnay o assxsi in obtammg pnvate ar - govemmant

chmmitments towards thg f:xpaus,'lon Df the Reto pasta manufactunng process and Rem <

pﬂsta Eranchssc:s (the “Rctu Pasta Busmcss") in Dntano and acToss Car:tada. RS -_" -
: ‘ e 37 In u lctter datad Iuly 19 2004 addresscd to Mr Wﬂlmm Kaplan author of two buuks aboul :
sl N "'j.f S Mr Mulrancy, _Mr_ Pa,t MacAdam COHﬁﬂﬂt:d ihat aﬁnr rfmcwmg h]s con‘espandenee and
o R emaﬂs he found 1haf f had.. “hm:d Mulmney to SEH Bcarhead ﬁl‘ﬂ‘lOU‘r'Cd vchxcles IQ

[ . - .
O . .o - - . . I . - . N PR
- . : . : . LY .. PR - e

ros .
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) -Chma ﬂnd lhal “Schrmber alsa engaged Mu!roney ta pr!me the sale of pasla

E mﬂchmcs " A c{)py ofﬂns latlur iz a(tﬁched hcmo af, Exiulnt “14“

At lh.': spacml rcqucsl ner Muimﬁey T wmtca leucr lG hlm on JuIy 20 2006 suggequng- |
to Mr, Muironay that the public rhetoric rq:,ardmg lht, sale of :d’\.lt’bl.ib plancs by Alrbur._

Induslncs G.LE. (lhr: "Anrbus Affmr )] and thc conspuacy agamst me pmsonally ameuntcd.: -

to thﬂ Iargcst pnhucal sczmd&l in the l;nstory of Canada, and that Mr. Mulrunt,y and I must

. ‘expose. lhe peapla behird 1he scandal amund the An’nm Aﬁ"air ] cnpy af whwh letier v; ::

'gmng 1o shaw to Mr Harper a: capv of Exhlbrt 15 to show that hf: and T were on goud

aﬁacht:d hr:rcto 43 L‘xhlbft ”15"'

e -

3

- .f wrolf: fhf: July ZO 2013'6 Iet{cr al lhc requcs{ c}f Mr Mulranay bccausa be !nid mc lhat hr:.

was gmng m mcf:t with The Rtgh! Honcmrable: Stcphcn Harpcr th:: currcnt Prime Mlmster_

f.oof ¢ szada, hy the end of July1 2006 at, Harnngion ]_.alce and thal e (Mr Mulmney) was=', o

.'-',‘terms T T

0.

- 41,

) ﬁghtmg prmgram fur chﬂdrem whmh 1s dESL‘.l’ﬂBﬂd mthe George Bro\.vn Cuilags: Relo Pasia o

Thcrc was no. apparenl follnw tip by Mr, Mu]mney fo my July 20 2006 le,tter and thereforc-- -

i wrolt 2 Iettcr on'J anuary 25,2007 adwsmg Mr, Mulroncy that 1 was St]” counhng orr his

. -_suppnrt to engage the Govemment of Canada to, cmnmence & pubhc mquu‘y nta’ lhc Au’bus‘ L
: Aﬂ"alr and- how the Alibus “Affair iriggered my extradltmn case, a copy of whmh lettf:r 15‘
' atlachﬁd herelo a§ L"‘xhll:ut ) {3

'Fmally, on February 20, 2@07 havmg raahzed 1hal Mr Mu]mnev ne. longcr mtended to. .
*"fulfill his part of the. Agreemcnt (Mr Mulrnney hud de,n:ed 1o mf:et w1th Mr, MacKay and'
’ ML Mrchael Cochrarra ta discuss the Reto Pasta Busmcss and-in partx cu]ar the pasta ‘obesi 1y g

. ngonstrahon Pn;uacl (the “Reto Pasta Demunst;atmn Pro;[ect“), & copy nf whxch i,

. .."".auachaa hert':lo as Exhibit “17"). 1 sont = letiet to ' Mu]mncy dafcd Febnmy 78, 2(107 T

L ff'&gc_b..-"__— IR
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' dcmﬂndmg [he rr:p‘}ymant thhe ca_sh paymehts tmalmg 5300 DOD plus mtcrcsl d copy o[

) wh}ch leitcr 15 ullﬂched hcrcln as Exlnb;i “18"

"

;,. Since M. Mﬁlrdﬁa‘yl did not -‘r‘cs_ps@nd-]-i[istruct'éd my Tawryer M, Richard Anka, Q:Cta’

send a demand lefler far the l‘(:EO\"-(‘.l')’ al lhc- moneys owing o me in the amount of
- 5300, OO[) plus m!arcst A copy. of Mr Anla 5 iem:r da[cd Mhrch 14 "007 is al[achcd .
:,llerelo ds Exhlblt“19” l- I T '

Foulds-ELP, who conﬁnned that_ he represenled My Mu]ro.ney and thc ha hadl recewcd @ -

T cmpy of Mr ‘Arica’s: lcticr and that Mr Mulmnﬂy demed ”lhat e ow.es ﬂny money fo me".

N .‘ _and that, hlS ﬁn‘n had "mstruclmns o &cccpt scmcc of "Wir. Anka 5 mluahng pmcesw o . ’

"'..-Mr Mulmney sbehalf E copy,of whw‘n ‘haﬁer is attachcd harsto ad Exlnbu “ZD" e

.'4_4,-

S)nce Mr Mulrancy ncvar pmv:dcd tht— services s promlsed nor - did he ;clum !}w

3300 OUO 00 and e\rﬂn though our Agrccmen(’ contempla[cd tha{ Mr Mulronay pmwde

- certmn semccs rclatmg to the Bcar Hcad Qucbec PI‘Gj ect and when it becume cléar that Lhc

T as!

. Bear Hcad Quebec Projcct cauld not succacd Mz, Mulmncy did not rctum tho $30’0 UOO 00 .
: pius mtsres{ bul mstead we agref:d that Mr Mulmney wou}d perform other. services in
y Ontano and c]scwhere ai] rciatmg to compamcs and persons -doing business and resuimg in

' Onla.no ] ms!mctcd Mr Arﬂca to Commcncc an aclwn in Dntano

'Noi Unly was the: Agreﬁmem f'ormed by two On’rann remden[g but [ haheve ibat the: N -

‘.Agreament was brcashf:d by M, Mulmncy in Onlana Furthermore I have suffered

[
‘.

e r."4-6:',"The statﬂment of' clamx was lssued on March 22 2007 and Mr Anka sent a lelter o Mr"

‘ damages in Ontarm &s a. rcsult of Mulmney‘s fallm'c Eo re.pay me-

'_.lprghggﬂﬂ on March 22, 200’1 anclos:ng two. caplcs of the 5tatement off clalm BS lssucd and

_ -filed w;th thc comi requcstmg that Mr Prqhogﬂn endorse acceptam:a of scmcc on. thB back

Thc rcp!y to th‘lS ]e:ncr was' wntten on Mnn:h 20 2007 by Mr Renncth Prehugaﬂ of Wen‘ PR
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.47,

T i Pagell

pa[,e ﬂnd reium one un[,rmul m Mr Anka Bl h15 f:arhcét convemanu a copyof wluch ]crlcr -

. is altachcﬂ ht.rrfo as Lxhthtt“ll" -

On _Mx;rg_h ‘26, 'Zb{_]_";’_'?\-"er.-PrEhOgap ’\.\}roltc a‘-‘!enﬁr o Mr _A'nléa ‘whetein he ‘ﬁcknow_lc;f.}g:cd )

‘ reccip{ Dflhe stdlernent af claim, howevcr Mr. Prehogan-declined to ac'ccpl sErvice, lnslf:'ad

- Mr Prahagan conﬁrmcd 1hal hc wilt a.;s;s{ m arrangmg for pcrsanal scrvwc on- Mr

4B

, Mu!ronev in Qucbec a copy wahnch lettc; ls altachsd os Ehhlbll “22"

As a cqurtesy lo M:r Mu}mney isenl a parscma! remmder Iettr:r on Apnf 14, 2007 to Mr‘_-'-..

. 'Mulmncy, a copy Gf wlnch Iet{cr is: aﬂachcd hcrcm as E;ﬂubxt “23“ L

4o,

Nchrtheless nm only had Mr Prchogan reslled fmm hls e&rher agrcemcnt to uccept -‘.‘{ B

- s.smcr: on. behalf of Mr. Mulroney, botthen once Mr Mu]mnc.y was personall ¥. sarved iy :

5

Apnl 20, 2007 wrth the staie.mcn{ of cIalm, as amcnded M. Prehegan ﬁlcd a notncc of -
- ‘mblion to Chsmlss thig achcn for lack of_)unsdzchnn rc:i'amablc on July 117, 2007 wtuch hf:. o
" mever seb- down for a hcﬂnng ‘for réasons 1 have ntwcr clcarly undcrsmod Iti is my honast .

' bchcf that Mr Mulmncy aned h)S Iegal tr:am hawa bcen cngaged in deiaymg factics i m lhss .

achon in the hupﬂ that I'would be cxtmdned 0 Germany :md less able'fo pursiit- my actmn_ :

wllh any measute crf dlspalch or dlhgcncﬂ

T am mformed by counscﬁ and believe, that the stafue of limitations i in the Provmce of ..

Quebec is three (3) yﬂars De:pendmg on whe& a rnuﬂ fmds my cause’of aétion agmnst Mr.

) Mulmney o hava EHSSD thas has the putentlal to depnve ng of my cause af aclmn 1f 1 AFn°

c,ompelled o bxmg ﬂus actmn in thc vamce of Quchee. mslead of Ontano
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' 3 "1 qwear thls afﬁdavn n retallon lu a. M{}ll(m bmu;_,hl by Mr Mulmney for an urdcr
P o o disn‘nssm[, [h]s nt:ucm for Eack ijunsdlcuon and Fnr no olhu ar nupropcr lei}.}ORL

'Swom\: befom me.al the Clly

i T 7T af Toronto, in the Provinee of
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i . .
i x
i :
| ; ) ;
o I <
. = R
o N - T a, .
i-



1 . ‘-n
S deE .EIQ ESG: T R < :

&8506312 A
S 0£01-109 (G 19) . a ; Co . S

“H606601 ON NS S R S
y UO equy mmtmmuqm g : e ' Lo Lo LD, .
R I, oEnEO D.EED.H e e e ctend
T F o mmmangenmEry ST it et LT T T
ST LJ2mOL BUORIA e M SN o . . .
ol ..._.“. oo T cooseung Lo e S :
R 7T mopanog o slostreg LT ..,..... T e B,
%5 52u<m ”,Qumzzmm VINY E&Eé L
: LRI "~ iop WATWEADN, QELYQ " RSO
x mﬂmﬁmmummzaméé P s T P T S
AR - (6 ﬁ><aCm< T LT Co R el
muﬁms_,mo E:ouxoﬁm%m S T e :
opEINOT T TR SRR Lo o .
, U AENOWImANYRiES ;o -puES mmmwmmm%mzﬁmqmi
S T T AR P P AR meahmm
L Ugndevpeieade iy T e T



. o Lt R

Sl

sl
St

e
Sl e
S

e
CEmn o e e
. .
e
Sl
. S
e
e
e
o
o % .f{}./
Sl
[ e
-
o

G
e

iR Tha

i

| N e
S

i
i

g

s
G

s

AR

R

e
porui



globeandmail.com: Mulroney adviser asked Schreiber to transfer Airbus funds, affidavit alleges Page lof 5

Mulroney adviser asked Schreiber to transfer Airbus funds,
affidavit alleges

In an 87-page court filing, Karlheinz Schreiber details his version of his decades-long relationship with
Brian Mulroney, as well as a series of meetings with the former prime minister’s associates

GREG MCARTHUR
GLOBE AND MAIL UPDATE
NOVEMBER 8, 2007 AT 8:11 PM EST

TORONTO -— An adviser to former prime minister Brian Mulroney asked Karlheinz Schreiber to fransfer
funds, made in connection with Air Canada's 1988 purchase of Airbus airplanes, to Mr. Mulroney's lawyer in
Geneva, Switzerland, according to an affidavit sworn by Mr. Schreiber and filed Thursday 1n the Ontario

Superior Court of Justice.

The affidavit states that M. Schreiber informed Mr. Mulroney during a meeting at Zurich's Hotel Savoy on Feb.
2, 1998 that one of Mr. Mulroney's closest friends and advisers, Fred Doucet, had asked him to transfer funds
"related to the Airbus deal” from the lobby firm, Government Consultants International, or GCI, to Mr.

Mulroney's Swiss lawyer.
None of the statements contained in Mr. Schreiber's affidavit have been proven in court.

In a brief phone call Thursday night, Mr. Doucet, who only four months ago had refused to speak to The Globe
and Mail about his relationship with Mr. Schreiber, said he never spoke with the German-Canadian middleman

about transferring money to a Geneva lawyer.

German-Canadian businessman Karlheinz Schreiber, seen in this 2001 file photo. (CANADIAN PRESS/Kevin
Frayer) .

Related Articles
Recent

» Allegations pull Mulroney supporter into spotlight

http:/fwww.theglobeandmail .com/serviet/story/RTGAM.20071 108 wschreiber 1 108/BNStory/National/. . 09/11/2007-
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» Airbus briefing material sidelined

= Don't play with fire, Harper tells critics

e Liberals demand Revenue Canada probe into Mulroney payments
» Liberals push to recover Mulroney settlement

From the archives

= Timeline: Three decades

e Opposition presses for public inquiry on Mulroney payments
= Globe Editorial: Will Mr. Mulroney explain all of this?

o Martin: A former PM's stlence and a darkening cloud

e Wente: Mulroney, Bill Clinion and the soul of candour

o Mulroney cash payments dubbed 'almost unbelievable’

» Brian Mulroney: The payments and the taxman

Internet Links

s Court decuments (pdf) &

"The entire thing is an absolute, total fabrication," Mr. Doucet said. "It is not true. I've never known a lawyer in
Geneva and I don't, to this day, know one and [ have never spoken with Karlheinz Schreiber about transferring
any funds, anywhere."

In an unsolicited e-mail that Mr. Doucet sent to The Globe shortly after his phone call, he repeated his denial
and said "I think you are being led down the garden path."

Mr. Doucet, who was Mr. Mulroney's first chief of staff when he became leader of the opposition in 1983,
declined to answer any questions about other meetings that Mr, Schreiber states, in his affidavit, he had with Mr.
Doucet.

The affidavit-also states that it was while Mr. Mulroney was still in office that the two struck a deal for the
former prime minister to be paid $300,000 after he left public life.

According fo the affidavit, Mr. Doucet, at the request of Mr. Mulroney, invited Mr. Schreiber to the prime
minister's official summer residence at Harrington Lake in Quebec's Gatineau Park on June 23, 1993 — just

days before Mr. Mulroney's official resignation.

"It was at this meeting that Mr. Mulroney and I enfered into the Agreement,* Mr. Schreiber states in his
affidavit.

In a phone call late Thursday night, Mr. Mulroney's spokesman Luc Lavoie confirmed that the Harrington Lake
meeting took place, but said "there was no discussion whatsoever ... of any agreement of any sort."

Mr. Schreiber's visit was "a courtesy sort of thing," set up by Mr. Doucet, Mr. Lavoie said.

When asked how Mr. Mulroney knew to meet Mr. Schreiber two months later at a Montreal hotel to pick up his

http:/fwww theglobeandmail .com/servlet/story/RTGAM. 20071108 wschreiber] 108/BNStory/National/... 09/1 1/2007
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first payment of $100,000, Mr. Lavoie said that Mr. Doucet arranged the first payment some time after the
Harrington Lake meeting.

Mr. Schreiber, who has a court hearing next week that will likely dictate whether he 1s extradited to Germany on
bribery and fraud charges, has laid out in his affidavit his version of his three-decade history with Mr. Mulroney,
as well as a series of meetings with his associates, such as Mr. Doucet. It was filed as part of his on-going
jawsuit against Mr. Mulroney, which alleges that Mr. Mulroney did no work 1n retarn for the $300,000 payment.
Mr. Mulroney's lawyer Kenneth Prehogan has called the lawsuit "merit-less."

Tt is the first time that anyone with inside knowledge of the controversial $1.8-billion sale of 34 Airbus aircraft
to Air Canada has linked Mr. Mulroney to the millions of dollars of secret commissions that flowed from the
sale, The allegation by Mr. Schreiber is similar fo the accusations that sparked Mr. Mulroney's 1995 lawsuit
against the government and resulted in the former prime minister receiving a settlement of $2.1 million.

Mr. Schreiber does not name the Swiss lawyer that was supposed to receive the furds, nor does he say when Mr.
Poucet allegedly asked for the funds to be sent — or even if any money was in fact sent anywhere. There are 23
exhibits attached to his 12-page affidavit and none of them are related to Mr. Schreiber's allegation that M.
Doucet wanted Mr. Mulroney to receive Airbus commissions through a Swiss lawyer.

In 1995, the RCMP launched a criminal investigation into the Airbus sale after it was revealed that there was a
secret commission deal between the European manufacturer and a shell company connected to Mr. Schreiber.

As a result of that secret contract, millions of dollars flowed from Airbus to Swiss bank accounts controlled by
Mr. Schreiber not long after the board of directors of Air Canada approved the purchase of the airplanes.

It's never been shown, and Mr. Schreiber has never said, what work he did to eam those comimissions. In recent
media interviews he has said that one of the recipients of the secret commissions was Frank Moores, a former
Conservative premier of Newfoundland who at the timme of the airplane sale was chairman of the lobby firm
Government Consultants Iniernational, or GCL

Mr. Moores, whose company lobbied on behalf of Airbus, died in 2005.

As part of the RCMP's investigation into the Airbus sale, the Mounties sent a letter to the government of
Switzerland asking for access to Mr. Schreiber's bank records. In the letter, the Mounties alleged that Mr.
Schreiber, Mr. Meores and Mr. Mulroney had conspired to defraud Canadians on the sale,

Mr. Mulroney sued the RCMP and the federal government over the letter, alleging that it had damaged his
reputation and that he had nothing to do with the sale. As part of his lawsuit, he testified in an examination for
discovery proceeding, and said under oath, that "at no time directly or indirectly [did] myself or members of my
government [seek] to influence the choice of Airbrus.”

Mr, Mulroney's spokesman, Mr. Lavoie, reiterated that point in an interview, Thursday. "T know that to be false
-— that Mulroney had anything to do with the Airbus transaction, and any money flowing from it," Mr. Lavoie
said.

Mr. Lavoie also said that Mr, Mulroney has never had a Geneva lawyer.

‘When asked what Mr. Schreiber and Mr. Mulroney discussed in Zurich, which is where Mr. Schreiber says he
advised Mr. Mulroney of the alleged intention to transfer funds, Mr. Lavoie said: "I don't know that 1 would like

hﬁpi/f\amfw.the globeandmail . com/servlet/story/RTGAM. 20071 108 wschreiberl 108/BNStory/National/... 09/11/2007



globeandmail.com: Mulroney adviser asked Schreiber to transfer Airbus funds, affidavit alleges Page 4 of 5

to comment on this because it was his private business. ¥f was his private dealing, It's a one-os-one meeting that
took place while he was in Zurich for other businesses. And whatever was said — I don't know the details of
what was said, I don't know exactly what was said — but, you know, 1t's his private business.”

Since Mr. Mulroney's $2.1-million settlement, it has come to light that there was much more to the former prime
minister's relationship with Mr. Schreiber than he chose to reveal at the time.

Between 1993 and 1994, shortly after Mr. Mulroney left office, he accepted $300,000 in cash from Mr.
Schreiber over three meetings in hotels in New York and Montreal -—— a fact that was never revealed during his
lawsuit.

Mr. Schreiber has said that he hired Mr. Mulroney to help him establish a Canadian light-armoured-vehicle
factory for his German client, Thyssen AG. He has also said that the former prime minister was supposed to
promeote his pasta business and restaurant franchise.

Last week, The Globe and Mail and CBC reported that Mr. Mulroney did not pay taxes on the $300,000 in the
years that he received the cash. Instead, years later, the former prime minister filed a voluntary tax disclosure, an
option that Canada Revenue Agency offers to taxpayers who have filed inaccurate tax returns and later decide to
declare unreported income.

Both news media outlets also reported a series of private phone calls between the lawyers acting for both Mr.
Mulroney and Mr. Schreiber after a CBC journalist obtained Mr. Schreiber's bank records and started looking
further into the still-secret cash payments. According to a memorandum written by Mr. Schreiber's Alberta
lawyer, on Oct. 17, 1999, Mr. Mulroney asked for some sort of wiitten assurance from Mr. Schreiber concerning
the cash payments.

In Mr. Schreiber's affidavit filed yesterday, he has stated that those discussions continued into the Christmas
season of 1999 and early 2000, years after Mr, Mulroney received the three cash payments. Two of those
meetings involved Mr. Doucet, the affidavit states.

According to the affidavit, Mr. Schreiber met with Mr. Doucet at Mr. Doucet's home in Ottawa some time
during Christmas. Shortly after that, Mr. Doucet asked Mr. Schreiber to meet again and asked bim to sign a
document that would confirm the terms of his $300,000 agreement with Mr. Mulroney, the affidavit states.

The document, which is included in Mr. Schreiber's court filings, isn't dated or signed. Ttis titled "Mandate" and
lists services, presumably to be performed by Mr. Mulroney; "Travelling abroad to meet with government and
private sector leaders 1o assist in opening new markets for our products and to report regularly to us in this
regard. In this context, priority should be given to opportunities relating to Canadian based manufacturing of
peace keeping and/or peace making military equipment in view of Canada's prominence in this area.”

At the bottom of the contract it states, "The Mandate will be for a period of three years.” The fee that was
supposed to be listed has been feft blank.

Recommend this article? 153 votes

View the most recommended

© Copyright 2007 CTVglobemedia Publishing Inc. All Rights Reserved. e ey
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" THE MULRONEY-SCHREIBER SAGA: THE MEETING
AT THE HOTEL SA\!OY

. Mulroney adviser asked Schreibe’r to transfer Airbus funds,

affidavit allegés In an 87-page court filing, Karlheinz Schreiber

details his version of his decades-long relationship with Brian

- Mulroney, as well as a seiies of meetmgs wnth the f@rmer prime
mlmster s associates -

KEYWORDS: "EXTRAD*" AND "CANAD*", "INTERNATIONAL” NEAR "LAW*"
GREG MCARTHUR

An adviser to former prime minister Brian Mulroney asked Karlheinz Schreiber to
transfer funds, made in connection with Air Canada's 1988 purchase of Airbus
airplanes, to Mr. Mulroney's lawyer in Geneva, Switzerland, according to an -~
affidavit sworn by Mr. Schieiber and filed yesterday'in the Ontario Superior Court
of Justice. The affidavit states that Mr. Schreiber informed Mr. Mulroney during a
meeting at Zurich's Hotel Savoy on Feh, 2, 1998, that one of Mr. Mulroney's
closest friends and advisers, Frad Doucet, had asked him to transfer funds "related
to the Airbus deal” from the lobby firm, Government Consultants International,
or GCI, to Mr. Mulroney's Swiss lawyer.

None ‘of the statements contdined in My, Schreiber's affidavit have been proven
in court.

- In a brief phone call last night, Mr. Doucet, who only four months ago had
refused to speak to The Globe and Mail about his relationship with Mr. Schreiber,
said he never spoke with the German-Camnadian middleman about transferting
money to a Geneva lawyer.

JThe entire thing is an absolute, total fabrication,” Mr. Doucet said. "It is not
true. I've never known a lawyer in Geneva and I don't, to this day, know one and
I have never spoken with Karlheinz Schreiber about transferﬂng any funds,
anywhere."

In an unsolicited e-mail that Mr. Doucet sent to The Globe shortly after his
phone call, he repeated his denial and said "I think you are being led down the
garden path.”

http:/fwww.infomedia.ge.cafjustice/articles/unresiricted/2007/11/4us20071 1138564842 6... 09/11/2007 °
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Mr. Doucet, who was Mr. Mulroney's first chief of staff when he became leader of
the opposition in 1983, declined to answer any guestions about other meetings
that Mr. Schreiber states, in his affidavit, he had with Mr. Doucet. The affidavit
also states that it was while Mr. Mulroney was still in office that the two struck a-
deal for the former pnme minister to be pald $°OD 000 after he left public life.

According to the affidavit, Mr. Doucet, at the request of Mr. Muironey, mwted
Mr. Schreiber to the prime minister's official summer residence at Harrington Lake
in Quebec's Gatineau.Park on June 23, 1993 - Just days before Mr, Mulroney s
official resignation.

“It was at this meeting that Mr. Mulroney and 1 entered mto the Agreement "
Mr. Schreiber states in his afﬁda\nt

In a phone call late Iast night, Mr. Mulroney's spokesman Luc Lavoie confirmed
that the Harrington Lake meeting took place, but said "there was no discussion

. whatsoever ... of any agreement of any sort."

Mr. Schreiber's visit was "a courtesy sort of thing," set up by Mr. Doucet, Mr.
Lavoie said. : :

When asked how Mr. MulAroﬁey knew to meet Mr. S‘chreiber two months later at
a Montreal hotel to pick up his first payment of $100,000, Mr. Lavoie said that Mr.
Doucet arranged the first payment some time after the Harrington Lake meeting.

Mr. Schreiber, who has a court hearing next week that will likely dictate whether
he is exiradited to Germany on bribery and fraud charges, has laid out in his
affidavit his version of his three-decade history with Mr. Mulroney, as well as a

series of meetings with his associates, such as Mr. Doucet. It was filed as part of

his ongoing lawsuit against Mr. Mulroney, which alleges that Mr. Mulroney did no
work in return for the $300,000 -payment. Mr. Mulroney's lawyer Kenneth
Prehogan has called the fawsuit "merit-less.”

It is the first time that anyone with inside knowledge of the controversial $1.8-
billion sale of 34 Airbus aircraft to Air Canada has linked Mr. Mulroney to the :
millions of dollars of secret.commissions that flowed from the sale. The allegation
by Mr. Schreiber is similar to the accusations that sparked Mr. Mulroney's 1995
lawsuit against the government and resulied in the former prime minister
receiving a settlement of $2.1-million.

Mr. Schreiber does not-name the Swiss lawyer that was supposed to receive the
funds, nor does he say when Mr. Doucet allegedly asked for the funds to be sent -
or even if any money was in fact sent anywhere. There are 23 exhibits attached fo
his 12-page affidavit and none of them are related to Mr. Schreiber's allegation
that Mr. Doucet wanted Mr. Mulroney to receive Airbus commissions through a

. Swiss lawyer.

hitp -/fwrvew infomedia. go.cafjustice/asticles/unrestricted/2007/11/4us200711138564842_06... 09/11/2007
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- In 1995, the RCMP launchied a criminal investigation into the Alrbus sale after it
was revealed that there was a secret comnmission deal between the European
manufacturer and a shell company connected to Mr. Schreiber.

As a result of that secret contract, millions of doliars flowed from Airbus to Swiss
“bank accounts controlled by Mr. Schreiber not long after the board of dfrectors of
Alr Canada approved the purchase of the airplanes.

1t's never been shown, and Mr. Schreiber has never said, what work he did to
earn those commissions. In recent media interviews he has said that one of the
recipients of the secret commissions was Frank Moores, a former Conservative
premier of Newfoundland who at the time of the airplane sale was chairman of the
lobby firm Government Consultants International, or GCI.

Mr. Moores, whose company {obbied on behalf of Airbus, died in 2005.

As part of the RCMP's investigatiion into the Alrbus sale, the Mounties sent a
letter to the government of Switzerland asking for access to Mr. Séhreiber's bank
- records. In the letter, the Mounties alleged that Mr, Schreiber, Mr. Moores and Mr.
Mulroney had conspired to defraud Canadians on the sale.

Mr. Mulroney sued the RCMP and the federal government over the latter, .
alleging that it had damaged his.reputation and that he had nothing to do with the
sale. As part of his lawsuit, he testified in an examination for discovery
proceeding, and said under oath, that "at no time directly or indirectiy [dld] myself
or members of my government [seek] to influence the choice of Airbus.”

. Mr. Mulroney's spokesman, Mr. Lavoie, reiterated that point in an interview,
yvesterday. "I Know that to be false - that Mulroney had anything to do with the
Alrbus transaction, and any money flowing from It,"” Mr. Lavoie said.

Mr. Lavoie also said that Mr. Mulroney has never had a Geneva !awyer.

When asked what Mr Schreiber and Mr. Mulroney discussed in Zurich, which is.
where Mr. Schreiber says he advised Mr. Mulroney of the alleged intention to
transfer funds, Mr. Lavoie said: "I don't know.that I would like to comment on this
because it was his private business. It was his private dealing. it's a one-on-one
meeting that took place while he was in Zurich for other businesses, And whatever
was said - I don't know the details of what was sald, I don't know exactly what
was said - but, you know, it's his private business.” :

Since Mr. Muli;oney‘s $2.1-million settlemnent, it has come to light that there was
much more to the former prime minister's relationship with Mr. Schreiber than he
chose to reveal at the time,

Between 1993 and 1994, shortly after Mr. Mulroney left office, he accepted
$300,000 in cash from Mr. Schireiber over three meetings in hotels in New York

hitp://www.infomedia. go.cafjustice/articlesfunrestricted/2007/11/jus200711138564842 6... 09/11/2007
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and Montreal - a fact that was never revealed during his lawsuit.

Mr. Schreiber has said that he hired Mr. Mulroney to help him establish a

l Canadian light-armoured-vehicle factory for his German client, Thyssen AG. He’

has also said that the former prime minister was supposed to promote his pasta
business and restaurant franchise.

Last week, The Globe and Mail and CBC reported that Mr. Mulroney did not pay
taxes on the $300,000 in the years that he received the cash. Instead, years later,
the former prime minister filed a voluntary tax disclosure, an option that Canada
Revenue Agency offers to taxpayers.who have filed inaccurate tax returns and
later decide to declare unreported income.

Both news media ouflets also reported a series of private phone calls between

~ the lawyers acting for both Mr. Mulroney and Mr. Schreiber after a CBC journalist
obtained Mr. Schreiber's bank records and started looking further into the still-

secret cash payments. According to a memorandum written by Mr. Schreiber's

"~ - Alberta lawyer, on Oct. 17, 1999, Mr. Mulroney asked for some sort of writken

assurance from Mr. Schireiber concerining the cash payments.

In Mr. Schreiber's affidavit filed yesterday, he has stated that those discussions
continued into the Christmas season of 1999 and early 2000, years after Mr.
Mulroney received the three cash payments. Two of those meetings mvelved M.
Doucet, the afﬁdawt s’cates

According io the afﬁdavit, Mr. Schreiber met with Mr. Doucet at Mr. Doucet's
home in Ottawa some time during Christmas. Shortly after that, Mr. Doucet asked
Mr. Schreiber to meet again and asked him to sign a document that would confirm
the terms of his $300,000 agreement with Mr. Mulroney, the affidavit states,

The document, which is included in Mr. Schreiber's court filings, isn't dated or
signed. It is titled "Mandate! -and lists services, presumably to be performed by Mr.
Mulroney: "Travelling abroad to meet with goveirnment and private sector leaders
to assist in opening new markets for our products and to report regularly to us in

- this regard. In this context, priority should be given to opportunities relating to

Canadian based manufacturing of peace keeping and/or peace making military
equipment in view of Canada's pmmlnence in'this area.’

At the bottom of the contract it states “The Mandate will be fora per:od of three
years.” The fee that was supposed to be listed has been [eft blank.

Two very different versions of histdry are now in the public domain: Brian
Mulroney's testimony from an examination for discovery in 1996, and Cne scandal,
two views

Karlheinz Schreiber's sworn affidavit filed in court yesterday Here is where their
stories differ: :

http:/fwrww.infomedia. gc.cé/' ustice/articles/mmestricted/2007/114us200711138564842 6...  09/11/2007
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Mulroney's version Schreiber's version In 1993, afier Mr. Mulroney lefi office,
Mr. Schreiber and Mr. Mulroney met twice in Montrea). "When he was going
through Montreal, he would give me a ¢all. We would have a cup of coffee, I think,
once or twice.” "I gave the first cash payment in the amount of $100,000 to Mr.
Mulroney on or about August 27, 1993, when I met My. Mulroney at the Mirahel
Airport on my way from Ottawa to Germany. ... I delivered a second cash
payment, also in the amount of $100,000 to Mr. Mulroney on or about December
18, 1993, when I met Mr. Mulroney at the Quecen Elizabeth Hotel in Montreal.” Mr.
Schreiber and Mr. Mulroney have both addressed in court whether they had any
dealings while Mr. Mulroney was prime minister. "I had never had any dealings
with him.”-"0On June 23, 1993, [Fred] Doucet, at the reqguest of Mr. Mulroney,
arranged a meeting between me and Mr. Mulroney which took place on June 23,
1993, at Harrington Lake, the official summaer residence of the Prime Minister. It
was at this meeting that Mr. Mulroney and I entered into the Agreement. On June
23, 1993, Mr. Mulroney was still in office as Prime Minister of Canada...” Max
Strauss is a business associate of Karlheinz Schreiber and the son of Franz Josef
Strauss, the former chairman of Airbus Industrie and a German politician. "I did
not know [Franz Josef] Strauss myself, nor did I know any of his family.” "My first
official meeting with Mr. Mulroney was in late 1983 ... when I introduced Mr. Max

Strauss to Mr. Mulroney."
TEXT: GREG McARTHUR/THE.GLOBE AND MAIL

. 2084 words / mots.

Media contents in NewsDesk are copyright La confent médiatigue 4'Info Média est protég?d par les droits §'autenr,
protected. o Veuiliez vous reporter a la page des avis importanis pour les détails.
Please refer to Imnportant Notices page for the

details
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WHERL PIRIPILTIVES SOMMECT

Mulroney admits mistake
Regrets taking money. Ex-PM had young family, faced cash
crunch, spokesperson says

JACK AUBRY
CanWest News Service

11/21/2007

Brian Mulroney has realized he made a "colossal
mistake" in taking $300,000 in cash from German
businessman Karlheinz Schreiber when the
former prime minister left political office more
than a decade ago and has regretted it almost
ever since, his spokesperson said yesterday.

Luc Lavoie told CanWest News Service that when
Mulroney left politics in 1993, he had money
pressures: He was the head of a young family
with certain lifestyle expectations - and "not a
rich manp.”

Lavoie also said the payments represented a

$100,000-a-year retainer for Mulroney's CREDIT: Mark Blinch/Reuters file photo
consulting services on a couple of projects - a Former Prime Minister Brian Mulroney,
military vehicle plant in Montreal and a pasta shown at an appearance in Toronto this
business - which didn't need to be claimed month, said through his spokesperson that
immediately on his income taxes. it was a "colossal mistake” to accept

moaney from Karlheinz Schreiber.

The spokesperson said Mulroney accepted the
first envelope of $100,000 in cash from Schreiber
while still an MP for Baie Comeau, about one
week before an election was called in Ottawa. But
he quickly added that the question of when
Mulroney paid income taxes on the payments
isn't anyone's "goddamn business.”

The Harper government has called a public
inquiry into Mulroney's dealings with Schreiber
after the businessman filed a sworn affidavit
saying he entered into a business agreement with
Mulroney while he was still prime minister.

Schreiber also said in his affidavit, {filed in a REIT: rk Blinch/Reuters lephto
lawsuit against Mulroney seeking to recover the . L .

: . Former Prime Minister Brian Mulreney,
$3Q0,000 in payments plus interest, that he _had shown at an appearance in Toronto this
written a letter for Mulroney to present to Prime month, said through his spokesperson that
Minister Stephen Harper during a family visit to it was a "colossal mistake” to accept
Harrington Lake during the summer of 2006. money from Karlheinz Schreiber.

Mulroney's spokesperson said the former prime minister did not disclose his business
arrangement with Schreiber while testifying during discovery for his lawsuit against the
Justice Department and RCMP because he was not asked about it by government lawyers,

| SRPIFASURY i SIUSPRU o TS i PR " P B R N e e - PR
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_ And, he said, the $2.1 miilion paid to Mulroney to settle his libel lawsuit was to cover his
legal and communications costs and did not include damages.

Lavoie, a former journalist, said Mulroney in private makes no secret about the matter that
"this is the silliest thing he's ever done." He explained that any savings Mulroney had when
he entered politics in 1983 were long gone 10 years later when he left office.

He said the prime minister's salary was nowhere near comparable to the one Mulroney
earned as president of a major corporation, Iron Ore, before his political career.

"So when he ieft, he had no money. He was optimistic, he was going back to his old law
firm, but there is a difference between optimistic and having the revenue,” Lavoie said.

"So the man kind of - I wouldn't say 'anguished’ - but worried about how the future would
unfold,” he said.

Lavoie recél{ed that Mulroney had a young family with school-age children "expecting the
type of lifestyle they had prior to {Mulroney) joining pelitics, which is something he had
probably promised them.”

"So he was leaving politics - he had to go and find a living.”

Mulroney joined the law firm Cgilvy Renault in Montreal while setting ui: a separate
consulting firm to accept contracts and retainers, Lavoie said.

In August 1993, Fred Doucet, described as "a well-known lobbyist for Schreiber” contacted
Mulroney, Lavoie said.

"Doucet said: '"Mr. Schreiber would like £o have you help him with his international business
and stuff. Would you accept to meet him?' And Mr. Mulroney said, 'Sure," " Lavoie said.
lLiving in a cottage in the Laurentians while awaiting the completion of renovations on his
Montreal home at the time, Mulroney was driven by the RCMP to Chateau Mirabel to meet
Schreiber in late August 1993, while still an MP.

According to Lavoie:

During his pitch, Schreiber told Mulroney he already had retained former Qntario attorney-
general Ian Scott and Trudeau cabinet minister Marc Lalonde as consuitants.

"Then he said: "I would give you $100,000 a year' and then he pulled out an envelope with
$100,000.

"And Mr. Mulroney said: ‘What is that?’
"He said: 'Well, T want to pay you in cash.’
"So Mr, Mufroney asked a few questions. "Why would you do this in cash?' and all that.

"And he said: "Well, ¥m an international businessman and that's the way I deal. I always
deal in cash.' :

"And this is when Mr. Mulroney admits today that he made a colossal mistake. He sheould
not have gone for it."

Ottawa Citizen

Page 2 of 3
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WHERE PERSPECTIVES CONNECT

Mulroney’s ultimate righthand man, Fred Doucet, plays
- key role in story

NORMA GREENAWAY
CanWest News Service

friday, December 07, 2007

Fred Doucet was so close to Brian Mulroney when he was prime minister that officemates
used to joke "he steeps at the foot of Mulroney's bed.”

When Doucet married in 1987, the reception was held at 24 Sussex Drive, the prime
minister's official residence.

As Mulroney's former chief of staff and a senior policy adviser, Doucet handled everything
from his boss's personal affairs to the organization of a string of international summits.
Their bond was forged during their university days at St. Francis Xavier in Antigonish, N.S.,
where they shared interests in the debating club, student politics and the campus
newspaper.

Doucet formally joined Mulroney's staff in 1984 after he became Progressive Conservative
teader.

The Cape Breton native was hardly a household name during the Mutroney reign from 1984
to 1993, 'But he was, and still is, a big name in political Ottawa, all the more so since he
keeps resurfacing in the unfolding Schreiber-Mulroney drama being played out before the
Commons ethics committee. Karlheinz Schreiber said it was Doucet who told him Mulroney
was in "desperate need” of cash as he prepared to step down as prime minister in the
summer of 1993.

Yesterday, Schreiber testified Doucet asked him in late 1992 or early 1993 to take funds
from an Ottawa lobby firm that worked on the Airbus sale, and send them to Mulroney's
lawyer in Switzerland. Doucet, now a registered lobbyist in Ottawa, denied the charge
within hours of Schreiber's testimony.

Doucet's statement also said he is prepared to "co-operate fully™ with the commitiee.

Still, Schreiber's latest allegation, plus his accounts of Doucet’s alleged role in arranging
meetings between him and Mulroney during the 1990s, has some MPs anxious to get him
before the ethics committee as quickly as possible.

Mulroney, who is expected to testify as early as Dec. 13, has been unabashed over the
years in his praise for Doucet, the second of six sons born to a fisherman from the Cape
Breton village of Grand Etang.

"You know," Muironey mused to the Toronto Star in 1987, "if I asked Fred to move a
building across the street ene inch to the left by morning, Fred would do it, no question.”

© The Gazette (Montreal) 2007
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TIMELINE: 2007

January 24, 2007
The Globe and Mail reveals justice department pondered setting aside Mulroney settlement in light of the

fifth estate revelations.

March 23, 2007

Karlheinz Schreiber files $300,000 lawsuit against Brian Mulroney for failing to provide services he

promised in exchange for the $300,000 in cash payments he made 1993 and 1994.

July 5, 2607
Ontaric Supreme Court Justice Edward Then rules that former RCMP superintendent Al Mathews acted
in good faith when he bestowed confidential informant status on investigative journalist Stevie Cameron,

during his investigation of Eurocopter.

July 726, 2067
Lawyers for Kartheinz Schreiber obfain a default ruling against Brian Mulroney. Mulroney is ordered to
pay $470,000.

August 3, 2007

Justice Newbold guashes default order obtained by lawyers for Kartheinz Schreiber.

Naovamber 8, 2007
Karlheinz Schreiber filed an affidavit alleging he negotiated a $300,000 lobbying deal with Mulroney at
the prime minister's Harrington Lake retreat in Quebec on June 23, 1993 — two days before Mulroney

stepped down as prime minister. See the affidavit.

Movember 8, 2007
Prime Minister Stephen Harper said he will appoint an independent third party to review new allegations
by German-Canadian businessman Karlheinz Schreiber over his dealings with former prime

minister Brian Mulroney.

Bovember 13, 2007
Brian Muironey addresses a fundraiser in Toronto for his alta mater St. Francis Xavier University. He tells

the attendees:

“The half-truth, innuendo and smear are the insidious weapons of the political stalker or defamer. No
clear accusations are ever made, just a series of sly suggestions. Hint, hint, nod nod. if only | could
tell you the whole story. All from anonymous, dubious sources. And a vendetta surreptiously works its
way up to the next plateau. The difficuity with such people in the process, it's like punching jello in a
pool. The only way to confront them, the only way is to confront them. Directly, put them under the
spotlight and force them to testify under oath so that their conduct and their mofives can be fully

analyzed.

it is for this reason that last night 1 called for a full-fledged Royal Commission of Inquiry into the so-

called Airbus affair. This inquiry, its terms of reference, must begin from the beginning in 1988. The

http://www.cbe.ca/fifthunauthorizedchapter/timeline 2007 .himl 5/5/2009
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conduct of all high elected officials, advisors, lobbyists, public servants, police officials and those few
members of the media who played a role in this matter. There can be no exceptions, and there can
be no exclusions. I'm very pleased to find that Mr. Harper today agreed to appoint such a
commission....So I'm grateful to the Prime Minister for announcing his intention to appoint this royal
commission of inquiry and when that commissicner is appointed and these sessions begin, | want to
teli you tonight that | Martin Brian Mulroney the 18th Prime Minister of Canada will be there before the
Royal Commission with bells on because I've done nathing wrong and | have absolutely nothing to
hide.”

Listen fo a ciin.

Novervber 14, 2007
Prime Minister Stephen Harper named David Johnston, president of the University of Waterloo to draft

the terms of reference for the public inquiry into the Schreiber affair.

Nowvamber 15, 2007
Karlheinz Schreiber Jost the latest round of his battle against extradition when the Ontario Court of Appeal
dismissed his application for a review. His lawyers, Eddie and Brian Greenspan, asked the federal

government o give them two weeks to ask a court to halt Schreiber's surrender.

for the latest on this story visit chonews.ca.

htin:/fwww_che.ca/fitth/imauthorizedchaoter/timeline 2007 . html 5/5/2009
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Collins, Francine

De: © 1L michael hpsnlz@chase o
" -Envoyé:, .- .7 .. [ 14 janvier 2008 10:56. : ) SRR
AL o -:_fanny[st|w1nskl@chase com Colhns Francme ailen fredEHCk@jpmor'gan com o
‘. Objef: . =~ I .. _'..'Re Fw: RE Bnan Muimney - ) JRIEIRN
" Folks -

. Unfortupately, alt we can say for certain'is thaf Mr, Mulroney has not vidited thé bdx since July 2006, whith'is when we:

- started Keeping records about safe deposil box visits.in New York, New Jersey and Connecticut. Before then we only
verified authorization ta enter the box but did not maintain logs or keep copies of the access requests. As noled below, |
think it is possible he visited the box on or around Deceraber 13, 1993 when the lock was replaced and a new key 155ued

but we do not know for sure Sorry we: cannot provide more detatl - :tjus( does nol exast

ML

Fanay L SlivinskifL/ONE | - .-

. " S DT D R e e T T 01412008 09:16 AMETo,
"'Mscﬁaet prstizflUONE‘@JPMCHASE CTL P BERC R o B e
: Frederlck Allen!JPMCI-MSE@JPMCHASE FCoIlms@ogrEw{enau!l com - L s

. et LT - - - ’ Subject
Fws RE Bnan Mu{roney L _r . .o ]

. Michael -

- | Received the additional tequest below from:fir. Mulroney's office. ':W_m_ﬂd'ydu be abe t6 provide him with this information?
. - Thanks, - ’
gFanny
I:i Fann)g Shmnsk Executwe Asslstant to Williarn M Daley[ JPMorgan Chase, 10 South Dearham iLl 0583 Cincago, IL&O&BB [ 8 W 311 732 30]8 )
) -[ & Frate 731_8423 ’ .

=T e Lot e — PR - LR

_'_’:'FE;rWEr&ed by {fz}hr{y' L'smwnskmubNE on 01114/20'03 09:14 AM —

""Muironey, Brian® <BMu!rﬂney@ngllwrenaultccm> - L ) N .
; ':Senl bsf "Co[ims Francme <FCo!Isns@og ivyrenault ccm> - )

S . ST AT e e L - . 01114/2008 09:04 AM To-
© <fanny kstiwinskj@chase com> ’ S o o ST .
i A - . . _'CC



) Sutjed
..RE ; Brian Mulroney

Ms. Sliwingkic © 0 el LT T
Mr- Mulroney would very much appredlare :_i you could let heim- know how many tlmes -
"1no1ud1ng the’ dates - ‘Mr.. Mulroney Vlslted h.l.S safety box.

-.W1th many thanks and best regards

I‘ranolne COllll’ia
) Adjolnte admlnlstratlve du Erés honorable Brlan Mulroney
. bdminigtrative Assistant to The R:Lght: Honourable Brlan Mulroney RS .
"Ogilvy Renatilt SEI\ECRL srl /LLP L - . T
. (514) 84754779 . . o C - L L oo
” fcolllns@ogllvyrenault com < . - t - o e R L

1

]' '—-—'—u'—Message d'DI‘lgll’iC‘.‘.""-;ﬁ ' < . S

! Pe : fanny. 1, aliwingKi®chase. com [mallto fanny 1 sllWlnskl@chase com]

2 Envo;ye : 14, ]anv:Ler 2008 08 56 LT e T -

DR Mulroney,. Brian; .. R S R - . X

" Cc ;. allen’ frederlck@jpmorgan c:om e T
. 'Objett : Fwr: Brlan Mulroney A . -

-

Dear Mr. Mulrorie}t-,’.

1

T In‘res'ponse to your ingquiry to Fred;iy allen, below 15 the J.nformatlon we were, able to
L ldcate w:Lth regards to your safo deposlt hoxt, o -, .t

o 'Klnd regards o o . -
'E‘gnny Skiwihski - - . T LT o R . .-

+ Fanny SllWlnSkl, Executlve Asslst:ant to Wllllam M. Daley| JPMorgan
+ Chasge,” | . R )
10 Sonth Deaj.jbcn;-n, IL1—0_883 . Chlcago, IL 60603 | (.W: 312.?32_.3038 47 F:_312.732.8428

e Forwarded by Fanny L SllWlﬁSkl/IL/ONE on 01/14/2008 0'? 51 AM_ r—.—~—'_ I T

.;':- T - Mlchael . : [ .’. ’ - ., '
‘Llpaltz/IL/ONE S e SRS S S
L T - R St Tl . R T

N . 01/11/2008 02 20 " William H DaleyJIL/ONE@JPMCHASE R
T S - PM - T : R ; ’ U e -:,
o0 : .'-_ . e L e Dan Cooney/IL/ONE . s R ..

f ] . LT ) Brian Mulroney Lo : ’ et

- . . . - -



. Bill - . Lo - .-._ C o L R FE .o _—: ' ' —.”.-}- [P . - L 7'__-_»7' -‘:. ._‘_.2

. Mr, Mulroney opened a safe depaslt box (now nUmbered 0030606) at the 270 Park Avenue"
; . branch on Deeember 8, 1994 -ard- the box. is seilf open. “There's been na aceess to the’ box - -
Ej:. 51nce July 2006 We'didn't  log access-in Tri-stdte before then:.l. However, wer changed the
) lock at’ Mro Mulroney's ‘request on Detember 13, 1599, apparently because he lost the key ’
. 1t's pOSSlble ‘he acceseed the hox at ‘that’ tlme .

FYI— "the $1DD annual rental fee was due December 8, 200? but not pald yet Incloding:

$8.38 ‘in ‘tax .and.a $5.00 late.fee,. the current amount due is $113.38. ‘' "The account ’
'_a@@ge;s:ls 47 Forden, . €anada, 99399, If that's noc longer--current we’ caﬁ update the file.

If you or Mr. Mulroney have questions or need additional information please—let me ‘know.

ML

.‘__-e._.,_..u.-__ed._,.._‘.__ee_,._',_._,-_e;_,.,_:. _________ - B A

This tran5m1551on may contaln information that is pr1v11eged confldentlal legally-
pr1v1leged . and/or exempt from disclosire under, applicable Taw. If you are_ not' the
intended recipients.-you are: hereby notified thdt -any. dlscldsure, copylng, dlSLrlbuthﬂ
. ;. or use of the inforwation contained herein. (1nclud1ng any‘rellance ’ - -
= thereoni 13 STRICTLY PROHIBITED. Although thie transmisgion and ady attachments are
belleved to be free of any virus or other ‘defect Fhat might affeot .any computer” system:
"into whlch it is Becelved and opened Tit- 15 the reapon31b111ty of the reciplent to-ernsure. .
. that ‘it is. virug free and no resp0n51b11lty SN accepted by JPMorgan Chage '&. Co-’, 1ts -
¢ gubsidiardies. and afﬁlllates, asg qppllcable, for any 1d8s or damage - arlslng in’ any ‘way
from its.ysgl . TE, you reeeived this Eransmisgion in eirof, plearse- 1mmedlately contaot thej'
"sendef and destroy the- materlal 1n 1te entlrety, whether in electronle ok ‘hard copy
format_ Thank you. - - .'f ’ . -

Aa )

. ce N w * ..

Bvis de confidentialité -

Ce meséagé,'tranemis par cburriel est confldentlel peut &tre protege par le secret
professlonnel et _egt 43 17 usage exclusif. du destlnatalre ci-dessug. Toute autre personne
‘est par les présentes avisée.qu'dl lui est strlctement ipterdit d¢ le diffuser, le -, .
distribuer ou le- reproduire. Si-le destindtaire ne peut etre.golnt ou vous est 1ncohnu,"
veuilldz informer l‘expedlteur par courrier electronlque 1mmed1atement et detrulre ce
message et toute copie de celul ci.. Mer01-' . e

Utlllsatlon du courrier electronlque ot

Nos CommunlcaLIOnS avec yous peuvent contenlr des renselgnements confldentlels .ou - :
protegea .par -le secret .professionnel. 8i vdus- deslrez que Mious colmmuniquions avec Jods -
_par in autre moyen da transmlsslon que le courrler electronlque ordlnalre non securlse
veu111e7 nous eu avxeer.~' . . . i

T
H
i
o
B

'“doﬁfiaénﬁféiiﬁy ﬁess&ge”

Thlﬂ e mall mesaage 18 confldentlal may be prlvlleged “and is° ~intended for the exclu51ve'
uge. of the. addressee nhny -other Derson-ig stxlctly prohlblted from dleeloalng, :
dlstrlbutlﬂg ox reproduciug if. If the addre&ssee cannet bpe reached or dis usknown Lo you,
please inform the sender by return e- mall 1mmed1ately and delete this e- mall message and. ¢
K destroy all coples Thank you -

.. Use of e-mali. fﬁ -l': . . Lo S ':1. :.I'- 7




JOur communications ‘to you may contain cenfidential ‘infermatidn or information protected -
‘under solicitor-client’ privilege.
-communication -other than regular, unsecured e-mail ‘in our commuinications. with you.
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* Fax Cover:Shegt , -

-Date/tioie: January 16, 2008 O e you'do _n{_)t.'r.‘-é}c'éive a clear transmission,

T e N o o ) " pleage calt:

© - - 7 Ho; of pages A ' _ .

i 2T (ia‘;clu'din‘githis cover sheet}:'l' Lo T Diane Mowrer ~ . ] T
S ' Telephane:  312-732-7677

cr e e _ - -0 -t 7105, Dearbern - Mail Code 1L1-0075
Address/location:. - -2 .. -, . 7. Chicago,iU80603 .- T -,

Deliver to: - Hon. Brian Mulroney . - . Sentfrem: .
. -. 'Compény(dépqrtment: : e T Michael Lipsitz, Es‘q.‘

'Ea‘:ixn_umbg;r_:. - 3125?,2:?677 . )

Fax ndcibéri. 514-286:1338~ ¢ -5

2L Telephones - . < U etephorier . 312-732-4223 -

I

| Messagé: . - oo S

S Please sce 'nrtz'che't'i., a-s‘dist_:usséd. -Dwill be in New York tomorrow ind cdn be wached most quickly on my cell

phone: 847-302-3565,
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.



HHMNS LINE raxouraaor? Jan (o suuy Li -0 [ ra
CHASE 5.

. .Ml:hacl Liﬁsiu

:  Genéral Counspl, Hatail Banking

. DRAFT -

Jannary 16, 2008

I'Ze: 'Brian Mulrdney

. To Whom It May Corxcern

_ Mr Mulroney opened a safe depomt box at Chase's 270 Park Avenue branch in .
New York on December 8, 1994, and the box is stll open. Mr. Mulroney has not visited

- the boxsince July 2006, which i$ when we started keeping records about safe deposit
*.box-visits in New York, N ewjersey and Connecticut. Before then we did not maintair »

B logs or keep copies of the access requests It is possible he visitéd the box on or around

. Decemiber 13; 1999 when the loek was replaced and a new key issued biit we do not
- know for sure. 'We are unable to provide further detail as it does not exist.

If you have questions please contact the undersigned.
© Very trily yours, -
Michael Lipsitz

p

JPHargan Cheda Banf, N.A. «{L1-0075, 18 South Dea-rbor_n. Chimago: IL 50503

Tolophona: 212;792-4223 = Eacsimlle: 3127327677
michasl.fipaitz @ cheae.com
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CHASE &

A MEch&oanpullz -
Ganeral Gounst,l Heta.l Bank rrg

i
.i’i -
HE
i
L
HER!
(]

. ‘ ) : ' 'ja-rmz.&)_r 28, 2008

- Ré; . E_rian_M;.llrohéy_

Ce To Whom It \'fay Cor\cem

‘ M Muh(mey had on DecemberB 1‘394 & safe de]msﬂ bOx at Chase 5 270 Park -
Avenue branch in New Yo*‘k and ‘the box is stx]l open., .’

) ' Very txuly yours,

 haiucl f %Lv

\rhchaei hps

s Ty -
)
[
P
Lol
ok

il o + PMorgbh Ghueo - N A » (L1-0075, 10 Soulh Dearborn, Chlcsuu, iLﬁDsm

: Tciuphnnc. 352-732 A22¥ - Faesimila: 3l2~732-7677
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How one file set off Schreiber's string of mystery payments

Mulroney's Atlantic minister spealts oul on proposed arms plant

« Bl Article

Comments

GREG MCARTHUR
FROM FRIDAY'S GLOBE AND MAIL
MARCH 14, 2008 AT 2:46 AM EDT

Tt was Lowell Murray's first day on the job and his boss — Prime Minister Brian Mulroney — had one task in particular he asked the senator to tackle.
The two men were flying somewhere over Eastern Canada in the government's Challenger jol, bound for an aflerncon news conference in St. John's.

It was Tune 6, 1987, the day Mr. Mulroney announced the creation of the Atlantic Canada Opportunities Agency and Mr. Murray's appoinfment as iis inaugural
minister. Al some point during the three-hour flight, Mr. Mulroney reached ever and handed a single file folder 1o Mr. Murray.

“Here’s something you want to have a look at,” Mr. Mumay recalled Mr. Mulroney saying.
Interner Links
« Audio Stideshow: Reporler Greg McAsthur takes you through the paper trail 2

7

Inside there was a single Jetter — a proposai for a light-annoured vehicle factory that Thyssen Industrie AG, 2 German arms manufacturer, wanted to build in Cape
Breton.

It's been more than 20 years since that fligh!, and nntil now it has not been undersiood how this faclory became such a priosity {or the Mulropey goverment,
Speaking for the first time publicly about the proposed factory, Mr. Murray, a Progressive Conservalive senalor, played down the significance of that handoff. “f
didn't atfach any greater importarce to it,™ he said.

However, when Mr. Mulroney gave Mr. Murray that file, it set in motion a chain of events thai resulted in some of the former pritne minister's friends and political
allies gelling paid hundreds of thousands of dollars by Genman-Canadian lobbyist Karlheinz Schreiber.

There's no evidence fo suggest Mr, Mulroney knew his associates sioed 1o profit from the Thyssen file he handed Mr. Muray in 1987. What is clear is that after
receiving that assigament, Mr. Murray spent the next 15 months (rying to make the factory, known as Bear Head ndustries, a reatity, and he helped persuade thies
ministers lo sign an “understanding in principle™ to support the project.

Those signatures prompled $2-amillion to take a circuitous route from Thyssen's headquarters in Germany to shell companies in Liechtenstein, on to Mr. Schreiber's
Swiss bank accounts, until a portion of that money made its way into Canadian pockets. The factory was never built.

Mr. Murray, who still serves as one of three Progressive Conservalives in the Senate, says he was shocked to discover through recent news reports who was paid as
a result of that docianent being signed 21 years ago. He also expressed bowilderment that Thyssen would pay so much for a documient that, e says, didn'i force the
government to do much of anything.

“Incredulous. That's-all T can say. Absolutely incredulous. But of course T don't know what [lhe money] was for,” Mr. Murray said, tater adding, “1'd like to know.”

In his interviews with The Globe, Mr. Muray said the recipients of those cornimissions — only two are still ajive — should publicly explain what work they
performed for the money.

“It's important at a rminimum because it's become & public issue. 11's out there.”

Mr. Muaray insists that his intenlions were pure; he wanted (o make (he agency a success and bring 2 potential S00 manufactoring jobs to an economically
depressed erea of Cape Breton, he said.

Others who were close to Mr. Mulroney also saw an opportunity. And documents originally obtained by CBC's the fifth estate — including M, Schreiber's Swiss
banking records show just how much money there was to spread around.

Pushing (he proposal
Ten days after receiving the Thyssen file from the Prime Minister, Mr. Mureay's phone rang.

On the other end of the line was Fred Doucet, Mr. Mulroney's former chief of staff and long-time friend, Mr. Murray said. The senator says he made a note of the
conversalion in his agenda book. Mr. Deucet, who had recently left the Prime Minister's Office to become Canada's ambassador of international summits,
congrafuiated Mr. Murray on his new post and encourapged the senator to get raoving on his first assigmnent, Mr. Murray said,

“[He] also told me that the Thyssen thing was important,” Mr, Murnay said. “Fhe idea was that it would be of great polilical advantage, that it was exiremely
important, that the Prime Minister thought it was importaal,”

“1 didn't consider that untoward. [Mr. Doucet] had been a political assistant in the PMO and he came fiom Cape Breton and he was inferested in the political
formnes of the party.”

The very same day, Mr. Murray says he received a call from Mr. Doucet's brother, the lobbyist, Gerry Doucet. Ger}y Doucet was one of the partners of
Govermnent Consultants Intermational, the firm made up of prominent Tories such as Frank Moores, the late former Newfoundland premier, and Conservative
organizer Gary Ouellet, who has also died. The firm represented Mr. Schreiber and Bear Head Industries and Gerry Doucet called to make sure the senator was
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“moving ihe project forward,” Mr. Muorray said.

In the laiter half of 1987, Mr. Murray would go on to have more than a dozen conversations with the Doucet brothers — three with Fred and 10 with Gerry — about
the proposed factory, Mr, Murray said. The senalor also recalled Fred Doucet urging Mr. Murray to promote the project with Perrin Beatty, who at that time was
defence minister.

(When contacted by The Globe, Fred Doucet declined to comment on any of his conversations with Mr. Murray. Gerry Doucel did not return messages.)

Across the Atlentic, Karlheinz Schreiber and his accouniant Giergio Pelossi were plotting to ensure that lots of money would be available if the federal government
made its support for the faclery more official.

A series of 1987 letters between Mr. Pelossi and Thyssen show that the anns manufacturer gave Mr. Schreiber $1.%-million to support his lobbying efforts, and the
company agreed to give him another $2-million if he delivered a “letier of intent” from the Canadian govermment.

On Christimas Eve, 1987, Mr. Pelossi sent Thyssen the good news — such a letter was just around the corner.

“Qn the part of the responsible government offices, we have been assured that this letter of intent will be pranted 1o you af the beginning of next year,” Mr. Pelossi
wrole.

Back to the drawing board

1t took a liitle longer. On Auvg. 30, 1988, Mr. Mumay spoke with Fred Doucet again, and again, Mr. Murray says, the former PMO staffer was calling about the
proposed factory — but this time in a different capacity. .

M. Doucet had left the govermmuent just weeks earlier and became a lobbyist. Mr. Murray says Mr. Doucet called to let him know he was now representing the
Bear Head project. He would o on Lo speak with Mr. Doucel three more times in September about the project, Mr. Murray said. With hindsight, it was a good time
(0 be associated with the project. A windfall was on the horizen.

A federzl election was imminenl, and Mr. Murray said he wanled something in woiting 1o make sure the proposal wasn'l lefi behind when alf the campaigning was
over —especially if there was a chanpe in government. His agency slaried to pursue a “Ietter of comfort,” Mr. Murray said.

The onjy problem was, the defence departinent was finnly against the idea — and had already rebuffed Mr. Schreiber's proposal on numerous occasions. The only
way Mr. Beatty was going to sign anything, the former defence minister told The Giobe in an inferview, was if “there was no obligation to choose” the Thyssen
vehicles, ’

Mr. Murray went back {o the drawing board.
“So we ther started drafting and redrafting and drafling and redrafting,” the senator said. “Originally we thought agreement in principie and this thing wes lawyered
and lawyered and lawyered again. And the Department of Justice, T think it was, probably came up with ‘understanding in principle' to make the commitinen! even

less serious on the part of the govermiment,” Mr. Murray said.

Finally, on Sept. 27, 1988 — just days before Mr. Mulroney called a federal election — the ministers signed the document, Thyssen issued 2 press relcase and the
Nova Scelia media ran with stories about a potential 500 jobs for Cape Breion.

But back in Ottawa, at leasi one high-ranking defence official was still in the dark, saying it was the only occasion he could recall not being informed about his
minisler, Mr. Beatly, signing such an agreement.

“It wasn't processed in nenmal channels,” said the official. “We were not interesled in this deal because we just didn't have the money or the pricrity... and that
posilion was taken quite consistently.”

I frankly, to this day, don't know what the [upderstanding] in principle was supposed to achieve.”
Invoices roll in

Afier the document was signed, one of the first invoices to arfive for Mr. Schreiber was from Fred Doucet, whose new company was Fred Doucet Consulting
Interpational.

It was dated Nov. 2, 1988, which was less than three months after Mr. Doucet left his povernment job and about a month after the document was signed. His
invoice was for $90,000.

Other invoices starled rolling in. The faw firm of Geity Doucet, Mr. Doucet's brother, also billed for $90,000. Gary Oucllet's consulting company billed fora
further $506,000. Frank Maores sent his $90,000 invoice and his Iebby firm, Government Consul tants International, issued an invoice for $250,000.

All of the invoices used similar languape to deseribe the work that was performed: “professional services,” “services rendered” and “consulting services.”

And sure encugh, over a period of 20 days, money staried winding its way from Gennany back 1o the lobbyists. Thyssen sent $2-million to one of Mr. Schreiber's
Liechienstein shell companies. That was transferred to another shell company, which in turn sent $3-million to one of Mr. Schreiber's Swiss bank accounts. Then,
$630,000 was transferred out of the Swiss bank account — codenamed “Frankfurt” — the same day Fred Doucet invoiced Mr. Schreiber.

After the money made its way through another Liechtenstein company, Mr. Schreiber paid all of the parties — a total of $610,000 — on Nov. 15, 1988, from one of
his Calgary companies, Bitucan.

(Neither of the former ministers interviewed for this story — Mr. Murray and Mr, Beatty ~ said they had any knowledge of the commissions that were sct to flow as
a result of that document being signed. Mr. Reatty said he never received “any pressure” to sign the document.}

Mr. Murray said he couldn't recali speaking about the factory with Mr. Guellet, and be satd he has a vague recollection of meeting with Mr, Moores, but said ke
couldn't remember the exact date. ‘

Fred Doucel’'s only public commnents about his role with the Bear Head project came in February when he testified before the House of Cormmons ethics committes.
In his swora testitnony, the former Mulroney staffer was asked when he started working for Mr. Schreiber. His answer ~ “I believe 1 got on the payrell in Febreary
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of '00” — was 14 months afler he issued his $20,000 invoice to Mr, Schreiber, When the contradiction was exposed in the media, Mr. Doucet's lawyer sent a letter to
the comnitlee apologizing and explaining that his client was “mistaken” — bui neglected to explain how Mr. Doucet came to make that mistake.

Questions about what Mr, Multoney knew eboi the commission deal, and why he selected the Thyssen file as the only file to hand Mr. Murray during his first day
on the job remain unanswered.

The public relations firm handling inquires for the former prime minister declined to commment.

in December, Mr. Mulroney testified before the House of Commons ethics cominittee lhat he was “supportive of the project” but was never asked about the money
that was funnelled back to Canada as a result of that decument.

TIMELINE
Behind the Bear Head project
Feb. 23, 1982: A 42-year-old Brian Mulroney sends a Telex to German businessiman Kartheinz Schreiber, congratuiating him on becoming a Canadian citizen,

January, 1983: Progressive Conservative Leader Joe Clark announces a leadership race afler receiving only 66.9 per cent support from delepates at a Winnipeg
convention. Mr, Schreiber later reveals that he paid to fly anti-Clarle delegates to the convention.

Sept. 4, 1984: Brian Muironey, who replaced Mr. Clark as Progressive Conservative party leader, becomes Canada's 18th prime minister.

June 6, 1987: During a flight to St. John's to announce the creation of the Atlantic Canada Oppertunities Agency, Prime Minister Brian Mulroney hands his new
minister, Senator Lowell Murray, a single file folder, Mr, Murray says. Inside is a proposal from Thyssen Industrie AG, a German anms manufacturer, 1o build a
light-armoured vehicle factory in Cape Breton known as Bear Head Industries, Mr. Murray says. There's no evidence 16 suggest that Mr. Mulroney knew his
associates stood Lo profit from the Thyssen file he handed Mr. Murray.

June 15, 1987: Mr. Murray says he receives a phone call from Fred Doucet, the amnbassador of suinmits and Mr. Mulroney's friend. Mr. Doucet telis Mr. Murmray
the Prime Minister considers the project “important,” Mr. Murray says. The same day, Mr. Murray gets a phone call from Mr. Doucet's brother, Gerry Doucet, a
Jobbyist with Government Consullants International, the firm representing Bear Head, M1. Mumray says.

Nov. 26, 1987: In a letter, Thyssen informs Karlheinz Schreiber that the Gennan-Canadian middleman is eotitied to millions of doliars in success fees if he can
deliver a “letter of intent” from the federal government for the proposed factory.

Dec. 24, 1987: Mr. Schreiber's accountant informs Thyssen that a letler is on the way.
July 13, 1988: Mr. Murray says be starts drafting a “letter of comfort” lo solidify the government's support for the project.

Aug, 30, 1988: Mr. Murtay gets a phone call from Fred Doucet, who infoims the senator that he's now working as a lobbyist and represenling Mr. Schreiber and
the Bear Head project. '

Sept. 27, 1988: Three of Mr. Mulreney's ministers sign an “understanding in principle” with Bear Head Industries.

Oct, 25, 1988: Thyssen sends $2-million o the Liechtenstein bank account of Mr. Schreiber's shell company, half of which later flows into Mr. Schreiber's Swiss
bank accounis.

Nov. 15, 1988: M=, Schreiber's Alberta company, Bitucan Holdings, issues $90,000 chegues to Fred Doucet's consulling company, Frank Moores, Gerry Doucet's
law firm and Gary Cuellet's consulting company ~ as well as a $250,000 chegue to Govermment Consultants International.

1993-1994: Mr. Mulroney accepis at least $225,000 in cash from Mr. Schreiber in hotels in Monireal and New York.
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The Midiown Book

THE METROPOLITAN CLUB

1 EAST 60TH STREET
Developer: The Metropolitan Club
Architect: McKim, Mead & White; Ogden Codman Jr. (east wing)

Erected: 1893; 1912 (east wing)

By Carter B. Horsley

The city's grandest palazzo, the Metropolitan Club, shown above, was organized by J. P.
Morgan in profest against not being admitted to some of the city's other exclusive private
men's clubs.

He showed them.

This is Stanford White's most sumptuous and lavish work in Manhattan. Its supremely
elegant white marble exterior with its strong accents and regal demeanor is but a hint of its
very lavish and spectacular interiors. Charles McKim's University Club further down the
avenue at 54th Street actually has more impressive interiors, but a decidedly more somber
less extravagant air about it. As Morgan was wont to say, if you have to ask the price, forget

F N Y Wiav¥aTaras
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about it. This club, whose cornice projects 6 feet from the building's walls, flaunts its stuff in
the grandest traditions of merchant princes only interested in the very best piece de
resistance.

The building's entrance 1s remarkable.

It is approached through a very wide, tall and elaborate gate that opens onto a large curved
courtyard framed by the rear and the east by a fwo-story wing and on the west by the four-
story main clubhouse. The asymmetrical composition was somewhat balanced by Ogden
Codman JIr.'s 6-story addition at No. 3 that was designed for bachelor quarters. In the late
196(¥s, a small room with very tall ceilings and a fireplace could be rented for the night for
about $25 by members. The club subsequently leased this east wing to the Canadian Club
and in 1993 it was leased to the American Academy in Rome, which had been also designed
by McKim, Mead & White.

In 1987, the club agreed to lease its undeveloped air
rights to Park Tower Realty, headed by George Klein,
who commissioned James Stewart Polshek and Partners
to design a 37-story luxury apartment tower to rise above
the courtyard and the east wing. The plan, shown at the
right, set off a major preservation coniroversy that ended
with the city's Landmarks Preservation Commission
declining to issue a certificate of appropriateness for the
plan.

The commission's decision was deplorable, a complete
capitulation to the anti-development forces that had
outshouted virtnally all voices of reason, or at least
architectural awareness, in the city.

The Municipal Art Society and other civic groups

conceded that the design was "handsome" and adinirable,

but argued it would compromise the Upper East Side

Historic District of which it was a part, Many civic ,‘

activists claimed that the principle was that the area could |. -

not tolerate more density, but since the proposal only R el cons

called for a total of 51 apartments, their argument was not f..e2 " .00

intellectually convincing. Furthermore, the more

unportam context was not the Upper East Side Historic District, but the Plaza District, the
city's premier cosmopolitan showcase!

When members of the architectural and development community learned of Klein's plan to
use the club's air rights, most were horrified as the club was one of the rare genuine
landmarks of true architectural distinction among the city's large inventory of officially
designated "landmarks" and it was hard to conceive how such a large project could not

4 i rm A ye e e
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severely violate the architectural integrity of the club and its great courtyard.

Polshek, however, dumbfounded everybody by performing the magical feat of violating
neither the courtyard nor the club's great interior spaces. He designed a limestone tower that
was very compatible with the club's exteriors but also strikingly sophisticated and a strong
statement of contemporary styling.

The projecting window treatment on the proposed tower's Fifth Avenue side was as
classically modern as Lever House, but it had a large cornice to echo the club's and its top
had multi-story columns to thematically repeat those used in the club's great entrance gate.
Moreover, the protrusions and recesses of the tower's plan created a rich visual interest that
stopped short of overwhelming both the club and the adjacent Pierre Hotel (see The City
Review article) that already loomed over the club. Furthermore, Polshek stopped his tower
at a height significantly below the great mansard roof of the Pierre and positioned his tower
considerably back of the Pierre tower's west front. Indeed, the Polshek tower covered over
most of the Picrre's blank walls on ifs south facade where the hotel's elevator bank was
lIocated. Polshek's siting did not interrupt the park and midtown views from the Pierre's west
corner apartments and hardly impinged at all over the main clubhouse.

Viewed from the west, however, the Polshek tower was flush with the Pierre and therefore
added a degree of bulkiness to that hotel's rather slender shaft. Ideally, some space between
the two towers would have retained inore of the Pierre's soaring élan, but that was not
possible without building in the courtyard, shown below, or cantilevering over it, neither a
very acceptable solution. :

ey
v

S

Polshek's solution, in retrospect, was quite similar to Cesar Pelli's marvelous addition of a
skyscraper tower to Carnegie Hall that raised no hackles among preservationists whose
record of consistency since the belated creation of the city's Landmarks Preservation
Commission i 1965 has been abysmal.
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The Klein/Polshek design was brilliant and should have been buili.

The main feature of the Metropolitan Club's interior is its great central hall with a grand
staircase on its north side facing a massive fireplace on iis south side. At the second level,
the hall was ringed on its west, south and east sides by a handsome broad arcade leading to a
variety of gaming and meeting rooms and a much smaller staircase leading to the third floor
dining room overlooking Fifth Avenue.

The main central hall is exceptionally bright because of its polished white marble walls.

A large attractive bar room occupies most of the first floor's south end overlooking the
sidestreet while the entire Fifth Avenue {frontage on this floor is occupied by a spectacularly
ornate reading room that often is converted to a dining room for special banquets and balls.

Unlike some clubs, the Metropolitan has no special athletic facilities. It just is wonderfully
palatial, which is as healthy a tonic as exists.
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MNew dining raom and lounge ave in sefback roof addition added in 2087

In 2007, the club opened 2 setback roef-top addition that included a lounge, a skylit
dining room on a raised level and a terrace. The new rooms were modern in style but
very sumptuouns and are a very significant addition to the club.

Use the Search Box below to quickly look up articles af this site on

specific artisis, architects, authors, buildings and other subjects

'Search this site ‘| Search |

Metropotitan Club

Find more sources/options for Metropolitan Club
www webcrawler.com

New York Hotel Rooms
Find Low Hotel Rates in New York Hotel Deals from
100+ Sites

www kayak.com

All Dining New York Deals
Save up to 70% on special deals to Dining New York

at Yahoo Travel.
travel.yahoo.com
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OGILVY
RENAULT

S.E.N.C.

AVOCATS

MONTREAL
1881 MeGILL. COLLEGE AVENUE, SUITE 1100
MONTREAL, QUEBEG H3A 304
TELPHONE : {514} 847-4747
FAX ; {514) 285-5474"
winw.oaflyyreneull.eom

DRECT LINE: (514) 847-4440
wlefebvre@ogilvyrenauli.com

OFFICIAL COMMISSION TRANSLATION

Montreal, January 10, 2000

BY FAX (283-6924)

Mr. Jean-Louis Lussier

Officer

Voluntary Disclosures

Canada Customs and Revenue Agency
Appeals Division

305 René Lévesque Blvd. West
Montreal, QC .

H2Z 1A5

Subject: Voluntary Disclosure
No. MTL-DV-19989-215

Dear Mr. Lussier:

This is in follow-up to our meeting of January §, 2000, during which | informed
you of a voluntary disclosure.

We agreed on the following:

1. The aforementioned number was assigned to this disclosure as of
January 5, 2000.

2. The complete disclosure of the amounts involved (between $150,000 and
$225,000) will be completed by March 5, 2000.

SWABEY QGILVY RENAULT: PATENT AGENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAL, OTTAWA, QUEBEC, TORONTO



3. We will agree upon the basis of impaosition, in accordance with the
Agency's policy, once the particulars of the amounts involved are known,
Taxation years 1994 to 1996 are affected.

As agreed, we ask that you please inform Revenu Québec’s taxation authorities.

Sincerely,

[Signature]
Wilfrid Lefebvre, Q.C.

WL fts

SWABEY OGILYY RENAULT: PATENT AGENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAL, OTTAWA, QUEBEC, TORONTO
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OGILVY
RENAULT

SENC.

AVOCATS

MOMN | REAL
1981 McGILL COLLEGE AVENUE, SUITE 1100
MONTREAL, QUEBEC HSA 301
TELPHONE : (514) 847.4747
FAX: (614) 2085474
www.odllvyrenaalt.com

DRECT LINE: {514) 847-4440
wilefsbvre@ogivyrenault.com

OFFICIAL COMMISSION TRANSLATION

Montreal, January 27, 2000

Mr. Jean-Louis Lussier

Officer

Voluntary Disclosures

Canada Customs and Revenue Agency
Appeals Division

305 René Lévesque Blvd, West
Montreal, QG

H2Z 1A5

Subject: Voluntary Disclosure
No. MTL-DV-1999-215

Dear Mr. Lussier:

This is in follow-up to our meeting this morning and to my letter of January 10,
2000. This letter is to confirm certain aspects of the agreement to be signed with
the Agency and to suggest a course of future action.

The pariies agree on the following:
1. The disclosure will he considered voluntary in that no investigation has
been initiated by the Agency or Revenu Québec, or is currently underway.
We can confirm that no such investigation or audit is currently underway.

2. $75,000 is the amount involved for each of the following taxation years:
1993, 1994 and 1995. Although a significant portion of those amounts was

SWABEY OGILYY RENAULT: PATENT AGENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAT, OTTAWA, QUEBEC, TORONTO



used to defray expenditures that would be eligible for deduction,
evidentiary difficulies preclude us form claiming said expenditures.

3. We can confirm that the payer of said amounts is a non-resident and that
no Canadian tax implications have resulted or now result for the payer.
Given the complete agreement that these amounts be treated as revenue
accounts, the name of the payer will not be disclosed.

4, As indicated in my letter of January 10, 2000, it wili be necessary o agree
on a basis of imposition, in accordance with the Agency's policy and
taking into account that the taxation years in question are 1993 o 1995
inclusively.

| understand that you are going to inform the Director of the Montreal office of
this voluntary disclosure. In the circumstances, we would like to aftend your
meeting with the Director. We also understand that Revenu Québec’s taxation
authorities have already been informed of the situation.

Sincerely,

[Sighature]
Wilfrid Lefebvre, Q.C.

WL/ts

SWABEY OGILVY RENAULT: PATENT AUENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAL, OTTAWA, QUEBEC, TORONTO
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OGILVY
RENAULT

S.E.N.C.

AVOCATS

MONTREAL
1881 McGiLL COLLEGE AVENUE, SUITE 1100
MONTREAL, QUEBEC H3A 3C1
TELPHONE : (544) 847-4747
FAX : (514} 286-5474
www.oglivyrenautt. cam

DRECT LINE: (514) 847-4440
wlefebvi iivyrenasull.com

OFFICIAL COMMISSION TRANSLATION

Montreal, February 2, 2000

BY FAX (283-6924)

Mr. Jean-Louis Lussier

Officer

Voluntary Disclosures

Canada Customs and Revenue Agency
Appeals Division

305 René Lévesque Blvd. West
Montreal, QC

H2Z 1A5

Subject: Voluntary Disclosure
No. MTL-DV-1999-215

Dear Mr. Lussier:

This constitutes an agreement between the taxpayer involved in the
aforementioned voluntary disclosure and the Canada Customs and Revenue
Agency (the Agency) and the Ministry of Revenu Québec (Revenue Québec).
The parties agree on the following:

1) The disclosure is considered voiuntary in that no investigation has been
initiated by the Agency or Revenu Québec, or is currently underway.

2) It is agreed that the amounts described in my letter of January 27, 2000,
involve the amount of $75,000 for each of the following taxation years: 1993,
1994 and 1995. These amounts will be taxed at the federal and provincial
levels as foliows:

SWABEY OGILVY RENAULT: PATENT AGENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAL, QTTAWA, QUEBEC, TORONTO



3)

4)

A S R L R : e R o A TP G TR g ¢

a) The taxpayer will file an application for an amended return correcting the
amounts entered in his returns for 1996, 1997 and 1998 to add $37,500 for
each of these years. Those amounts will be assessed with interest; and

b) No penalty will be assessed.

The taxpayer confirms that this disclosure is complete and that he does not
own property outside Canada except for properiy listed on his tax returns, if
applicable.

The taxpayer also confirms that the payer of the amounts in question is a
non-resident and that no Canadian tax implications have resulted or now

~ result for the payer. The name of the payer will hot have to be disclosed as

part of this disclosure.

If this agreement is acceptable, we ask that you return a copy of this letter, duly
signed. The name of the faxpayer will be disclosed to you next week.

Sincerely,

[Signature]

Wilfrid Lefebvre, Q.C.

R X T

Canada Customs and Revenue Agency Revenu Québec

Jean-Louis Lussier o Yvon Tétrault

Officer, Voluntary Disclosures Special Investigations, Voluntary
Disclosures

SWABEY GUILVY RENAULT: PATENT AGENTS AND TRADEMARK AGENTS, MONTREAL, OTTAWA, QUEBEC, TORONTO
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Brian Mulroney issues full statement

Nov 12, 2007 10:42 PM
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Brlan Mulroney's full statement, issucs on Noy, 12:

Public Commission of Inquiry

The Right Honiourable Brian Mulroney wants a Full Fledged i
Mantreal, November 12, 20407 - Twelve years ago to the day I was

trying to deal with very grave and damaging accusations against

me contained in a letter sent to the Swiss authorities,

These accusations were related to the sale In 1988 of Airbus planes to Air Canada, back then a
Crown Corporation. After a tough and ienghty battle against these false and horrendously libellous
aceusations, the government of the day had to admit that they had absciutely no evidence to
support them and apologlzed to me and my Family. In addition they had to reimburse me for all legal
and other expenses, '

Twelve years later, the same peopie at the CBC and in certain other media organizations, who were
at the origin of the 1995 accusations, are stilt conducting their vendatta,

Last Friday, Prime Minister Stephen Harper decided that he needed the counsel of an independent
third party to advise him on the course of action to follow after new allegations were mads in an
affidavit flied by Kariheinz Schreiber from his prison cell where he is detained pending the execution
of an extradition order confirmed twice by the Suprere Courl of Canada.

1 will fulty cooperate with the speclal adviser scon to be appointed by the Prime Minister but I have
comme o the concluslon that In order to finally put this matter ta rest and expose ali the facts and the
roles played by all the peopie involved, from public servants to elected officials, from lobbyists to
pelice authorities as well as journalists, the only solution Is for the government to launch a fuli
fiedged public Cormmission on Inquiry, which would cover the period from 1988 to today. Only then
witl the whole truth be finally exposed and larnished reputations restored.

I am wiliing to meet the special advisey that the prime minister wiil appeint to reiterate my
conmviction that this is the onby way to prove to Canadians that I have done nothing wrong.
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[This week on Parliament Hill, political power hangs in the balance as
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LINDEN MACINTYRE (HOST):

This week on Parliament Hill, political power hangs in the balance as a high stakes chess match plays
out in back rooms and cerridors, a2 game of brinksmanship that has become a common feature of the
nation's business. Tonight a rare insight into one such game, how it burstinto the open and transfixed
the country just a year ago, and why it's set to once again erupt in controversy. It was a visit to
Parliament unlike any before. A man who has been here many times, who once commanded the
attention of the most influential people on the hill. A wealthy businessman named Kartheinz Schreiber
who artrives on this day in handcuffs.

JOURNALIST:
How are you loday, Mr, Schreiber?
KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Good morning.
JOURNALIST:
Whai will you say?
- KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
..{inaudible} Canadian justice.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Itis political thealre, a spectacle that will captivate the press, the politicians and the public for weeks.
And like the best of theatre, much of what will play out here is fiction.

P/}UL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL -MP):

| think it was very clear that there wers people who for whatever reason, and it fikely will come out,
were not truthful.



PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MPY):

It's an insult to the Canadian people and an insulf to the parliamentarians there if these people were
trying to cover something up or fying fo us.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):.

This iz a story about the way the world works. An inside fock at how and why same very clever men
maniputaled Parliament a yoar ago. Good evening, and welcoms to "The Fifth Estate”. I'm Linden
Macintyre and like many Canadians | was convinced in the fall of 2007 that we were about to get the
truth of what has come to be known in the shorthand of scandal as the "Airbus affair.” Well, we didn't.
What we did get was a promise that the truth would eventually come out at a formal inquiry before a
judge. Well, as matters now stand, that isn't going to happen either. And the reasons are as old as
politics itself: theatrics, posturing and lies.

UNIDENTIFIED WOMAN:
The Right Honourable Brian Mulroney and Mrs. Mila Mulroney. {Applauss)
LINDEN MACINTYRE (HOST):

It was a historic moment for Conservatives. Canada's 22nd primme minister publicly acknowiedges the
farmer leader of a Tory party he once considered too left wing and oo corrupt to be worth salvaging.

STEPHEN HARPER (PRIME MINISTER OF CANADA):

I've only come to know Brian Mulroney personally over the past three years. In our relationship, Brian
Mulroney has proven generous with his fime and frank with his advice.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

lt was a public act of faith by Stephen Harper that wouid soon come back to haunt him.
STEPHEN HARPER (PRIME MINISTER OF CANADA):

What all of this shows, ! believe, is that history will be kind io Brian Mulroney.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

In & matter of months, old allegations about kickbacks and cover-ups would bring new scrufiny for the
old prime minister and, by association, his new political admirer. October 31, 2007, "The Fifth Estate”
reports new information about cash payments to Mulroney by Karlheinz Schreiber. There is evidence
the money was somehow linked to the billion dollar Airbus sale of planes to Air Canada 20 years ago
and that Mulreney tried to engineer a cover-up.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
(October 31, 2007) It was a clear request towards me to commit perjury. And why would | do that?

LINDEN MACINTYRE (HOSTY:

in the House of Commons, the naxt day, there are demands by the opposition for an official public
inquiry to ance and for all decode the murky Airbus deal.
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ST PHANE DION (LEADER OF THE OPPOSITION, LIBERAL PARTY OF CANADA):

When you have serious allegations of this kind, you go to the bottom of this issue. Faced with this
information about Mr. Mulroney, will the prime minister call a public inquiry?

LINDEN MACINTYRE (HOST).

The demand for an inguiry resurfaces at a press confetence. The prime minister responds with a
threat.

STEPHEN HARPER {PRIME MINISTER OF CANADA):

Well, if [ can just say, | think this call by the Liberal Party is really exiraordinarily dzngerous. Do they
really want to say that I, as prime minister, should have a free hand fo launch inquiries against my
predecessors?

LINDEN MACINTYRE (HOST):
But the demands for an independent public inquiry wouldn't go away.
ROBERT THIBAULT (LIBERAL MPY:

Mr. Speaker, | know this is very difficult for the Conservatives. Many of them are close personal friends
of Mr. Mulroney, some even served in his government. But that does nat excuse this government from
taking immediale action to clear up this matter.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

But the man they needed to clear up this matter wasn't exactly avalabie. He was in jail just outside
Toronto and days away from exlradition to Germany to face charges of bribery and tax evasion. He'd
been stalling extradition since 1999, successfully so far, often using courtraom tactics worthy of a
chess master. And sure enough, on November 7th fast year, Schreiber launched another legal gambit
from inside the jailhouse walls. It was an affidavit with two explosive allegations that in the early
1980's, he'd been asked to divert money to the then-prime minister Mulroney through a lawyer in
Switzerland, money allegedly from Airbus, and perhaps, to shut him up. Mulroney had recently
promised to ask Stephen Harper to prevent Schreiber's exiradition. For the puritanical Harper, it was a
stomach turner, a ghost from the Tory past, rising up to haunt his squeaky-clean, rebranded Tory
team. He moved quickly and with unusual spontaneity. November 9th, at 4 pm on a Friday aftemoon
with only 30 minutes notice, he cafled a press conference.

STEPHEN HARPER {PRIME MINISTER OF CANADAY).

Under these circumstances ] am announcling today that 1 will be appointing an independent and
impartial third party lo review what course of aclions may be appropriate given Mr. Schreiber's new
sworn allegations.

LINDEN MACINTYRE (HOST):
And there was this shocking afterthiought.
STEPHEN HARPER (PRIME MINISTER OF CANADA):

| think it will be incumbent upon myself and also upon members of the government not to have
dealings with Mr. Mulroney until this issue is resclved.



BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADAY).
And he said your principle responsibility...
LINDEN MACINTYRE (HOST):

If Brian Mulroney was offended by this turn of events, he didn't show it. At a speech to alumni from his
old Nova Scotia alma mater he called for a, quote, "full-fledged royal commission of inguiry.”

BRIAN MUILLRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

t want to tell you here tonight that |, Martin Brian Mulraney, 18th prime minister of Canada, will be there
before the royal commission with bells on because I've done nothing wrong, and J have absolutely
nothing to hide. {(Applause)

LINDEN MACINTYRE (HOST):

It was a magic moment. The Airbus story has for years been Canada's great unfinished political
symphony or comic opera, depending on where you fit in it. We could now look forward fo the final
movement, a formal inquiry that would once and for all nail down the particulars of what, it anything,
had been improper, illegal, or just plain sleazy about the $1.8 billion airplane contract. Mulroney,
Schreiber, a cast of secondary characters would all assemble and get to iell thelr stories. And some
honourable judge would get to winnow fact from fiction. But right from day one, there were hitches,

Hitch number one: the main player in the Airbus drama was about to disappear, back t¢ Germany.
There was no way his departure could be stalled for the time it takes to mobilize a formal inquiry. Not a
bad thing if you are a Tory. And many Tories were already having serious misgivings about Harper's
hasty move toward an independent inguiry.

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

We wers running against the clock. If the Conservatives ragged the puck anymore, Kartheinz
Schreiber would be on an airplane back to Germany and we would lose our last faint hope of ever
getting to the boltom of this.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Pat Martin was an NDP member of the House of Commaons ethics committee, an ali-parly group set up
to probe suspected ethical lapses by public officials. He was worried by what he saw as Tory efforis to
refreat from Harpar's undertaking to hold a public inquiry.

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

) think the party managers started to come in and say, "Okay, look, we're going fo have fo be seen fo
be in favour of a public inquiry, but we have to find a way to not let it happen.” (Committee hearing):
Mr. Chairman, | have the floor and t would like to move the motion that | submitted on...

LINDEN MACINTYRE (HOST):

For Martin, one solution would be a kind of mini-inquiry by the ethics commitiee. All they had to do was
get Schreiber to appear before them, get him to air some dirty 1aundry here, and in doing so make a
more substantial independent inquiry unavoidable, but first there was that small compfication,
Schreiber was about to leave for Germany, and a lot of Tories would be glad to see him go.



! PAUL SZABO {CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):
| We went to éxtraordinary lengths to keep him in the country.
LINDEN MACINTYRE (HOST):
Paul Szabo, a liberal MP, was the chair of the Commons ethics committee.
PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

We understand we're not a coutt of faw, but when you get somebaody, give them an opportunity to tatk
not only 10 the commitiee but talk directly to the people of Canada about what the facls are, then that
becomes extremely important to those who can determine whether or not there are any wrongdoings.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Partiament has extraordinary powers, many rarely used. But opposition MPs remembered one that just
might do the trick for them. The power to issue arrest warrants. And because they outnumbered
govemment supporters on the cammities, they used it. They made Karlheinz Schreiberer a priscner of
Farliament.

PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

We had to fight the minister of justice to keep him here. We had to get a Speaker's warrant. We had to
get the unanimous consent of the House to allow him to stay and put him into the custody of-- the
protective custody of the Parliament of Canada. i's extraordinary. It only happened once before in our
history.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The ethics commiitee was supposed 1o be a siopgap measure, a way to keep a crucial witness in the
country until a real inquiry before a judge could go to work. For the opposition it would provide some
politically useful tidbits about the coniroversial Airbus deat and other Schreiber ventures. For the
Tories it would be a chance to discredit Schreiber, a one-time party supporter who had become a
loose cannon in their midst. But what the paliticians didn't seem o count on was that Karlheinz
Schreiber had his own agenda, and it wasn't even close to theirs. It was a made-for-television
moment and Kartheinz Schreiber was about fo make the most of it. The immediate prospect of
exiradition and its unappealing consequences had suddenly evaporated. But if the polltictans thought
that he was their grateful ptisoner, they were in for a surprise.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
The evidence I shall give...

GLERK:

On this examination...

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

On this examination....

m\



Shall be the truth,

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN}):
Shall be the truth.

CLERK:

The whole truth.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
The whole fruth.

CLERK:

Ancf nothing but the lruth.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
And nothing but the truth.

CLERK:

So help me God.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
So help me God.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

What was about to unfold here would leave politicians wondering just who really was running the
committee. Schreiber had a game plan of his own, and it started with obstruction.

RUSS HIEBERT (CONSERVATIVE MP):

Mr. Schreiber, did you ever offer Mr. Mulroney employment?
KARLHEINZ SCHREIBER {RETIRED BUSINESSMANY):

[ will not answer the question.

ROBERT THIBAULT (LIBERAL MPY):

Did you provide funds to any other Canadians?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

I. rest onmy staterﬁent, and | will not answer this question.

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

_—



Did the cash payments thal you gave to Mr. Mulroney come from the account of the secret
commissions on the Airbus sale?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
| rest on my statement,
PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

Well, surely that's a very straighfforward question. You must remember where the money came from,
Mr. Schreiber.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY):
| am not prepared fo answer that.
PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

Surely he has some personal memory if at some point from 1980 fo now he bribed somebody,
somewhere, sometime. Surely he can remember that without checking all of his notes.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

For Karlheinz Schreiber it was the beginning of a long chess match. This was just the opening and he
was playing with his pawns.

CAROLE LAVALL E (BLOC QUEBECOIS MP):

{Voice of translator): If | asked for $300,000 because I've trouble making ends meet, wouid you give it
to me?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Under the circumstances, yes. (Laughter)
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Day one ends, _Schi'ei_bejnf leaves as he arrived, buf the handcuffs are deceptive, The prisoner of
Parlizment has captured Parliament's agenda.

{Commercial break)
LINDEN MACINTYRE (HOST):

It would have been for most a crippling humitiation, but for Kariheinz Schreiber it was a moment of
victory. He was free o fight another day.

MALE JOURNALIST:
Mr. Schreiber do you have some juicy morsels for us today?

LINDEN MACINTYRE (HOST):



Just days ago he was destined for an uncertain future in Germany where he'd face immediate
imprisonment and a trial that wauld, regardless of the outcome, probably consume the rest of his life.

MALE JOURNALIST:

What do vou have to say, sir? What are you going fo say? Do you really need to do this, Mr.
Schreiber? lt's all been sort of said and done...

LINDEN MACINTYRE (HOST):
He has now captured centre stage in the nation's largest theatre, Parliament Hill. In his first

appearance here, he refused to talk fo the politicians. Today, he'll smother them with information.
Thick binders crammed with documents and letlers.

KARLHEINZ SCHREIBER (RET!IRED BUSINESSMAN):
This is my correspondence with Mr. Mulroney. Ready for you to go. Give it to them. {Laughter}
Gentlemen, 1 enjoy that you have some humour in that you laugh with me because the big laugh is |

wanted this! 5o what the heif do you expect from me, what [ would do today with you? Here is ail the
correspondence with Mr. Harper. Here you go.

LINDEN MACINTYRE (HOST).

It was like Christmas moining. He was handing out the goodies, pretiily packaged and promising hours
of titillating reading Tor opposition members who could already smell the blood of scandal. Prematuraly,
they'd discover. But for now, they all believed in Santa, Before the day was ended, a sense of
seasonal goodwill prevalled.

PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

We understand that you wanted to tell your stary, and you've proved it. And that's a wonderful
Christmas gift to us. And 1 can only give you a small Christmas gift back. I've just been advised that
you have received ball.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

Thank you so much.

PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

So you'll be sleeping in your own bed, hopefully, tonight.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

{Interview): So what did you think Mr. 8chreiber was going to bring to the committee to be helpful?
PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

Um, the guestion of the- initially of the cash payments made to Mr. Mulroney was new information. It
had been rumoured, written about in some media and some literature but it was always just
speculation. This issue is inextricably linked to the whole investigation on the Airbus purchase by Air
Canada and the alleged kickbacks and some $20 million of commissions that were paid o a company
that was controlled by Mr. Schreiber.

\



LINDEN MACINTYRE (HOST):

There would be simple questions about complex matters. And the committee would discover that
simple gquestions, simply put, can yield surprising answers, And ancther unexpected gift, this fime for
the Conservatives.

DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MPY).

Had you ever had any private dealings with Mr. Mulroney prior to the Airbus— when the Airbus
purchase was going on? Had you ever had any private dealings with him? Had you sver paid him any
money personally’?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
MNo.
DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP):

Ne you had not, thank you. Mr. Schreiber | want to come back to something else, because the reason
why Airbus has been a big story for a long time is because opposition members have alleged that the
former prime minister took kribes...

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Yes.

DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP):

...to aid in the purchase of Airbus jets.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):;
Yes,

DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP):

Everything that you've said foday leads me to believe that Alrbus jets were bought because it made
sense, because there was a cost-benefit to it, because it was a good choice for Air Canada. |s that
sccurate?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Yes, sir.
DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP):

Anything sinister about a person that represents a company receiving commissions for representing a
company?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

No.



At

DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP):

1 didn't think so.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
No.

DEAN DEL MASTRO (CONSERVATIVE MP}):

Thank you, Mr. Chair.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

So there! I seems the Airbus scandal, the most politically sensitive outcome of Schreiber’s Canadian
business dealings, was a fantasy of the media and opposition politicians. The story fizzled. So what
was Schreiber up (07 First a bit of background. Karlheinz Schreiber was the middleman in a flow of
sacrel commissions from Airbus to people in a company in Ottawa called GCI. GCi was populated by
political insiders with close ties to then-prime minister Mulroney. Here's the controversial part:
Schreiber had claimed that a Iobbyist named Fred Doucet, who was close to both GCI and Mulroney,
had tried to divert some Airbus money indirectly to Mulroney in 1992 when he was stilt PM. But now, in
front of the committee he was baing cagey.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

We now know Schreiber had a plan, a kind of tease: tease, seduce, repel, seduce.

MALE JOURNALIST:

Mr. Schreiber, do you have anything new to add today or is that all the documents? s that all the
documents that you provided the other day?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY):

| would recommend you wait, what's going to happen. You should not--
MALE JOURNALIST:

S0 is there something new?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

(Commitiee hearing) Mr. Doucet asked me to make sure that from the GCl money, money goes to the
tawyer in Geneva for Mr. Mulroney.

LINDEN MACINTYRE {HOST):
Now he has their attention. This was the moment that committee members had been waiting for.
KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

You don't have the feeling from me that |} am, what can | say, that | can easily be shocked, but that day
fwas. 1 sald, "What are you talking about? Why the hell would one send money o a lawyer in Geneva
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for Mr. Mulroney? YWhat for?" And now came this unbelievable anewer, He said, "For Airbus." And |
hear myself even today saying, "What the hell has Mulroney to do with Airbus?" And his answer was,
"Are you naive?"

LINDEN MACINTYRE (HOST):

So surely, in all the bulky binders, stuffed with thousands of letters and other documents, there was
somelhing to confirm this conversation? But thers wasn't. If he had the proof, he wasn't ready fo share
it yat. So what was he really up to? Whatever the game plan, he was keeping the next moves to
himself.

JULIE VAN DUSEN (CBC REPORTER):

Mr. Schreiber, [t was a litlle confusing when you were talking about the transfer of money and so on.
Do you think Mr. Mulroney actually got Airthus money or not?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

| dom't know.

JULIE VAN DUSEN (CBC REPORTERY):

It was very confusing. What's the answer? Did he get Airbus morey or not?
KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

I don't know.

JULIE VAN DUSEN (CBC REPORTERY:

What did you think of the whole experience of being at the committee? Do you think it's tuming info a
circus or are you happy with the results?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY:
[ think they started something pretty impartant.

JULIE VAN DUSEN (CBC REPORTERY):

Why is it so important? Whal's important about it?
KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
That Canadians gel to know what really happened.
LINDEN MACINTYRE {HOST):

But when and where? Did he or didn't he have evidence that Mulroney's friends attempted to steer
Airbus money in the prime minister's direction? It was the question on everybody's mind. For Tories on
the committee it was a defining moment; he was bluffing. Opposition members were no longer sure
where this was going. But they couldn't escape the feeling that he still had something up his sieeve.
What if he was holding back for another time and place? One after the other, committee members
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spun their own intarpretations. But for $chreiber, the one that really resonated came from a
Conservative.

RUSS HIEBERT {CONSERVATIVE MP): -

The evidence that he has provided indicates that nobody's dene anything wrong other than himself. It
also became claar throughout the last four days and especially today that | believe Mr. Schreiber
appears to be influenced by his desperate desire to avoid extradifion to Germany.

MALE JOURNALIST:
So Mr. Mulroney, are you all set? Are you all set for this today?
LINDEN MACINTYRE (HOST):

That was clearly how Mulroney saw it. The former PM was predictably confident as he prepared for his
appearance before the sthics committee in mid- December. He had loyalists, famity and friends, but it's
a safe bet that his grealest comfort came from the belief that Schreiber had taken his best shot and it
was a blank, an undocumented allegation that could not be taken seriously.

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

Twelve years and one month ago, my family and | were hit by the biggest calamity of my life. The
government of Canada siated formally to a foreign government that | was a criminal from the time |
taok office. [ was completely devastated by these totally false allegations. They had capacily to destioy
my reputation and to destroy my family. Only a person who has gone through such an ordeai can
fathom its impact. It was like a near death experience.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY:
His denial was unambiguous, no money from anybody who had anything to do with Airbus.
BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADAY:

I never received a cent from anyone for services rendered to anyone in connection with the purchase
by Air Canada from Airbus of 34 aircrafts in 1988.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

By now everybody knew he'd recelved money from schreibér, but that was different. And he was
soriy for a gross mistake. “

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

My second-biggest mistake in fife, for which | have no one fo blame but myself, is having accepfed
payments in cash from Karlheinz Schreiber for a mandate he gave me after | left office. | will tell you
today how that came about. My biggest mistake in life, by far, was ever agreeing to be introduced to
Kartheinz Schreiber in the first place.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):

A frustrated Pat Martin recatled that Mulroney sued a Liberal federal government in 1895 and seftled
for more than two million dollars after he denied that he'd ever had any business dealings with
Schreiber, particularly on Airbus. Did he, maybe, want to correct that now?
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PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MPY:

Are you willing to give that $2.1 million back to the people of Canada? Now that we know that you did
take money from Schreiber?

BRIAN MULRONEY {(FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

No, | took compensation from Schreiber for serious work done on his behalf around the world. And |
have sliso indicated...

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

Then why did you daeny even having any dealings with the man?

BRIAN MULRONEY {(FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

That's complelely false.

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

By omission you led us to believe you had virtually no dealings with the man under sworn testimony.
BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADAY):

1 did not omit anything! | explained to you that in the province of Quebec, the manner in which, and |
thirtk...

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

Well, you're splitting hairs, sir.

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):
I'm not splitting hairs!

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

You're splitting hairs, sir, and the counlry isn't buying it.

PAUL SZABQ (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP):
Answer, and a question.

PAT MARTIN {ETHICS COMMITTEE, NDP MP):

I'm not calling you a liar, Mr. Mulroney, but | don't want anybody here to think 1 believe you. Let's put it
that way.

LINDEN MACINTYRE (HOST):
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It was insulting, but he'd survived much worse. At this point it became clear that he was reconsidering
that royal commission he’d promised fo appear before "with belis on”. After ali, the committee wasn't
hearing anything that hadn't been reported a hundrad times before,

MIKE WALLACE (CONSERVATIVE MP):

Mr. Schreiber wants one, you want one, I'm not sure | want one, but what is your expectations from
the public inquiry and why are you asking forit?

BRIAN MULRONEY (FORMER PRIME MINISTER OF CANADA):

Well let's put that perhaps in a different tense. | asked for 2 royal comimission of inguiry into this. But
when you look at what has happened now, the evidence that you have, | think it's now clear that we've
got an entirely different situation on our hands.

MIKE WALLACE (CONSERVATIVE MP):
Okay, thank you for that.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

And with that, Mulroney left, probably hoping he'd never again have to talk in public about Karlheinz
Schreiber and his obviously undocumented allegations.

MALE JOURNALIST:

Mr. Mulroney, do you still belfeve there should be a public inquiry? You suggested that there might not
be a need?

LINDEN MACINTYRE (HOST):

The committes broke for Christmas and wouldn't return until February. In the hiatus the talk was all
about Mulroriey, he'd been the star wilness; he had the most to lose, he'd walked away unscathed. But
what if the game had only just begun? What if Mulreney hadn't been the target in Karlheinz
Schreiber's crosshairs at that point? If this was a chess game, maybe there were lesser pieces laft to
topple before Sehreiber's final move against the king. Fred Doucet, one of Brian Mulfroney's oldest
friends from university days it Nova Scotia, his days in opposition and in government was, allegedly,
the man who tried to funnel money from a company called GC! to the then prime minister, Doucet
would tell the committee, unequivocally, that Schreiber was dead wrong.

FRED DOUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY):

I'want to say | have no knowledge at all about anything involving Alrbus.
RUSS HIEBERT (CONSERVATIVE MP):

Okay.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

When we come back, Schreiber springs a trap. (Interview): You're becoming famous for producing
little bits of ammunition...
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KARLHEINZ SCHREIBER {RETIRED BUSINESSMAN):
No.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

...when you need it. It's quite amazing, just when we think you're going down for the third and final
time, you pull another rabbit out of the hat,

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

How can one be so stupid? | mean when you go o war with me, this is not the kind of stuff you should
do because l'll pull the trigger. You know that I'm not fooling around.

{Commercial break)

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Ry February, Stephen Hamper's hasty promise to hold a formal inquiry into the Mulroney-Schreiber
affair was starting to look like a mistake. The prithe minister had gone so far as to name Dr. David
Johnston, president of the University of Waterloo, to come up with terms of reference. And it was a

littte tate for turning back, but not too late for some damage control. Ethics commillee Chaltman Paul
Szabo found himself under pressure {o end his committee hearings.

PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MPY):

The prime minister shut us down. He demanded that Mr. Johnston, David Johnslon who was going to
set the terms of reference would not do his work and file his final report until the committee finished its
work. He forced us fo shut it down early so that we could get the public inquiry.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Harper seemed to have decided that hothing new of any political significance was going to come out
before the parliamentary committee. They'd heard their major witnesses, Muironey and Schreiber,
and it had been a rehash of old accusations and denials. But Harper hadn'i reckoned on what
Karlheinz Schreiber knew by then that the most startling testimany before the parliamentary
committee would probably come from secondary players. Schreiber's plan was simple: if other
witnesses appearing before the sthics committee thought that he had nothing new to tell the politicians
it might inspire a lapse in caution and the truth. And here's what happened.

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCI):
The evidence [ shall give on this examination...
LINDEN MACINTYRE (HOST):

February 12th, Greg Alford, a former senior officer in the lobby group at the centre of the Alrbus
controversy, GCI, testified in a video link with the commiitee.

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCi}:

...the whole truth and nothing but the truih,
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COMMITTEE CLERK:

So help me God.

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCI)

So help me God.

SUKH DHALIWAL (LIBERAL MP):

What can you tell ;ss sir about the involvement of GCI in the Airbus purchase by the Air Canada?
GREG ALFORD (FORMER VP OF GCI):

GCI bhad no involvement. Airbus was not a client of GCL.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

This was stunning news. One thing everybody took for granted was that GCi had helped to make the
Airbus deal happen and got paid a ot of money for it.

CHARLES HUBBARD (LIBERAL MP):

Maybe | missed what you said, bui you seemed to indicate, or at least what | heard, is that GCl was
not involved with the Airbus deal. Did | hear correctly? GCl is not...

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCI):
That's right.

CHARLES HUBBARD {LIBERAL MPY):
Pardon? Is that true?

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCl);
That's correct.

CHARLES HUBBARD (LIBERAL MPY.
They were nat involved?

GREG ALFORD (FORMER VP OF GCi):
That's right.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Even if Airbus was not, officially, "a client,” GCl was deeply involved with Schreibar in the Airbus dea)
and so was Alford. This is a memorandum that Alford wrote to Schireiber about Airbus in June 1987.
Details about how to lobby then-minister of transport John Crosbie and his staff, on behalf of Airbus.
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PAUL SZABO (CHAIR, ETHICS COMMITTEE, LIBERAL MP}:
Mr. Lalonde.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

Schreiber lawyer and former Libsral cabinet minister, Marc Lalonde knew something about GCI and
Airbus. But he wasn't asked about that, only about his work for Schreiber.

MARC LALONDE {FORMER LAWYER AND LOBBY!ST FOR SCHREIBERY):

Je n'ai eu aucun mandat de M. Schreiber... (Voice of transiator): Neither Mr. Schrefber nor any of his
businesses hired me to represent them regarding the Airbus affair. Nor GCL.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

What he could have told them is apparent in this internal GCI memo. In November 1987, Lalonde met
with Air Canada President Pierre Jeanniot to see where Airbus stood in the bidding for the airplane
contract. And he later briefed a GCI official about that meeting. And then there was Fred Doucet, the
lobbyist and long fime friend and poiitical associate of Brian Mulroney, allegedly the man who trfed to
funnel Airbus money fo the then prime minister.

CLERK:

Shall be the truth

FRED DQUCET {FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY):
Shall be the truth.

CLERK:

The whole truth.

FRED DCUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEYY):
The whole truth.

CLERK:

And nothing but the truth.

FRED DOUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY):
And nothing but the truth,

CLERK:

S0 help me God.

FRED DOUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY):



S0 help me God.

ROBERT THIBAULT (L\BERAL MPY:

Were you aware of any dealings that GCI would have had with Airbus through those years?
FRED DOUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY:

Not at all.

ROEERT THIBAULT (LIBERAL MP):

When we look on the CBC website and those places and we [ook af the distribution of funds from
Karlheinz Schraibber, Gecrgio Pelossi, they were managing these funds these $20 million that came |
think to 22 to 24 million total, are you aware of those”?

FRED DOUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY):
Not at all.

ROBERT THIBAULT (LIBERAL MP):

Of those facts?

FRED DQUCET (FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEY}:
Nct at all,

LINDEN MACINTYRE {HOST):

Fred Doucet had worked with Schreiber on a proposal to build light armoured military vehicles in Nova
Scotia, at a place called Bear Head. That was all.,

RUSS HIEBERT (CONSERVATIVE MP}):

S6 my queslion to you is, do you have any avidence of any wrongdoing by any public official with
respect to the Bear Head project, or the Airbus purchase, or the consuliing agreement between Brian
Mulroney and Mr. Schreiber?

FRED DOUCET {(FORMER ADVISOR TO BRIAN MULRONEYY):

None. | want to say [ have no knowledge at all about anything involving Airbus,
RUSS HIEBERT (CONSERVATIVE MP):

Okay.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

It was a startling claim. We can only assume that Fred Doucet had been fooled by Schreiber's
testimony and by Schreiber's failure fo produce proof to back his allegation that Doucet once asked
for Airbus money for Mulroney. We still don't know if that was true but we have documents that seem
to show Fred Doucet Knew plenty about Alrbus, and that he was very much involved in tracking
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specific deliveries of Airbus aircraft and the distribution of secret payments to people credited with
making the sale happen. March 24, 1992, Doucet writes to Kartheinz Schreiber. He refers to "the
matter of the birds”, their code for Airbus alrplanes.

KARLHE!NZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

Whenevar they spoke to me and wanted fo know something about Airbus or whatever it was, they
always spoke about "The Birds" on the phone. They never said, "What about aircrafts for Airbus?’
always "The Birds". This is - "The Bird' is the name for Airbus.

LINDEN MACINTYRE (HOSTY):

August 27, 1993, Fred Doucet was stili preoccupied with the Airbus birds. He'd just received a fax from
Air Canada's manager of investor relations, Dennis a. Biro, confirming delivery dates for 34 Airbus
airplanes. The dates were important, because each delivery triggered a substantial commission
payment to GCl and Fred Doucet was keeping track of the cash flow. We don't know whose interests
he represented but he was clearly in the {oop.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY):

But the point is if people would listen they would have recalied what | said - the mess started to my
surprise in '92 when there was this constant fight how much is it, how much do we get? And Fred was
never salisfied.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

And in April 1984 Doucet's pre-occupation with the Airbus commissions continued. "For me settling
this matter is so very important for reasons | will fall you about in person.”

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

Fred was really under pressure when you look then in the letter in '94 when he says this is so
important and we got fo talk about this, and blah, biah, blah. Right?

LINDEN MACINTYRE (HOST):

So what was so important that people in the know about details of the Airbus deal would years latar,
fudge the facts before a parliamentary commitiee? Well if Schreiber knows their secret, he isn't ready
to reveal it yet. Only to insis{ that in his opinion they were hiding something when they showed up here
and that this should be sufficient to Persuade a commissicn of inquiry inte his financial dealings with
Brian Mulroney fo take his Airbus allegations seriously, (Interview): i you had given them that letter
last year it would have been explosive. So why didn't you?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

No he would not have said then anything. Imagine what these fwo guys did fo the ethics committee?
They lied...

LINDEN MACINTYRE (HOST):
Brian Mulroney and...?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):



...the two like a duo, lied - like, like a choirl

LINDEN MACINTYRE (HOST):

You're talking about...?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Yes! And | have-

LINDEN MACINTYRE {HOST):

...Mulroney and Doucet?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

And Doucet. | have proven alteady everything dealing with Mulroney. How much he lied to the
commitiee and the rest, we are going to get from the withesses. Later on when the camera is not going
on anymore I'm going to tell you something. | cannot say it in the camera.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Why not?

KARIHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY):
No. Under no circumstances.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Because we'te here talking to everybody. You see here's the problem, Mr. Schreiber. Here's the
problem, you play games with people.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMANY:
No.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Yes you do and you say -

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Why would | play games?

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Because you keep hinting that you have - you have the atomic bomb in your basement and you're
g‘oing to drop it on...

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
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No. No. There are things which | want to release when | think it's right, not when you think you want to
have it.

LINDEN MACINT‘YRE {(HOST):

Well-

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
1 have no obligation to-

LINDEN MACINTYRE (HOST):

‘But this has been going on for years!

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):
Where is my obligation to give you anything?

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Schreiber’s tactics have left him with one more challenge. Soon after the ethics committee finished
hearings, Dr. Johnston issued terms of reference for the much-anticipated commission of inquiry that
shut down any further examination of the Airbus deal.

PAT MARTIN (ETHICS COMMITTEE, NDP MP):
fronically Dr. Johnston recommended we hold a public inquiry to study the one thing that's not in

dispute, the fact that Brian Mulroney took money from Karlheinz Schreiber. We know that. The only
disagreement is the size of the bag of the envelope.

PAUL SZABO (CHAIR, ETRICS COMMITTEE, LIBERAL MP):

What we've done is we've basically set up the situation for the inquiry to very quickly find out that there
is a lot of misinformation on the table and that people have in fact lied to Parliament.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

But Schreiber isn't finished. He even has a website now promoting safer hardware for Canadian
troops in Afghanistan. But above all, trying to enlarge the limited mandate of the coming inquity.

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

it is not the fault of the inquiry, the judge and the lawyers who are involved what their mandate is. That
was done by Mr. Harper and Mr. Johnston.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Not surprisingly he's already executing moves to change that. He's been busy filing new documents
with inquiry staff including parscnal day timers from the eighties and early nineties in which there are
scores of tantalizing references to Airbus. Like this one, December 18, 1992, a handwritten nole about
the distribution of Airbus funds with this reference to "PM 460".
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LINDEN MACINTYRE (HOST):

There is no doubt that this is Airbus-related?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

Mm-hmm.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

But you dort't know who 'PM' is?

KARLHEINZ SCHREIBER (RETIRED BUSINESSMAN):

No. 's difficult. If's really difficult.

LINDEN MACINTYRE (HOST):

Perhaps he's calculating thai the commissioner in charge of the inquiry will want to know what 'PM
460" means and that he'll expand his terms of reference to include the Airbus deal. It's just an airplane
but for more than 20 years it has overshadowed the legacy of Canada's 18th prime minister. There will
be a public inquiry starting in February. And when it meets, agenda item number one will be an
argument by Schreiber that the only issue worth investigafing is the Airbus deal and 20 million dollars

in secret commissions from the aircraft sale, where the money went, and who got what. It's a high
stakes game for many, but most of all for Karlheinz Schreiber.

KARLHEINZ $CHREIBER {RETIRED BUSINESSMANY:
This is the best.
LINDEN MACINTYRE (HOST):

If the inquiry avoids the Airbus controversy, he could be quickly gone to Germany and charges of
bribery, fraud, and tax evasion that could take years to settle, more years than he has ahead of him.
Then again we thought that he was gone a year ago. There's more about this report on our website.
lt's easy {o find at cbe.caffifth, And there's more about the Fifth Estate, coming up right here in a
moment.
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